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روزنامه سیاسی ٬ اقتصادی ٬ اجتماعی و فرهنگی صبح ایران

در تاریخ ۷ خرداد ۱۴۰۴ و حدود ســاعت ۴:۱۵ بامداد، چهار نفر از ســارقین مسلح به خانه ای در شهر گوریه 
)منطقه عشــایری خوزستان( نفوذ کردند و اقدام به ســرقت طلاهای زنان خانه و خودروی آنها نمودند. در 
پاســخ، پدر خانواده با استفاده از سلاح شکاری اقدام به دفاع از خانواده و اموال خود کرد که منجر به کشته 
شــدن برخی از سارقین گردید. این رویداد نه تنها بحث » دفاع مشروع و حدود آن » را بار دیگر مورد توجه 
افکار عمومی و حقوق دانان قرار داده اســت ، بلکه بحث دفاع مشــروع، نقش عرف در مناطق عشــایری و 

راهکارهای پیشگیری از جرایم خشن را در کانون توجه قرار داد.  
در فقه و نظام حقوقی ایران، حفاظت از جان و مال افراد به عنوان یکی از حقوق بنیادی شــناخته می شــود. 
وقوع جرم هایی نظیر سرقت مسلحانه، به خصوص در فضاهای خصوصی مانند منزل، موجبات ترس، نگرانی 
و آسیب جدی به خانواده ها می شــود. در چنین شــرایطی، دفاع مشــروع، به عنوان حقی قانونی برای حفظ 

امنیت، از اهمیت ویژه ای برخوردار است. 
دفاع از جان، مال و ناموس یکی از بدیهی ترین حقوق انســانی و اصول پذیرفته شــده در تمامی نظام های 
حقوقی و اجتماعی است. در جامعه ایران، خصوصاً در مناطق عشایری که عرف و روابط خویشاوندی نقشی 
پررنگ دارند، نحوه مواجهه با جرایم خشــن از جمله سرقت مســلحانه، ابعاد پیچیده تری به خود می گیرد.، 
ایــن رویداد فرصتی برای بررسی آن از منظر حقوق کیفری، فقه اسلامی و همســویی عرف با آنها اهمیت 

فراوان دارد. 
*مقررات دفاع مشروع در قانون مجازات اسلامی ایران* 

قانونگذار در ماده ۱۵۶ قانون مجازات اسلامی )مصوب ۱۳۹۲( حق دفاع مشــروع را به صراحت با شرایطی 
تضمین کرده است: و مقرر داشته »هرگاه فردی در مقام دفاع از نفس، عرض، ناموس، مال یا آزادی تن خود 
یا دیگری در برابر هرگونه تجاوز یا خطر فعلی یا قریب الوقوع با رعایت مراحل دفاع مرتکب رفتاری شود که 
طبق قانون جرم محسوب می شود، در صورت اجتماع شرایط زیر مجازات نمی شود:الف ـ رفتار ارتکابی برای 
دفع تجاوز یا خطر ضرورت داشته باشد.ب ـ دفاع مستند به قرائن معقول یا خوف عقلایی باشد.پ ـ خطر و 
تجاوز به سبب اقدام آگاهانه یا تجاوز خود فرد و دفاع دیگری صورت نگرفته باشد.ت ـ توسل به قوای دولتی 

بدون فوت وقت عملًا ممکن نباشد یا مداخله آنان در دفع تجاوز و خطر مؤثر واقع نشود.« 
*دفاع مشروع در فقه اسلامی* 

در فقه اسلامی، دفاع مشروع به عنوان یکی از اصول حفظ حق حیات و مال مورد پذیرش قرار گرفته و فقها 
دفاع مَشــروع برای بازداشــتن مُهاجم از تجاوز به جان، ناموس و مال خود یا دیگری با هر وسیله ای را که 

امکان دفع تهاجم با آن باشد جایز دانسته و تسلیم را مذموم می دانند. 
فقهــا از جمله امام خمینی )ره( در کتاب »تحریر الوسیله« به دفاع مشــروع تأکید کرده اند:«« اگر به حریم 
او - زوجه اش باشــد یا غیر او - هجوم برد که تجاوز نماید، دفع او با هر وسیله ای که ممکن اســت واجب 
می باشــد ولو به کشته شــدن مهاجم منتهی شود، بلکه اگر هجوم به عرض حریم شود و به حد تجاوز نرسد، 
ظاهراً وظیفه همین اســت.. »«  همچنین »« اگر به مال او یا مال عیالش هجوم آورد، دفع او به هر وسیله 
ممکنی برایش جایز است ولو اینکه به قتل مهاجم، منتهی شود..««  )ج۲۲، تحریرالوسیلة، ج۱، ص۵۱۷،( 

*عرف عشایری و مسئولیت اجتماعی در قبال جرم* 
در ســاختار عشــایری ایران، »حمایت قبیله ای« یک رکن مهم همبســتگی اجتماعی و از اصول بنیادین 
فرهنگی محســوب می شــود. با این حال، این حمایت باید مشروط به رعایت اصول اخلاقی، دینی و قانونی 
باشد. در غیر این  صورت، به جای حفظ انسجام اجتماعی، به ابزار مشروعیت بخشی به مجرمین بدل می شود 
و می تواند به تقویت رفتارهای ضداجتماعی منجر شود. در این مورد، ضرورت همسویی عرف با فقه و قانون 

در مقوله »دفاع مشروع« برجسته می شود. 
اگر مفهوم » دفاع مشــروع  » و » عدم حمایت قبیله ای » در جوامع عشــایری تقویت شــود، می تواند به 
عنوان یک مکانیســم پیشگیرانه عمل کند و از ارتکاب جرایم خشن جلوگیری کند. همچنان که در صورتی 
که خانواده ســارقین، در صورت کشته شدن سارقین، اعلام گذشت کنند، این امر می تواند به تسریع در حل 
و فصــل موضوعات عرفی و کاهش تنش های قبیله ای کمک کنــد. این رویه، ضمن تقویت مفهوم عدالت 

اسلامی، می تواند به عنوان یک الگوی رفتاری در جامعه مطرح شود. 
این همســویی عرف با فقه و قانون در موضوع دفاع مشــروع در برابر سارقین باعث افزایش احساس امنیت در 
دفاع از خود و خانواده خواهد شد، همچنین به عنوان عامل بازدارنده در مقابل سارقین و مجرمان عمل می کند 

و در شرایطی که زنان هدف اصلی سارقین هستند، این حق ، تضمینی برای حفظ کرامت و امنیت آنهاست.
در واقعه گوریه، دفاع مشــروع صاحب خانه و اعلام حمایت عرفی از وی و نه از ســارقین، نوعی بازدارندگی 
اجتماعی قوی را ایجاد کرده است. این پیام به روشنی برای دیگر بزهکاران بالقوه ارسال می شود: >> نه تنها 
از حمایت طایفه ای خبری نیست، بلکه در صورت مرگ، حتی خانواده ات نیز پیگیر قصاص نخواهند شد.<< 
این نوع هم راستایی عرف با قانون، موجب تقویت امنیت و کاهش بزهکاری در مناطق عشایری می گردد .

همدلی - در پی تصویب لایحه پالرمو در مجمع تشخیص مصلحت نظام، کمیسیون حقوقی و قضایی دبیرخانه مجمع تشخیص، 
با هدف تنویر افکار عمومی و پاسخگویی به سوالات و ابهامات مطرح شده، بیانیه¬ای منتشر کرد.

 در بخشی از این بیانیه که در ۷ بند تهیه شــده و خطاب به » مخالفین و منتقدین که دلســوزانه و خیرخواهانه مجمع تشخیص 
مصلحت را از تصویب این دو سند بر حذر داشتند« آمده است: 

۱- در نامه ۱۵۰ نماینده مجلس شورای اسلامی به رییس مجمع تشخیص مصلحت این سوال مطرح شده است که چرا مجمع 
مصوبه مجلس در ســال ۱۳۹۶ را مبنای رسیدگی خود قرار داده اســت و حال آن که اکثریت نمایندگان فعلی مجلس، مخالف 
پیوستن به کنوانسیون های مذکور هستند و مجمع باید براساس نظر این مجلس ، ردّ الحاق به کنوانسیون ها را مبنای رسیدگی 
قرار بدهد. ناگفته روشن است که حسب مفاد اصل ۱۱۲ قانون اساسی اجابت چنین درخواستی ناممکن است؛ الحاق به کنوانسیون 
مذکور، مصوبه اصراری مجلس بوده اســت و مجمع صرفاً صلاحیت و اختیار بررسی این مصوبه را از حیث احراز مصلحت دارد 
و ارسال یک نامه - ولو با امضای اکثریت نمایندگان - به هیچ وجه نمی تواند جایگزین مصوبه رسمی مجلس شود و مجمع را 

ملزم به رسیدگی بر مبنای آن نماید.
۲-  برخی ادعا کرده اند با پذیرش این کنوانسیون ها، اطلاعات حیاتی اقتصادی و تراکنش های بانکی در اختیار دشمنان کشور قرار 
می گیرد. این ادعا که از جمله پرتکرارترین و مهم ترین استدلال های مخالفین است، در طول ایام بررسی در کمیسیون مشترک 
و سپس صحن مجمع،کانون توجه اعضای مجمع تشخیص مصلحت بوده و به سبب اهمیت آن،  توجه دقیق توام با حساسیت 
آنان را به پاسخ های مستخرج از مفاد کنوانسیون ها جلب کرده و در نتیجه، اکثریت قاطع اعضای مجمع را به نادرستی این ادعا 
مجاب نموده است زیرا در کنوانسیون های پالرمو و هم چنین  سی اف تی هیچ اشاره ای به الزام کشورها جهت ارائه اطلاعات  

اقتصادی و حیاتی خارج از چارچوب قوانین داخلی کشورها وجود ندارد.  
 ۳- از دیگر استدلال ها در مخالفت با تصمیم مجمع در تصویب الحاق به کنوانسیون پالرمو )و هم چنین سی اف تی( آن است 
که این تصمیم با وجود تحریم های ظالمانه آمریکا و شــرایط مذاکرات در دســت انجام، هیچ  منفعتی برای کشور ندارد. مجمع 
تشخیص مصلحت نظام این استدلال را برای رد کنوانسیون ناکافی دانسته است از آن روی که استدلال های مقابل آن در توجیه 
فواید الحاق غلبه دارد و در باب فواید و منافع حاصل از الحاق جمهوری اسلامی ایران به کنوانسیون پالرمو فهرســت بلندی را 
می توان ارائه نمود؛ از جمله  آن که به غیر از برخی کشــورهای کوچک و یا نواحی قضایی، اکثر قریب به اتفاق کشــورها این 
کنوانسیون ها را پذیرفته و ملحق شده اند و در این میان، تبدیل شدن جمهوری اسلامی ایران به یک استثنا در بین سایر کشورها 
در موضوع  قبول تعهدات بینالمللی مبارزه با جرایم سازمان یافته - و نیز مقابله با تامین مالی تروریسم- قطعا به مصلحت کشور 
نبوده و عملا تداوم این وضعیت، بی انگیزگی کشــورهای دوســت در جهت حمایت از ایران در مجامع بین المللی را به همراه 
خواهد داشــت و تلاش های وزارت خارجه جهت شبکه سازی بین المللی به نفع منافع ملی کشور را  پرهزینه می نماید. مضافا 
این که اعضای مجمع تشخیص مصلحت این واقعیت مسلم را در نظر دارند که تمامی کنوانسیونهایی که تاکنون توسط جمهوری 
اسلامی ایران پذیرفته شده، تواما واجد فرصت ها و تهدیدهایی برای کشورها هستند که باید با اتخاذ تدابیر مناسب در مقام اجرا، 
استفاده حداکثری از فرصت ها و به حداقل رساندن تهدیدها را درجهت تامین منافع کشور تمهید نمود. برخی از این کنوانسیونها 
نظیر کنوانسیون مبارزه با فساد که سال ها پیش از این جمهوری اسلامی ایران با سهولت بیشتری به آن پیوسته است، تعهدات 
بسیار ســنگینتری در مقایســه با کنوانسیونهای پالرمو و سی اف تی به کشــور تحمیل نموده است؛ از جمله آن که کنوانسیون 
مذکور دارای نظام کنترل و بازرسی و ارزیابی عملکرد دولت های عضو اســت و حال آن که دو کنوانسیون پالرمو و سی اف تی 
فاقد چنین سازوکاری است و دولت های عضو اساسا هیچ تعهدی جز تعهدات متقابل با دیگر دولت های عضو کنوانسیون ندارند. 
ازدیگر فواید الحاق به این کنوانسیون - که محل توجه اعضای مجمع قرار گرفته اســت - می توان به تقویت منافع اقتصادی 
از طریق جذب ســرمایه گذاری و گردشگران خارجی با کاهش ریسک اعتباری کشــور ،ارتقاء اعتماد بین المللی و کم اثر کردن 
تحریم های یکجانبة اقتصادی آمریکا،تقویت مشروعیت حقوقی جمهوری اسلامی ایران در سطح بین الملل و خنثی سازی تبلیغات 
منفی، امکان مشارکت در سازوکارهای بین المللی برای احقاق حقوق کشور و شبکه سازی با سایر کشورها در جهت کاهش آثار 
تحریم ها ، گرفتن بهانه از سایر کشورها در خصوص عدم همکاری به جهت عدم عضویت در کنوانسیون ، جلب نظر مردم با توجه 
به تلاش دولت برای رفع موانع بین المللی موجود برای تجارت و ســرمایه گذاری خارجی، ممانعت از تشــدید اقدامات تقابلی در 
کارگروه اقدام مالی حتی در صورت عدم خروج از لیست سیاه، تسهیل تجارت و امکان بهره مندی از نتایج مذاکرات رفع تحریم ها 
در صورت موفقیت آمیز بودن مذاکرات جاری، رفع اتهام از  کشور به جهت انتساب های ناروا  به رغم آن که جمهوری اسلامی 
خود از قربانیان جرایم سازمان یافته فراملی است، تسهیل و تسریع در اصلاح مقررات داخلی در حوزۀ مبارزه با جرایم سازمان یافتة 
فراملیّ وتقویت نظام های نظارتی و مالی، و امکان بهره مندی از ظرفیت سازوکارهای معاضدت حقوقی با دیگر کشورهای عضو 

کنوانسیون و استرداد مجرمان و متهمان جرائم سازمان یافته گریخته به خارج از کشور اشاره کرد.
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عرف با قانون و فقه

1

    مسعد سلیتی
 وکیل دادگستری  

همدلی – پنج دوره مذاکره میان ایران وامریکا بر سرمســائل هســته ای در غیاب قدرت های بزرگ جهانی برگزار 
شــده است که یکی از این قدرت ها روسیه؛ شریک وهمراه اســتراتژیک جمهوری اسلامی بوده است. اگرچه پیش 
از این مقامات ایران عالام کرده بودن که مشــکلی با حضور کشو.رهای اروپایی نداشتند، این امریکا بود که مانع از 
این حضور شد، اما بدون تردید وضعیت روسیه متفاوت از کشورهای غربی درگیر مسائل هسته ای ایران بوده است. 
مقامات مسکو سال هاست که در موضوع هسته ای ایران اظهار نظر می کردند و غیبت آن ها در این دوره از مذاکرات 
بدون تردید واکنش برانگیز شده بود.  در این میان برخی چهرهای مستقل از حاکمیت غیبت روسیه را به نفع ایران 
می دانســتند و معتقد بودند که روسیه با کارت هســته ای ایران به نفع خودش با غرب و امریکا بازی می کند وهنگام 
لزوم هم ایران را تنها می گذارد. این  تحلیل گران روسیه را به بدعهدی متهم کرده و غیبتش را غنیمت می دانستند. 
حدود دو ماه پیش ماشــاءالله شمس الواعظین روزنامه نگار وتحلیل گر مســائل سیاسی ایران در این باره گفته بود: 
»اگر این مذاکرات و توافق احتمالی پس از پایان جنگ روسیه و اوکراین آغاز می شــد، من نگران می شدم، اما یکی 
از شــانس های بزرگ دو طرف این است که این مذاکرات قبل از پایان مناقشات روسیه و اوکراین در حال برگزاری 
و نهایی شدن است. غیبت روسیه در مذاکرات، حتما به سود استقلال سیاسی ایران است. ایران از فشارهای روسیه 
برای اینکه فلان تصمیم را بگیرد و فلان کار را بکند، دور است. ازسوی دیگر روسیه دیگر نمی تواند با کارت ایران 

در مواجهه با ترامپ بازی کند.« 
 البته روسیه نیز در طی زمان برگزاری پنج دوره گذشــته این مذاکرات، ســکوت اختیار کرده بود. این در حالی است 
که در دوره های گذشــته مذاکرات برجام، مقامات این کشــور یک پای ثابت اظهار نظر درباره توافق برجام و حتی 
پس از آن بودند.  اما چند روز پیش دستیار رئیس جمهور روسیه گفت که ترامپ خواستار کمک پوتین در رسیدن به 
توافق با تهران شــد. »یوری اوشاکوف« تصریح کرد: »دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا، در گفت وگوی تلفنی با 
ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه، گفت که اگر روسیه با طرف ایرانی در مورد مســئله هسته ای همکاری کند، 
سپاســگزار خواهد بود.« او افزود: »طیف وسیعی از مسائل بین المللی مورد بحث قرار گرفت، اما روی وضعیت نسبتاً 
معلق مذاکرات ایران و آمریکا تمرکز خاصی شــده بود. دونالد ترامپ معتقد است که ممکن است در اینجا به کمک 
روسیه نیاز باشــد. او سپاســگزار خواهد بود اگر روسیه بتواند بر این اساس با طرف ایرانی همکاری کند.« پس از آن 
بود که در شبکه اجتماعی »تروث سوشال« پیامی را درباره تماس خود با پوتین منتشر کرد. رئیس جمهور آمریکا در 
بخشی از پیام خود نوشت: »ما در مورد ایران و این واقعیت که زمان برای تصمیم ایران در مورد سلاح های هسته ای 
رو به اتمام است و هرچه سریع تر باید تصمیمی اتخاذ شود صحبت کردیم! من به رئیس جمهور پوتین گفتم که ایران 

نمی تواند سلاح هسته ای داشته باشد و در این مورد معتقدم که ما با هم توافق داریم.«
او افزود: »رئیس جمهور پوتین پیشــنهاد داد که در مذاکرات با ایران شــرکت خواهد کرد و شاید بتواند در به نتیجه 

رساندن سریع این موضوع مفید باشد.«
این موضوع اما در روزهای اخیر با شــدت بیشتری مطرح شده اســت. روز گذشته »سرگئی ربابکوف« معاون وزیر 
خارجــه روسیــه، ، در گفت وگو با خبرگزاری تاس گفت: »آمریکا به طور جدی قصد دارد با ایران به توافق برســد و 

همچنان امکان »نزدیک شدن به نتیجه مطلوب« وجود دارد.«
 به نوشته انتخاب این دیپلمات ارشد تأکید کرد که روسیه با دقت در حال رصد »تعامل غیرمستقیم میان نمایندگان 
ایران و آمریکا« است. ریابکوف اظهار داشت: »خودِ همین ارتباط، تغییری مهم در بستر کلی تحولات بسیار پرتنش 
ســال های اخیر پیرامون برنامه هسته ای ایران محسوب می شود«، و یادآور شد که دولت قبلی آمریکا وعده داده بود 

به برجام بازگردد، اما از وعده اش عقب نشینی کرد.
 وی ادامه داد: »ما این روزها شاهد عزم بسیار جدی تر واشنگتن برای دستیابی به توافقی با تهران بر اساس شرایطی 
قابل قبول برای طرفین هستیم؛ توافقی که می تواند از یک بحران جلوگیری کرده و بدبینی ها و سوءظن ها نسبت به 
برنامه هســته ای صلح آمیز جمهوری اسلامی ایران را از میان بردارد.« ریابکوف تأکید کرد که روسیه در حال ایفای 
نقش فعالی در کمک به حل وفصل بین واشنگتن و تهران است. او گفت: »ما همچنان تلاش های خود را برای یاری 
در یافتن راه حل های لازم برای مذاکره ادامه می دهیم. ما معتقدیم که این راه حل ها با تکیه بر حقوق بین الملل، اصل 
امنیت برابر و تجزیه ناپذیر، و همچنین تعادل منافع و پیشرفت تدریجیِ دقیقاً سنجیده شده که اعتمادسازی از طریق 
پایبندی به توافقات را ممکن می ســازد، کاملًا امکان پذیر است. امیدواریم که هم آمریکا و هم ایران این موضوع را 

به درستی درک کنند.«
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خبرخبر

حضور کرملین در گفت و گوهای تهران – واشنگتن چه پیامدهایی دارد؟

بیم وامیدهای میانجی گری روسیه در مذاکرات

جزییات دستیابی تهران به اسناد محرمانه و حساس رژیم صهیونیستی 

نفوذ بزرگ به سرزمین موعود

معاون بانک مرکزی اعلام کرد 

۹۰ درصد تامین مالی کشور روی دوش شبکه بانکی

همدلی – در روزهای گذشــته برخی گزارش ها از دســتیابی 
ایــران به برخی اطلاعات واســناد محرمانه و حســاس رژیم 
صهیونیســتی  منتشر شد که در صورت انتشار جزییات ان می 
تواند زلزله ای در ارکان رژیم صهیونیستی ایجاد کند. موضوعی 
که اکنون دســتمایه تحلیل و گمانه زنی کارشناسان سیاسی و 
فنی کشــورهای منطقه قرار گرفته اســت تا مشخص شود که 

آسیب های این دســتیابی ایران برای اســرائیل تا چه اندازه 
اســت؟ دو روز پیش خبرگزاری صداوسیما خبر داد که منابع 
مطلــع در منطقه اطلاع دادند: دســتگاه اطلاعاتی جمهوری 
اسلامی ایران انبوهی از اطلاعات و اسناد راهبردی و حساس 
منجمله طرح ها و تاسیســات اتمی را از سرزمین های اشغالی 

خارج کرده است.
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کمبود شیرخشک ادامه دارد
تعارض آمار و واقعيت؛ 
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پشت پرده یک قرارداد جنجالی در استقلال پشت پرده یک قرارداد جنجالی در استقلال 
کاریله، غرامت دلاری و انفجار خشم هوادارانکاریله، غرامت دلاری و انفجار خشم هواداران

تحلیل تازه سعید حجاریان 

نسل Z به شگردهای مجاهدین خلق تن نمی دهد 
همدلی - سعید حجاریان تحلیلگر، نظریه پرداز سیاسی و تئوریسین اصلاحات، در 
یادداشــتی در وب سایت مشق نو با عنوان »فرار از شکست«به تحلیل وضعیت سازمان 
مجاهدین خلق )منافقین( در شرایط کنونی پرداخت و با تاکید بر این که »سازمان را 
امروز دیگر باید مرده پنداشت و صرفاً آن را از جنبه تعلیمی، روی تخت سالن تشریح قرار 
داد و ... و درس هایی برای امروز از آن اســتخراج کرد« نوشت: تاریخ سازمان مجاهدین 
خلق آکنده از چرخش ها، شکست ها و عبرت هاست. به نحوی که می توان آن را به شکل 
انتقادی روایت و درس هایی برای امروز از آن اســتخراج کرد. علاوه بر آنچه در مقاطعی 
همچون ســال ۱۳۵۴ در درون این تشکیلات رخ داد، به طور مشخص بعد از پیروزی 
انقلاب اسلامی، در چند مقطع شکست هایی نصیب این تشکیلات شد و هر بار مسعود 
رجوی توانست با بندبازی، خود و سازمان اش را از زیر ضرب خارج کند ولو برای مقطعی 

کوتاه و به شکلی متزلزل.
 حجاریان افزود: به گمان من، این سازمان را امروز دیگر باید مرده پنداشت و صرفاً آن 
را از جنبه تعلیمی، روی تخت سالن تشریح قرار داد. اما آن ضربات و شکست ها چه بود؟ 

ذیلاً اشاراتی می کنم و نحوه گریز رجوی از آن ها را نشان می دهم.
یکم: »انقلاب« اولین صدمه و ضربه به سازمان مجاهدین خلق بود. تا پیش از پیروزی 
انقلاب اسلامی، به واســطه میزان فعالیت و سازماندهی و تمایزی که میان گروه های 
مبارز به وجود آمده بود، این سازمان خود را سرآمد مبارزان، یا به تعبیری »نوک پیکان 
تکامل« می پنداشــت. با پیروزی انقلاب و پایان دوره زندان اما واقعیت به صورتی دیگر 
بروز کرد. به گونه ای که بقایای مجاهدین خلق با مردمی مواجه شدند که جز »خمینی«، 
دیگــری را فرمانبردار نبودند و حتی، عکس وی را در ماه می دیدند. یعنی آن که را در 
زندان متعلق به قشــر خرده بورژوازی می دانستند، در واقعیت، برتر از هر مبارز دیگری 
قدرت بسیج یافته بود. از این رو سازمان دچار تناقض شد و پرسشی برای اش به وجود 
آمد که چگونه باید خود را در میان این مردمِ مذهبیِ سازمان یافته جایابی کند. آن ها 
 ُ لَ الَلّ بر آن شدند طی ملاقاتی با امام خمینی، تصاویر وی را با آرم سازمان و آیه »فَضَّ
المُْجَاهِدِینَ عَلیَ القَْاعِدِین« ادغام کنند و این بار »مجاهد اعظم«)خرده بورژوای سابق!( 
را بازنمایی کنند؛ و این گونه ستایش ها و کرنش های عجیبی نثار رقیب پیشین شد. اما 
زمانی که توانستند نیروهای مذهبی پیرو امام خمینی را تا حدی به خود جذب کنند و 
به صورت سمپات سازمان دهند، ردای »مجاهد اعظم/رهبر آزادگان« را تدریجاً از دوش 
آیت الل خمینی برداشــته و بر دوش آیت الل طالقانی انداختند و وی را »پدر« خطاب 
کردند.  این اما آخرین گذار نبود و بعد از درگذشــت مرحوم طالقانی، به ناچار کج دار و 
مریز پیش آمدند تا آن که زیر عبای مؤلف »اقتصاد توحیدی«، ابوالحسن بنی صدر رفتند. 
یعنی، اپورتونیســم باعث شد که آن ها روزی پرچم امام خمینی را برافراشته سازند و 
دیگر روز، شعار »مرگ بر خمینی« سر دهند. فی الواقع، فقدان دیسیپلین و تأکید بر 
عمل گراییِ کور آن ها را واداشت پیاپی از گذشته  خود عبور کنند، پوست اندازی کنند و 

نهایتاً از محتوا خالی شوند.
دوم: سازمان مجاهدین خلق، از دو منبع و یک ایده اصلی تغذیه می کرد: سازماندهی، 
گفتمان و مبارزه مسلحانه. »شریان« های این تشکیلات از بدو پیدایش تا حیات موسی 
خیابانی، از ایده مبارزه مسلحانه آکنده بود. تروریسم و خشونت سازمان یافته، و انفجارهای 
سال ۱۳۶۰- به رغم آن که هیچ گاه رسماً مسئولیت آن ها از سوی مجاهدین خلق پذیرفته 
نشد و صرفاً با اشاره ای، مضمون آیه ۲۶ سوره نحل را یادآوری کردند که بیان می داشت 
سقف به شکل غافلگیرانه بر ســر افراد آوار خواهد شد- جملگی مؤید اهمیت این ایده 
نزد این ســازمان بود. اما فرار تدریجی اعضای این تشکل و ضربه به خانه های تیمی به 
اضمحلال ایده »مبارزه مسلحانه« انجامید و طرح موسوم به »مالک و مستأجر« اندک 
بارقه های تشکیل هسته های مقاومت را نیز از میان برد. برای حل این دو شکست پیاپی، 
رجوی فرار به جلو کــرد. او طی ملاقاتی با طارق عزیز از »صلح طلبی« و »ملی بودن« 
سازمان اش گفت و ماهیت هر نوع جنگ و تخاصم میان دو کشور را مردود دانست. مدتی 
بعد نیز اعلام شد این سازمان بناست در جوار خاک میهن مبارزه را ادامه دهد؛ حال آن که 
نه آن سازمان دیگر توان ادامه مبارزه داشت و نه پادگان اشرف جوار خاک میهن محسوب 
می شد. باری، تلاش های نیم بند برای احیاء »مبارزه مسلحانه« با رویدادهایی از قبیل عدم 

استقرار، فروپاشی شورای ملی مقاومت و… با بن بست کامل مواجه شد...
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یادداشت

اولین و آخرین راه
رضا صادقیان- تجربه تلخ، عبرت آمــوز و ویران گر تمام 
نزاع های خــرد و کلانِ حاکمیت ها، جنگ ها، تجاوز نظامی به 
مرزها و نسل کشــی ها در طول تاریخ به جز با مذاکره و توافق 

نهایی به پایان نرسیده است.
اول: تجربه جنگ نابرابر اســرائیل و حماس و کشته شدن 
بیش از ۴۶ هزار نفر از مردم بی گناه ســاکن غزه، در نهایت با 
مذاکره و توافق برای آتش بس به پایان رسید. فعلا خون ریزی 
بیشتر در غزه متوقف شده است و همگان از این توافق حمایت 
کرده اند، حتی جریان هایی که قصــد نابودی کامل دیگری را 
در سر می پروراندند. در گذشــته و امروز هر زمان که طرفین 
جنگ و نزاع توانایی کافی برای صلح و سازش نداشتند، از سوی 
قدرت های دیگر تحت فشــار قرار گرفته اند و لاجرم نشستن 
پشــت میزهای مذاکره و رســیدن به نتیجه مشــخص را در 
بدترین شرایط به آنان تحمیل شده است. تجربه توافق اسرائیل 
با حماس و لبنان و فشار کشورهای دیگر به طرفین درگیری 
نشان داد نه می توان برای همیشه جنگید و کشته داد و نه امکان 
عدم صلح، عدم ســازش، عدم توافق و دوری کردن از گفتگو 
برای همیشه فراهم خواهد شد. شاید اسرائیل فهمید که امکان 
حذف حماس و نیروهای مبارز فلسطین وجود ندارد، در حرف 
و سخنرانی هزاران هزار بار نیروهای مبارز مسلح را نابود کردند 
و وعده نابودی کامل را به مردم اســرائیل دادند، اما در نتیجه و 
عمل با همان جریانی که به رسمیت نمی شناختند و راهی جزء 
نابودی کامل را ترسم نکرده بودند، به مذاکره نشستند. این یعنی 

زور و کارایی مذاکره از هر سخن گزاف و خیالی بیشتر است.
دوم: تجربه جنگ تحمیلی عراق علیه کشورمان نمونه قابل 
ذکر اســت؛ کنش سیاسی و اجتماعی و اقتصادی که از سوی 
حاکمیت برای پایان دادن به آن نزاع انجام شــد همچنان به 
عنوان یکــی از بهترین و کم هزینه ترین کنش های مبتنی بر 
عقلانیت و مصحلت در دوران معاصر از اهمیت بالایی برخوردار 
اســت. از روز نخست حمله عراق به خوزســتان در تاریخ ۳۱ 
شــهریورماه ۱۳۵9 تا تیرماه ۱۳۶7 که ایران قطعنامه ۵98 را 
با توجه به شــرایط پیش آمــده در اقتصاد و فهم واقعیت های 
کشور توسط فرماندهان نظامی، کارشناسان اقتصادی، ریاست 
مجلس شورای اسلامی و سازمان برنامه و بودجه و... پذیرفت، 
نقطه ای بود برای پایان دادن به هشت سال جنگ عراق و ایران. 
به عبارتی امکان نداشت آن جنگ ویران گر و خانمان سوز بیش 
از ایــن ادامه پیدا کند. وجود بیش از ۲ میلیون نفر شــهروند 
جنگ زده و آواره در شهرهای دیگر، دویست هزار شهید، بیش 
از یکصدهزار جانباز، وضعیت بد اقتصادی، کمبود منابع مالی 
برای ادامه جنگ، تحت فشار بودن بودجه دولت و تصمیم قاطع 
امام خمینی)ره( باعث پذیریش قطعنامه و پایان جنگ شد. در 
همان شرایط بهترین تصمیم همان بود که جنگ به پایان برسد 
و از راه صلح و مذاکره ایران خواسته های خودش را در مجامع 
بین المللی پیگیری نماید. پذیریش قعطنامه نشان می داد در 
عالم سیاسی راه توافق و سازش و رسیدن به مذاکره همیشه باز 
است، اینکه کی و براساس کدامین فهم گام برداشتن به سوی 
مذاکــره را بهتر از نزاع و خون ریزی بدانیم به مســائلی زیادی 
ارتباط دارد، اما طی کردن هر مسیری در نهایت امر به مذاکره و 

دوری از تخاصم دنباله دار منجر خواهد شد.
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ولي الله شجاع پوریان - سفر دکتر پزشکیان به 
خوزستان در روزهای پایانی هفته خبر خوشی برای 
شهروندان نجیب و شریف خوزستانی خواهد بود؛ این 

سفر از چند منظر قبال تحلیلی و بررسی است.
۱- دکتر پزشکیان سفرهای اســتانی خود را از 
اســتان های محروم آغاز کرده اســت، اینکه استان 
خوزســتان در زمره اولین ســفرهای استانی قرار 
گرفته، این پیام واضح را دارد که خوزستان در لیست 
استان های محروم کشور قرار دارد؛ استانی که چند 
دهه پیش از حیث داشتن امکانات، رفاه و بسیاری 
از شــاخص های توسعه پیشرو بود، امروز در جایگاه 

مطلوبی قرار ندارد!
۲- سفر به اســتان خوزســتان را همه روسای 
جمهوری گذشــته بارها و بارها تجربــه کرده اند و 
وعده های بی شــماری برای توسعه این استان داده 
شده، اما این بار جنس سفر استانی پزشکیان قدری 
متفاوت است؛ پزشکیان در چند سفر اخیر استانی 
خود نشــان داده به دنبال شوآف و نمایش نیست و 
کسی نیست که برای کف و هورای شهروندانی که 
برای دویدن به دنبال ماشین رئیس جمهور، بسیج 
می شــدند، وعده های دهن پرکن اما توخالی بدهد؛ 
او به زعم خــودش وعده ای می دهد که بتواند انجام 
دهد؛ این اولین گام برای صداقت با مردم است، پس 
می توان امیدوار بود که مردم خوزستان این  بار هدف 
یک تلاش برای حل مشکلات شــان باشند، نه یک 

نمایش تبلیغاتی.
۳- چالش های استان و مطالبه مردم خوزستان را 
دیگر نه مدیران، بلکه شهروندان عادی هم می دانند، 
مشکلاتی چون عدم انتخاب مدیران بومی و متخصص 
در سطح استان، نرخ بالای بیکاری، خام فروشی نفت 
و گاز بدون توجه به توســعه صنایع پایین دســتی، 
کشاورزی سنتی و نبود زیرساخت های مدرن برای 
بهبود تولید، مهاجرت نخبگان، حاشیه نشــینی و 
ضعف زیرساخت های آموزشــی و فرهنگی، ضعف 
زیرساخت های حمل و نقلی و عدم توسعه شبکه های 
ریلی، بحران های زیست محیطی به ویژه ریزگردها، 
کمبود سرانه بهداشت، بحران آب و ... برای دهه ها در 

صدر مطالبات اهالی این استان قرار دارد.
۴- بسیاری از صنایع اصلی و مادر کشور در استان 
خوزســتان قرار دارد، اما حضور پرشمار مدیران و 
متخصصان پروازی یک پیــام صریح دارد، کمبود 
امکانات و زیرساخت ها؛ در رژیم گذشته وقتی نفت به 
عنوان طلای سیاه کشف شد، در کنار استخراج نفت، 
بسیاری از زیرســاخت ها و امکانات وارد این استان 
شد، چه بســا اولین ورزشگاه ها، سینماها، پارک ها، 
دانشگاه ها، بیمارستان ها و بسیاری دیگر از اولین ها 
در استان خوزســتان رونمایی شد تا متخصصان و 
مدیران در این اســتان ماندگاری داشته باشند، اما 
امــروز به لطف بی تدبیری ها، حتی اهالی بومی این 
اســتان هم انگیزه ای برای ماندن ندارند و به راحتی 

برای اســتفاده از امکانات بهتر راهی سایر استان ها 
می شوند. خوزستان به لطف اقلیم متنوع و جذاب، 
آثار طبیعی و تاریخی زیبا مکانی جذاب برای اسکان 
و زندگی است، اگر زیرساخت های زندگی در آن مهیا 

شود.
۵- در دنیای امروز استفاده از حلقه بسته مدیران 
بومی و محلی امری مرســوم نیست، اما به شرطی 
که انتخاب مدیران بر اســاس صلاحیت، تخصص، 
دانش و تجربه باشــد. شوربختانه استان خوزستان 
بــه محلی بــرای آزمون و خطای مدیــران و دوره 
کارآموزی مدیران نالایق تبدیل شده است، اگر قرار 
بر اســتفاده از مدیران متخصص باشد، استفاده از 
مدیران بین المللی هم شایسته است، اما بی توجهی 
به نیروهای متخصص و جوان بومی در ازای انتخاب 
مدیران فاقد صلاحیت، ظلم آشــکار به مردم این 
دیار اســت. توسعه بدون استمداد از نیروهای بومی 
امکان پذیر نیســت، بافت جمعیتی و تنوع اقلمی و 
انباشــت چالش های استان را به جز مدیرانی بومی 
و البتــه کاردان نمی توانند درک کنند. اگر مدیران 
شایسته و متخصص انتخاب شــوند آن گاه حضور 
مشاوران و کارشناسان خبره و حتی خارجی نیز به 
روند توســعه استان کمک خواهد کرد، در غیر این 
صورت باید منتظر چالش های سختی در این استان 

باشیم.
۶- واقعیت آن است که سرمایه اجتماعی مدیران 
پایتخت نشین در استان خوزستان به کمترین حد 
خود رسیده است، مشارکت تنها ۲9 درصدی مردم 
خوزســتان در دور اول انتخابات ریاست جمهوری 
چهاردهم تلنگری برای مســئولان است که صدای 
اعتراض مردم این استان را بشنوند؛ از مشارکت 8۰ 
درصدی در سال 9۲ در انتخابات ریاست جمهوری 
یازدهــم، ۶۵ درصدی در انتخابات ســیزدهم، ۵۰ 
درصــدی در انتخابات دوازدهم و حالا ۳۰ درصدی 
درانتخابات چهاردهم پیام هایی برای اهل فن نهفته 
است، پزشکیان نشــان داده با مردم صادق است، از 
این رو انتظار می رود سفر پزشکیان به خوزستان این 

بار کارشناسی تر، صادقانه تر و پردستاوردتر باشد.
7- آنچــه تاکنون از ســفرهای همه ی مقامات 
سیاسی کشور به استان خوزستان، در ذهن ها مانده، 
تعریف و تمجیدهای شــدید و غلیظ از مردم این 
استان بوده است؛ دلاوران، حافظان کشور، مرزداران 
غیور، رزمندگان دفاع مقدس، مردم نجیب و سربه زیر  
و ده ها تعبیر دیگر که شــاید بتوان آن ها را در قالب 
ضرب المثل “گذاشتن هندوانه زیر بغل” تفسیر کرد.

اکنون اگرچه به نظر می رســد پزشــکیان از این 
تعارفــات اجتناب می کند، اما جهــت اطلاع بقیه 
مقامــات و مشاوران شــان باید یــادآوری کرد که 
خوزستان سال هاست که زخم ها و دردهایش، جایی 
برای این هندوانه گذاشــتن زیر بغل، نداشته است.
مدیر مسئول  

خوزستان هندوانه زیر بغل نمی خواهد

سرمقاله

 خوزستان هندوانه
 زیر بغل نمی خواهد

     ولي الله شجاع پوریان 
   مدیر مسئول

سرمقاله

یادداشت
»دونالد ترامپ«، نمایشی در دو پرده

علی مندنی پور- 8 ســال پیش، درســت روزِ بعــد از آغاز دور 
نخست ریاست جمهوری ترامپ، یادداشتِ چندسطری زیر را نگاشتم. 
سیاست ندانی که میراث دار و بهتر بگویم، میراث خوارِ سیاست مردانی 
چــون آبراهام لینکلن، »الغاگــر برده داری« گردیــد! دونالد ترامپ 
با رفتارهای غیرقابل پیش بینی اش را می گویم. وی در گذرِ ۴ ســال 
ریاســت جمهوری، چنانچه شــاهد بوده ایم، جامعــه ای دو قطبی و 
دو شقّه را در کشــورش بنیاد نهاد! جامعه ای بسیار متفاوت از آنچه 
انتظار می رفت! کشــوری که مردمانش ایــن روزها در خیابان ها در 
مقابل یکدیگر صف بندی کرده و با پیامی نپخته و نسنجیده، آماده 
اعِمال خشــونت علیه یکدیگر، ولو با به کارگیری سلاح گرم، باشند! 
میراث شومی که تا ســال ها آثار زشت زخم های کاری آن بر چهره 

»دموکراسی آمریکایی« باقی خواهد ماند.
ترامپ بــا رفتارهــای عجیب و غریبــش نشــان داد، رگه های 
قانون گریزی اش پررنگ تر از آن اســت که به تصــور درآید. او نه در 
جامه یک سیاســت مدار و یا یک تاجر ســر به راه و آبرومند، که در 
شکل و شمایلِ یک دلال و معامله گر با ادبیاتی »چاله میدانی« ظاهر 
شــد! ۴ سالِ پر افت وخیز و سراسر حرف و حدیث نیاز داشت تا اعتبارِ 
»ارزش های آمریکایی« را به زیر سؤال برده و در برابر چشمانِ مردمی 
که به آن فخر فروخته و می فروشند و الگوی دموکراسی خواهی دنیا 

قلمدادش کرده و می کنند، این گونه به حراج بگذارد!
شاهدِ مثال، حرکتی است که این روزها در جریان انتخابات آمریکا از 
وی شاهد بوده و هستیم. با این همه، هرگز از یاد نبریم، دموکراسی در 
ذات خود، چنانچه نشان داده، در بزنگاه هایی این چنینی، به کارگیری 
ساز و کارهای قانونی نهادینه شده در راستای اصلاح اشتباه ها و خطاهای 
احتمالی را به صورت خودکار وجهه همت خویش قرار داده و آن را به 
حالت عادی برمی گرداند. و تردیدی نیســت در این میان بنیان های 
ریشه دار و مستحکم حقوقی و قوه قضائیه مستقل با تکیه بر مُرّ قانون، 
حرف آخر را زده و به این دعواها و کشمکش ها پایان خواهد داد، اما با 

چه هزینه سنگین مادی و معنوی؟
گذرِ زمان به این پرسش کلیدی پاسخ خواهد داد!

***
»صدای چکمه های آشنا!«

صدای پایش که نه، خودِ خودش سر رسیده است!
دیروز، ابر پوپولیست و عوام گرای روزگار، بر تختِ زرین به اصطلاح ابر 
دموکراسی دنیا با تشریفات ویژه جلوس کرد، تا به قول خودش: »درت 
را از دولت گرفته و به مردم واگذار نماید و مردم دوباره قدرت بگیرند«.

»جلوی کشورهایی که می آیند و شغل هایشان را می دزدند، بگیرد«. 
»تا به خرابی های آمریکا همین امروز خاتمه دهد و عظمت را به این 
کشــور بازگرداند!«»تا جنایات و مواد مخدر را در ینگه دنیا ریشه کن 
نماید و تروریسم اسلامی را نابود کند و آمریکاییان، آمریکایی بخرند و 
آمریکایی استخدام نمایند، و حق تقدم را به آمریکا بدهد و آمریکا در 

دنیا حرف اول و آخر را بزند و کاری کند، کارستان!«
در کلی گویی های این بزرگ پوپولیست، از اقتصاد و امنیت از نوعِ 
کابویی اش بود، ولی از ارزش های انسانی چون: آزادی، برابری و برادری 
اثری نبود! گویی بینندگان و شنوندگان این »سوپرمن« فقط و فقط 
از خیلِ رأی دهندگانش بودند و با هدفِ گرفتن رأی شــان ســخن 
می گفت. طُرفه آنکه، در یک حرکتِ غیرمنتظره، »رامبوی پیر« پنبه 
همه سیاست مدارانِ کشورش، از دموکرات تا جمهوری خواه را رشته 

کرد و قول داد: »آمریکای جدیدی را بنیاد نهاده و از نو بسازد!«
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روزنامه سیاسی ٬ اقتصادی ٬ اجتماعی و فرهنگی صبح ایران

وزیر اقتصاد: 

هر وقت من می آیم 
ترامپ هم پیدایش 

می شود
2

رهبر انقلاب در بازدید از نمایشگاه 
دستاوردهای بخش خصوصی

پیشرفت در گرو 
میدان دادن به بخش 
2خصوصی است

 تحلیلگران بر توجه ایران 
به تغییرات صحنه سیاسی آمریکا تاکید کردند

به روزرسانی مواجهه 
با ترامپ 2025

همدلــی|  دونالد ترامپ؛ رئیــس جمهور جنجالی 
امریکا پس از یک دوره ناکامی، با شکست دادن حزب 
دمکرات )که در انتخابات گذشــته از آنها شکســت 
خورده بود( خود به شکلی پیروزمندانه به کاخ سفید 
بازگشت و  به عنوان چهل و هفتمین رئیس جمهوری 
آمریکا سوگند یاد کرد. ترامپ روز دوشنبه به عنوان 
رئیس جمهور در زیر گنبد کنگره آمریکا سوگند خورد 

و دومین دوره ریاســت جمهوری اش رسما آغاز شد. 
ترامپ پس از اینکه کاخ سفید را از جو بایدن تحویل 
گرفت برای مراسم تحلیف به کنگره رفت. این مراسم 
 به دلیل ســرمای شدید واشنگتن در فضای سربسته 
برگزار شد و چهره های سرشناس مثل ایلان ماسک و 
روسای جمهور سابق آمریکا و همسرانشان و همچنین 
همین صفحه رهبران کنگره حضور داشتند. 

پوره ی تلخِ گرانی
هر بار کمبود، این بار سیب زمینی!

2

پزشکیان برای مذاکره 
پشتوانه نظام را دارد

2

 پیش بینی محمد سلامتی
 از سیاست خارجی دولت:

6

اسباب بازی، تفکیک 
جنسیتی برنمی دارد

 بچه ها تا ۱۶ سالگی
1 نیازمند بازی با عروسک هستند

1

1

اولین و آخرین راه

رضا صادقیان
   روزنامه نگار

»دونالد ترامپ«، 
نمایشی در دو پرده

علی مندنی پور
حقوقدان

یادداشت ها

1

2

3

فشل ترین استقلالِ 
تاریخ!

7

 موسیمانه چقدر در ادامه ناکامی
آینده یازدهمی ها  نقش داشته است؟

و دوازدهمی ها در 
گرو اعداد

4

تاثیر معدل دوره دهم در آزمون 
حذف شد

تحسین نقش سرنوشت ساز ترامپ در 
آتش بس غزه

حماس: آماده مذاکره 
با آمریکا هستیم

تحلیل تازه سعید حجاریان 

نسل Z به شگردهای 
مجاهدین خلق تن 

نمی دهد

 سرمایه گذاری خارجی؛ 
هر روز کمتر از دیروز

 بحث فقط
 پول نیست!
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پاسخ مفصل مجمع تشخیص به مخالفان:

پیوستن به »اف.ای.تی.اف« را 
پیگیری می کنیم!

ادامه از صفحه اول
۴- اشــکال شــده اســت که پذیرش الحاق به این 
کنوانسیونها در شــرایطی کــه وزارت امور خارجه در 
حال مذاکره غیرمســتقیم با آمریکا است به مصلحت 
نیســت بلکه باید در قبال پذیــرش کنوانسیون های 
پالرمــو و سی اف تی در مذاکرات از طرف آمریکایی 
امتیاز گرفت. در پاســخ باید گفت قطع نظر از اینکه 
آمریکا به منظورتشدید فشارها، به هیچ وجه خواستار 
الحاق ایران به این دو کنوانسیون - که لازمه خروج 
از لیســت سیاه است - نمی باشــد، پذیرش این دو 
کنوانسیــون هیچ امتیازی برای ایران از طرف آمریکا 
به همراه نخواهد داشــت، باید بــه این واقعیت توجه 
داشت که بررسی موضوع پیوستن به کنوانسیون های 
مذکور با موافقت رهبر معظــم انقلاب مدتها قبل از 
مذاکرات غیرمســتقیم ایران و آمریکا آغاز شــده و 
صرف تلاقی و همزمانی ادامه بررسی این موضوع با 
انجام مذاکرات، نمی تواند و نباید موجبی برای توقف 
یا خروج آن از دســتور کار مجمع گردد، ضمن آن که 
تاکیدات مکرر رهبر انــقلاب مبنی بر پرهیز از پیوند 
زدن امور و مســائل کشــور با مذاکرات باید همواره 

نصب العین همگان باشد.
 ۵- نگرانی دیگری مطرح شــده است که در صورت 
اعمال »مکانیســم ماشــه« علیه کشورمان، پذیرش 
کنوانسیون ها به ضــرر ایران خواهد بود. این نگرانی 
درباره احتمال فعال شــدن مکانیسم ماشه و بازگشت 
تحریم های بین المللی البته نابجا نیســت لیکن باید 
توجه داشت که موضوع کنوانسیون های پالرمو و سی 
اف تی از لحــاظ ماهوی ارتباط مســتقیمی با رژیم 
تحریم های برجام ندارد و در حیطه استانداردســازی 
نظام مالی و بانکی کشــور تعریف می شود. حتی در 
پیوستن  امنیت،  تحریم های شورای  بازگشت  صورت 
به ایــن دو کنوانسیون موجب کاهش ریســک های 
مالی، بهبود دســترسی به کانال های مالی رســمی 
و غیررســمی و افزایش اعتماد بین المللی نســبت به 
شــفافیت نظام مالی ایران خواهد شــد و اجرای آنها 
حتی باعث تقویت مقاومت  اقتصادی کشــور در برابر 
فشارهای خارجی می شــود. علاوه بر این، نپذیرفتن 
کنوانسیونها به معنی تشــدید نــگاه منفی و  انزوای 
مالی ایران است که در شرایط تحریمی، آسیبپذیری 
کشــور را افزایش خواهــد داد. بنابراین پذیرش این 
کنوانسیون  ها، حــتی در دوران تحریم های احتمالی 

جدید، منافع راهبردی و اقتصادی برای کشور دارد.
 ۶- از جمله ایرادات مخالفیــن تصویب کنوانسیون 
های دوگانــه به مجمع تشــخیص مصلحت نظام ، 
ورود صرفــا فنی و حقوقی به موضــوع، صرف نظر 
از ارتبــاط میان پذیرش کنوانسیــون های مذکور با 
موضوع FATF و مشخصا خروج ایران از فهرست 
کشــورهای غیرهمکار این نهاد )معروف به لیســت 
سیاه( اســت. این نکته بدیهی اســت و نیاز به شرح 
ندارد که مجمع تشــخیص مصلحت نظام در بررسی 
و رسیدگی های خود، صرفا مجاز اســت در چارچوب 
صلاحیت هــای قانونی خود در خصــوص موضوع 
مورد اختلاف عمل کنــد و فاقد هرگونه صلاحیت و 
اختیاری خارج از چارچوب مذکور می باشد. بر اساس 
نص صریح اصل ۱۱۲ قانون اساسی و نیز مفاد آئین 
نامه داخلی مجمع )که به تصویب رهبر معظم انقلاب 
رسیده و در حکم قانون اســت( مجمع موظف است 
در مواردی که مجلس بــر مصوبه خود، که از ناحیه 
شــورای نگهبان مورد ایراد شرعی و یا قانون اساسی 
قرار گرفتــه، اصرار می کند، صرفــا در حدود مواد و 
موارد اصراری ورود کرده و از حیث تشخیص و احراز 
مصلحت، اتخاذ تصمیم کند. از این رو، در این مورد، 
صلاحیت مجمع محدود به رسیدگی و اتخاذ تصمیم 
بر اســاس مصلحت، در قبول یــا رد مصوبه مجلس 
شــورای اسلامی بوده اســت و بررسی آثار و عواقب 
پذیــرش یا رد مصوبه مجلس در ارتباط با موضوعات 
 - FATF دیگــر - از جمله نســبت و ارتباط بــا
مســتقیما در حوزه توجه نبوده اگرچه قاعدتاً اعضای 
مجمــع در ردّ یا پذیرش مصوبه مجلس، مصالح کلی 
و آثار و تبعــات ناشی از ردّ یا پذیرش مصوبات را در 

نظر می گیرند.
 ۷- در پایان خاطرنشــان می ســازد که این نوشتار 
صرفا با هدف پاســخ به ایرادات وارد شده بر عملکرد 
مجمع در موضوع پیوســتن ایران به کنوانسیون های 
دوگانه، تنظیم شــده اســت و در مقام تببین مزایا و 
مضرات  FATF یا پاســخ بــه مباحث مطروحه در 
بــاره آثار الحاق بــه این کنوانسیــون ها در صورت 
بندی روابط ایران با FATF و بازتنظیم مناسبات با 

کشورهای دیگر نیست.
 از ایــن رو به تأکیــد اذعــان می دارد که تصویب 
مشروط پالرمو و نیز احتمالًا تصویب مشروط سی اف 
تی در جلسات آتی مجمع، فی نفسه به رفع مشکلات 
و موانــع در مناســبات و مراودات مــالی و تجاری 
بین المللی ایران در شــرایط ظالمانــه تحریم¬های 
یکجانبــه آمریــکا نخواهــد انجامید و هــم چنین 
بهره مندی از مزایای پیوســتن به این کنوانسیون ها 
بــرای خروج از لیســت سیــاه FATF به حصول 
شرایط دیگری وابسته اســت که جمهوری اسلامی 
ایران از ســال ها قبل آن را دستور کار قرار داده است 
و باید با رعایت مصالح عالیه نظام و قوانین و مقررات 

داخلی پیگیری شود.

گزارش

مدنی زاده زیر ذره بین 
نمایندگان مجلس

نمایندگان کــه با تعطیلات مجلس در حــوزه های انتخابیه 
خود به ســر می برند منتظر پایان این تعطیلات و بازگشــت 
بــه صحن مجلس اند و می گوینــد باید صبر کرد و دید علی 
مدنی زاده چه برنامه ای ارائه می دهد. با اینکه آنها نسبت به 
سوابق مدنی زاده خوش بین هستند اما و اگرهایی هم دارند

بــه گزارش خبرآنلاین، ســه ماه پس از آنکــه مجلس وزیر 
اقتصاد دولــت را برکنار کرد، دولت سیدعــلی مدنی زاده را 
بــه عنوان وزیر اقتصــاد معرفی کرده اســت. تاکنون برخی 
نماینــدگان مخالفت هایی در ارتباط بــا گزینه جدید وزارت 
اقتصاد داشــته انــد. مکتب شیکاگویی و غــرب زده بودن تا 
دوتابعیتی دانســتن فرزند مدنی زاده کلیدواژه هایی است که 
مخالفان مطــرح کرده اند. اما فضای غالــب مجلس چگونه 

است؟ 
خبرآنلایــن در این رابطه با تعدادی از نمایندگان گفتگو کرده 
اســت. نمایندگان می گویند باید صبر کرد و دید علی مدنی 
زاده چــه برنامه ای ارائــه می دهد. با اینکه آنها نســبت به 
ســوابق مدنی زاده خوش بین هستند ولی اما و اگرهایی هم 
دارند. آنهــا معتقدند رای آوردن مدنی زاده بیشــتر به برنامه 
ای که ارائه می دهد بســتگی دارد، نه وابســته دانستن او به 

اقتصادی. مکاتب 
عثمان ســالاری، نماینده مجلس، دربــاره معرفی مدنی زاده 
به عنوان وزیر پیشــنهادی اقتصاد بــه خبرآنلاین گفت: آقای 
مــدنی زاده یک متخصــص صاحب نظر، متبحــر، تیزهوش، 
تیزبیــن و تیزفهــم در حــوزه اقتصاد اســت و رزومه علمی 
قابل قبولی دارد. بــا توجه به تحصیلات آکادمیک و مطالعات 
و پژوهش های عمیق ایشان در حوزه اقتصاد کشور، می تواند 
بن بست شــکنی کند و توفیقات همه جانبه ای در ریل گذاری، 
تصمیم سازی و تصمیم گیری هوشمندانه در خصوص مسائل 
اقتصادی و سیاســت های پولی و ارزی کشور به دست آورد. 
او در پاســخ به شــایعات درباره تابعیت فرزنــد مدنی زاده در 
آمریکا گفــت: پتانسیل و ظرفیت فردی بــا این همه قابلیت 
را نباید نادیده بگیریم. ایشــان یک ایرانی وطن دوست است 
که منشأ خدمات علمی بوده است. صرف اقامت فرزند ایشان 
در کشــوری مثل آمریکا، بدون کسب تابعیت آن کشور، طبق 

قوانین موضوعه مانع و منعی ایجاد نمی کند.
ســالاری درباره انتقاد برخی نمایندگان کــه مدنی زاده را به 
مکتــب »شیکاگویی«، »لیبرال« یا غرب زده« متهم کرده اند، 
گفت: مگر می شود یک اقتصاددان پخته و کاربلد، مکتب های 
اقتصادی دنیا را نشناســد؟ صرف تحصیل در خارج از کشور 
مانعی برای ایفای نقش مســئولانه در جایگاه وزارتی نیست. 
اقتصاد یک علم اســت و شــناخت ابعاد آن یک مزیت است، 
نه نقص. مایه تأســف است که یک شخصیت علمی وزین را 
با الفاظ نســنجیده مورد بی حرمتی قرار دهیم. یک ایرانی، در 
هر جای دنیا که باشــد، ایرانی است و باید از هوش و نبوغ او 

برای سازندگی کشور استفاده کرد. 
این نماینده مجلــس درباره تأخیر در معرفی مدنی زاده افزود: 
دولت طبق قانون تا ســه ماه فرصت داشت و در روزهای آخر 
این کار را انجام داد. بــه گمان من، دولت به دنبال دقت نظر 
بیشــتر برای انتخاب فردی درجه یک بود و ما این را به فال 
نیــک می گیریم. ســالاری درباره فضای کنــونی مجلس و 
احتمال رأی اعتماد به مدنی زاده گفت: به گمان من، ایشــان 
رأی اعتماد خواهد آورد و ان شــاءالله رأی خوبی کسب خواهد 
کرد. کشور ما دموکراتیک اســت و هرکسی می تواند دیدگاه 
خــود را بیان کند، اما نباید منفی بافی کنیم یا دچار رد یا قبول 

مطلق باشیم.
اکبــر رنجبرزاده، دیگــر نماینده مجلس، نیــز درباره معرفی 
مــدنی زاده به عنوان وزیر پیشــنهادی اقتصــاد به خبرآنلاین 
گفــت: با توجه بــه تعطیلات مجلس و اینکــه نمایندگان به 
حوزه های انتخابیه خود رفته اند تاکنون جلســه ای با ایشــان 
برگزار نشده و فرصت گفت وگوی مستقیم فراهم نشده است. 
در حال حاضر، به دلیل نبود جلســات رسمی و گفت وگوهای 
لازم، نمی توانــم نظــر قطعی در مــورد ایشــان ارائه کنم. 
رنجبرزاده همچنین در پاسخ به این سوال که »فکر می کنید 
فضای مجلس به چه ســمت و سویی باشــد؟« گفت: درباره 
جزئیات و سوابق ایشــان اطلاع دقیقی ندارم و نیاز است که 
بررسی های لازم انجام شود تا بتوان نظر نهایی را اعلام کرد. 

فقط می توانم بگویم باید به دولت کمک کرد.
علیرضــا منــادی ســفیدان، دیگــر نماینده مجلــس نیز به 
خبرآنلایــن گفت: بــرای اظهارنظر درباره ایشــان، ابتدا باید 
ســوابق اجرایی وی را بررسی کنــم. وزارت اقتصاد علاوه بر 
سیاســت گذاری، مسئولیت های اجرایی گســترده ای از جمله 
مدیریت مناطــق آزاد، بیمه ها، بانک ها و شــرکت های مهم 
دولتی دارد که اعضــای هیئت مدیره و مدیران عامل آن ها با 
نظر وزیر تعیین می شوند. بنابراین، سوابق اجرایی قوی برای 
این جایگاه ضروری اســت، اما هنوز رزومه ایشان را مطالعه 
نکرده ام و نمی توانم نظر قطــعی بدهم. او درباره تحصیلات 
مدنی زاده در آمریکا افزود: تحصیلات خارجی خوب است، اما 
اقتصاد ایران شــرایط خاص خود را دارد. تحریم ها، تورم بالا، 
ضعف مدیریت در بخش های اقتصادی، انتصابات غیرشایسته 
و حیف ومیل منابع در شرکت های دولتی از جمله چالش هایی 
اســت که وزیر اقتصاد باید با آن ها آشــنا باشد. اقتصاد ایران 
عمدتاً دولتی اســت و بخش خصــوصی نقش کم رنگی دارد. 
یک مدیر باید این فضا و اقتصاد بین الملل را به خوبی بشناسد 
تا بتواند آن را تنظیــم کند. برای اظهارنظر دقیق، باید رزومه 
ایشان را بررسی کنم. منادی سفیدان در پاسخ به انتقاد برخی 
نماینــدگان درباره تولد فرزند مــدنی زاده در آمریکا و ادعای 
دوتابعیتی بودن، گفت: این حرف غلط است. دوتابعیتی بودن 
فرزند چه ربطی دارد؟ جایگاه وزارت اقتصاد حساس است، اما 
نباید با دیدگاه منفی نگرانه، نیروهای نخبه را کنار گذاشــت. 
اگر وزیر کفایت و کیفیت لازم را داشــته باشــد، تحصیل یا 

اقامت در خارج مانع انتخاب او نمی شود.
او درباره اتهام برخی نمایندگان به مدنی زاده مبنی بر گرایش 
به مکتب شیکاگویی یــا لیبرال بودن گفت: مکاتب اقتصادی 
در ایــران کاربرد محدودی دارند. وزیر اقتصاد باید بازار ایران 
را بشناســد. من خودم بچه بازارم و می دانــم بازار ایران چه 
ویژگی هایی دارد. یک وزیر خوب باید تجربه عملی در اقتصاد 
داشته باشــد، با مفاهیمی مثل چک، LC و تبعات اشتباهات 
تجاری آشنا باشد و در پول و اقتصاد رشد کرده باشد. وزیری 
کــه تجربه امضای چک های کلان یــا مدیریت مالی بزرگ 
نداشته باشــد، نمی تواند موفق عمل کند. باید سوابق اجرایی 
مدنی زاده را بررسی کنم تا نظر نهایی بدهم. منادی ســفیدان 
درباره تأخیر دولت در معرفی مدنی زاده گفت: طبیعی اســت 
که دولت پزشــکیان به دلیل دقت و حساسیت رئیس جمهور، 
زمان بیشــتری برای بررسی گزینه مناسب صرف کرده باشد. 
این را به فال نیک می گیرم. او  درباره شــایعات لابی دولت 
بــا نمایندگان گفت: هیچ لابی ای در کار نبوده اســت. برخی 
نماینــدگان با مدنی زاده دیدار کرده اند که کار خوبی هم بوده، 
امــا این دیدارها را نمی توان لابی نامید. نظرات نمایندگان در 

این دیدارها متفاوت بوده؛ برخی مثبت و برخی منفی.

خبر

همدلی – در روزهای گذشته برخی گزارش ها از 
دستیابی ایران به برخی اطلاعات واسناد محرمانه 
و حســاس رژیم صهیونیســتی  منتشر شد که در 
صورت انتشــار جزییات ان می تواند زلزله ای در 
ارکان رژیم صهیونیستی ایجاد کند. موضوعی که 
اکنون دســتمایه تحلیل و گمانه زنی کارشناســان 
سیاسی و فنی کشــورهای منطقه قرار گرفته است 
تا مشخص شود که آسیب های این دستیابی ایران 
برای اســرائیل تا چه اندازه اســت؟ دو روز پیش 
خبرگزاری صداوسیمــا خبر داد که منابع مطلع در 
منطقه اطلاع دادند: دســتگاه اطلاعاتی جمهوری 
اسلامی ایــران انبــوهی از اطلاعــات و اســناد 
راهبردی و حســاس منجمله طرح ها و تاسیسات 
اتمی را از سرزمین های اشغالی خارج کرده است.

در ادامه این گزارش آمده بود که ســازمان امنیت 
داخلی )شین بت( و پلیس اســرائیل ۱۷ روز پیش 
در بیانیــه ای فاش کردند کــه »روی مزراحی« و 
»الموگ آتیاس«، هر دو ۲۴ ســاله و اهل شــهر 
نشِِــر در شــمال به ظن ارتکاب جرایــم امنیتی 
مرتبط با ایران دســتگیر کرده اند. بازداشــت این 
افراد اگرمرتبط با پرونده اخیر باشــد پس از خروج 
محموله های اســناد از سرزمین های اشغالی بوده 
اســت. این منابع گفتند اگرچه عملیات دستیابی به 
اســناد مذکور چندی پیش انجام شــده اما حجم 
بسیــار زیاد اســناد و ضــرورت انتقــال امن کل 
محموله به داخل کشــور موجب سکوت خبری تا 
حصول اطمینان از رسیدن تمامی آن ها به اماکن 
محافظت شده مورد نظر بوده است. منابع مطلع به 
خبرگزاری صداوسیما اعلام کرده اند فراوانی اسناد 
در حدی اســت که صرف بررسی آنها و مشــاهده 
تصاویــر و فیلم ها، زمان قابــل توجهی را به خود 
اختصاص داده اســت. همچنین گزارش شــد که 
محتوای اســناد مذکور پس از بررسی ها به اطلاع 

عموم خواهد رسید.
شــبکه تلویزیونی المیادین هــم در گزارشی اعلام 
کرده اســت، ســرویس اطلاعاتی ایران موفق شده 
اســت آرشیو بزرگی از اســناد مربوط به اطلاعات 
حســاس و راهبردی از جمله طرح هــا و اطلاعات 
مربوط به تأسیســات هســته ای اسرائیل را به دست 

آورد.  
روایت وزیر اطلاعات

روز گذشــته امــا حجت الاسلام سید اســماعیل 
خطیب وزیــر اطلاعات درباره جزئیات دســتاورد 
اطلاعاتی ایران از رژیم صهیونیســتی توضیحاتی 
ارائه کرد و گفت: »اسناد کامل هسته ای به دست 
آمده و منتقل شــده است. اسناد دیگری در ارتباط 
بــا آمریکا اروپا و کشــورهای دیگر و نیز اســناد 
اطلاعاتی کــه موجب قدرتمندی آفندی کشــور 

می شود در این اسناد موجود است.«
وی در بیان جزئیاتی از این عملیات بزرگ، افزود: 
»یک عملیات گســترده، همه جانبه و پیچیده ای 
در این جهت برنامه ریزی شــد که ابتدا با شــروع 
نفوذ در جذب منابع و دســترسی بــه آن منابع و 
نیز افزایش دســترسی به منابــع بود و این امکان 
بــه وجود آمد که امروز به لطف الهی شــاهد این 

گنجینه مهم هستیم.«
وزیــر اطلاعات تاکیــد کرد: »همانطــور که این 
اســناد مهم اســت. شیوه هــای انتقالش هم مهم 
اســت بنابراین ما شیوه های انتقال این اســناد را 
حفاظــت می کنیم. همچنیــن اعلام این موفقیت 
زمــان برد تا بتوانیم با امنیت کامل این اســناد را 
به کشور منتقل کنیم.« خطیب بیان کرد: »طبیعتاً 
شیوه های انتقال ]اســناد[ محفــوظ خواهد ماند و 
حفاظت خواهد شــد. این گونه موضوعات به این 
زودی ها منتشر نمی شــود، ولی اسناد را ان شاءالله 

منتشر خواهیم کرد.«
 سکوت سنگین در دولت اسرائیل

البته دولت اســرائیل هنوز هیچ واکنش رسمی به 

این خبر نشــان نداده اســت و مشخص نیست آیا 
این گزارش با هک یک مرکز تحقیقات هســته ای 
اسرائیل در سال گذشته مرتبط است یا نه. »ناصر 
اللحام« مدیر دفتر المیادین در فلســطین اشغالی 
اعلام کرده با دســتیابی ایران به اسناد راهبردی 

تل آویو، رئیس موساد شاید برکنار شود. 
اعلام رســمی انتقــال اســناد فوق ســری رژیم 
صهیونیستی به خارج )از فلسطین اشغالی( بازتاب 
ویژه ای در رســانه های عبری زبان داشته است، در 
حالی که وزارت جنگ اسرائیل در برابر آن سکوت 
اختیــار کرده اســت. شــبکه ۱۲ تلویزیون رژیم 
صهیونیســتی در گزارشی در این رابطه و با اشاره 
به اعلام این خبر توســط صداوسیمای جمهوری 
اسلامی گزارش داد: ایران امروز شنبه اعلام کرد 
موفق شده است آرشیو اطلاعاتی مربوط به پروژه 
هسته ای اســرائیل را به دست آورد و از )فلسطین 

اشغالی( خارج کند.
به روایت شــبکه ۱۲ تلویزیون رژیم صهیونیستی، 
ایران این عملیات را ضربه ای دردناک به اسرائیل 
توصیف کرده و تأکید کرده اســت که هزاران سند 
مربوط به پروژه هســته ای اســرائیل و تأسیسات 
آن است. این رســانه عبری زبان همچنین اعلام 
کرد، ظاهراً این عملیــات از طریق روی مزراحی 
و الموگ اتیاس دو اسرائیلی ۲۵ ساله ای که اخیراً 
به اتهام جاســوسی به نفع ایران بازداشــت شده اند 
صــورت گرفته اســت، این دو متهم هســتند که 
دوربین هایی را در شــهرکی که یســرائیل کاتس 
وزیر جنگ اســرائیل در آن زندگی می کند، تعبیه 

کرده اند.
واللا نیوز دیگر رســانه پرمخاطب عبری زبان هم با 
انتشــار تصویری از نیروگاه هسته ای دیمونا اعلام 
کرد، ایران اعلام کرده که اسناد حساسی از اسرائیل 
را به دســت آورده اســت که میان آنها اطلاعات 

حساسی در رابطه با تأسیسات هسته ای است.
اعتراف رسانه های صهیونیستی

بــاراک راوید و لران آهــارونی در گزارش خود در 
این رابطه اعلام کردند؛ ایــران اعلام می کند که 
این اسناد به مراکز امنیتی در ایران منتقل شده اند 
و در حال بــررسی و پالایش هســتند. واللا نیوز 
به نقل از شبکه لبنانی المیادین نوشت؛ ایران موفق 
شده اســت که حجم عظیمی از اسناد و اطلاعات 
راهبردی و حســاس متعلق به اسرائیل را به دست 
آورد که میان آنها به شکل خاصی اطلاعات و اسناد 
مربوط به برنامه ها و تأسیســات هسته ای اسرائیل 
به چشم می خورند. این رسانه افزود؛ کمیسر ویژه 
امنیت وزارت جنگ اسرائیل مسئول تأمین امنیت 
و حراست تأسیسات هســته ای اسرائیل است، اما 
در تمــاسی که واللا نیوز با وزارت جنگ داشــت، 
ســخنگوی وزارت اعلام کرد: »ما در رابطه با این 

گزارش ها اظهار نظر نمی کنیم.«
واللا نیوز هــم تلاش کرد اطلاعــات خود را به 

شبکه المیادن مستند کند و تأکید کند؛ گستردگی 
و کیفیــت اســناد بیانگر نفوذ بزرگ به اســرائیل 
اســت و پیش بینی می شــود که بررسی آنها مدت 
زمان قابل توجهی طول بکشــد، اما گفته می شود 
مســئولین ایران قصد دارند جزئیات بیشتری را در 
این رابطه در آینده نزدیک منتشر و ویدیو هایی را 
در این رابطه منتشــر کنند. روزنامه معاریو هم در 
گزارش خود این اطلاعات را نگران کننده توصیف 
کرده در تیتر خود نوشــت؛ گزارشی نگران کننده، 
ایران اسناد هسته ای ســری اسرائیل را به سرقت 

برده است.
در ادامه این گزارش هم آمده اســت؛ ســرویس 
اطلاعاتی ایران موفق شــده اســت هزاران سند 
محرمانه مربوط به تأسیســات هسته ای اسرائیل و 
پروژه های راهبردی را به ســرقت ببرد و آن را به 
نقاط امنیتی در داخل ایران منتقل کند. براســاس 
این گزارش، منابع حجم این اســناد را بسیار زیاد 
اعلام می کننــد و تأکید می کننــد به همین خاطر 
بررسی آنهــا زمان بسیار زیادی بــه طول خواهد 
انجامید در حالی کــه تصاویر و ویدیو های زیادی 

هم همراه آنها موجود می باشند.
میزان حساسیت اسناد لو رفته

به زعم این رسانه عبری زبان، یکی از دلایل تهدید 
اســرائیل و )ادعای( اعلام آمادگی برای حمله به 
ایران که نیوزویک آن را منتشــر کرده اســت، به 
این مسئله مربوط می شود. یسرائیل هیوم نیز طبق 
خط مــشی بقیه رســانه های عبری زبان که تحت 
کنترل بخش سانســور اخبــار وزارت جنگ رژیم 
صهیونیســتی قرار دارند، این خبر خود را با استناد 
به رســانه های ایرانی و شــبکه المیادین منتشر و 
تأکید کرد که اسناد به سرقت رفته از اسرائیل شامل 
اسناد بسیار حســاسی از برنامه هسته ای اسرائیل 
اســت. این خبر در حالی منتشر می شود که چندی 
پیش یک رســانه نه چندان مشهور عبری زبان، از 
سرقت گســترده اطلاعات از وزارت امنیت داخلی 
پایگاه  بــود.  رژیم صهیونیســتی پرده برداشــته 
اطلاع رســانی شــاموریم )نگهبانــان( در گزارش 
چندی پیش خود اعلام کرد؛ نشت اطلاعات بسیار 
بزرگی از وزارت امنیت داخلی اســرائیل به وقوع 
پیوسته اســت که می تواند هزاران اسرائیلی را در 

معرض خطر قرار بدهد.
این رســانه اوایــل آوریل )اواســط فروردین( در 
گــزارشی فاش کرد؛ اطلاعات بسیار حســاسی از 
وزارت امنیت داخلی اسرائیل به سرقت رفته است 
در حالی که تا چند ماه نهاد های امنیتی از وقوع آن 
مطلع نشــدند و اکنون نیز نمی توان به کلیات آن 
اشــاره کرد، چون اجازه انتشار اطلاعات مربوط به 
آن وجود ندارد. لازم به ذکر اســت هنوز مشخص 
نیست نشــت اطلاعاتی که این سایت عبری زبان 
به آن اشــاره کرده، مربوط به این مسئله است که 
اطلاعات دیگری هم به ســرقت رفته است که در 

آینده ابعاد آن مشخص خواهد شد.
به نوشــته تابناک صفحه اینتل تایمز هم که خود 
را به ســرویس های اطلاعاتی اســرائیل منتسب 
می کنــد، در شــبکه اجتمــاعی ضمــن اعتراف 
ضمــنی به وقوع این امــر، اعلام کرد: اگر این در 
نظر بگیریم که اســناد مربوط به برنامه هسته ای 
اســرائیل در سال ۲۰۲۴ به سرقت رفته باشد، این 
اطلاعات منتشرشــده از سوی نهاد های اطلاعاتی 
ایران می تواند با بیانیه ای که ســازمان انونیموس 
در ۲۴ مارس منتشــر کرد و در آن اعلام کرد که 
اسرائیل  پژوهش های هســته ای  رایانه های مرکز 
هک شده اســت و هزاران سند و طرح موجود در 

آن به سرقت رفته است، همخوانی داشته باشد.
جزئیات غیر رسمی از اسناد

بــرخی کانال های تلگرامی غیر رســمی جزئیاتی 
از این اســناد را منتشــر کرده اند. بر اســاس این 
اطلاعات غیر رســمی، هویت برخی اشخاص بارز 
در این اسناد موجود است. از جمله: تعداد ۲۳ نفر از 
جاسوسان ارشد رژیم صهیونی از جمله ادمین چند 
اکانــت مهم و کاربردی این رژیم در شــبکه های 
اجتماعی، لو رفتن شــبکه منابــع و مرتبطین این 
رژیم در ایران، لبنــان، عراق، اردن، ترکیه، مصر، 
کویت، امــارات، قطر، بحرین، ســعودی، عمان، 
یمن و ســوریه و لو رفتن یک شــاه مهره کلیدی 
نفوذی در ایران. همچنین بر اســاس گزارش های 
غیر رســمی، اطلاعات ۶ میلیون کاربر فیسبوک، 
توییتر، اینستاگرام و تلگرام در رژیم صهیونیستی؛ 
اطلاعات سرّی سیستم های آب، برق، تلفن، حمل 
و نقل شهری، پست و خدمات درمانی و بهداشتی 
و اطلاعــات مربوط به ۴۰۰ هــزار پرونده قضایی 
و جنــایی و پلیسی و حقوقی دســتگاه قضایی در 
میان این اســناد وجود دارد. بر اساس گزارش های 
غیر رسمی همچنین این اســناد شامل اطلاعات 
به ســرقت رفته از دفتر اختصاصی نتانیاهو شامل 
۶ هــارد ۴ ترابایتی و ۱۷۲۰ برگ ســند ســرّی؛ 
اطلاعــات محرمانه و خصوصی ۲۳ نفر از ســران 
مخالف نتانیاهو در کنست و آرشیو محرمانه موساد 

می شود.
این اســناد همچنین جزئیاتی از برنامه های سرّی 
رژیم صهیونیســتی را بر ملا می کند که شــامل 
نقشــه راه چهارســاله این رژیم در حوزه هسته ای 
و تاسیســات، پایگاه هــا، زیرســاخت ها، اماکــن 
و فرایند هــای صنعــت نظــامی هســته ای رژیم 

صهیونیستی را در بر می گیرد.
بر اســاس این گزارش های غیر رسمی همچنین 
چند هزار نســخه تصویر هوایی بــا کیفیت بالا از 
تمامی شهرها، زیرســاخت ها، بنادر و امکان مهم 
رژیم صهیونیســتی و ۴۰هزار ساعت فیلم دوربین 
مدار بســته از اماکن مهم سیاسی، نظامی، امنیتی 
و دولتی رژیم صهیونیســتی در میان اسناد وجود 

دارند.
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جزییات دستیابی تهران به اسناد محرمانه و حساس رژیم صهیونیستی 

نفوذ بزرگ به سرزمین موعود

 

ادامه از صفحه اول
ایــن موضوع اما در ایران با بیم وامیدهایی همراه 
است. افکار عمومی ایرانیان نگاه مثبتی به شراکت 
روسیه در برنامه های دیپلماتیک والبته هســته ای 
ایران ندارد. برخی معتقدند که روسیه همان نقشی 
را در ایران بازی می کند که قبل از انقلاب آمریکا 
با حکومت پهلوی بازی می کرد. همان که به نظر 
برخی از علل انقلاب اسلامی بود. برخی نیز ایده 
ســفر پوتین به ایران در اوج مذاکرات با امریکا را 
مطرح کردند و معتقدند که ســفر پوتین به ایران 
می تواند راهگشای مذاکرات ایران و آمریکا باشد. 
در این بین برخی نگران نقش های روسیه در این 
مسیر هســتند. روس ها به تنهایی حاضر به حل 
این مذاکرات نیســتند و احتمالًا امتیازاتی از ایران 
و آمریکا برای عبور از این مرحله درخواست کنند. 
به واقع پوتین با چه نیتی به تهران سفر می کند؟ 

نعمت الله ایزدی، دیپلمات بازنشسته، درباره سفر 
پوتین به انتخــاب گفت: »من بعید می دانم آقای 
پوتین به این ســرعت برنامه سفر به ایران داشته 
باشد، مگر اینکه آمریکایی ها کاری از او خواسته 
باشند. اگر این سفر به درخواست آمریکا باشد، بعید 
نیست. اگر روس ها بخواهند کاری بکنند، توانایی 
آن را دارند. من شــک دارم روسیه با علاقه وارد 
این بازی شود. من نگران این هستم که مشکلات 
روس ها با مشکلات ایران و آمریکا گره زده شود. 
اگر روسیه به موضوع ایران به صورت مســتقل 
نــگاه کند و نخواهد در حین هــر اقدامی، منافع 
خاص خود را در نظر بگیرد، به عنوان یک کشور 
تأثیرگذار در دنیا می تواند کمک کند. اگر نخواهند 
کمک کنند، موضوع را بیشــتر از اینکه به سمت 
حل شدن برود، پیچیده می کنند. من خیلی امیدوار 

نیستم مگر اینکه روسیه تغییر خط مشی بدهد.«

او افزود: »خوب است که روسیه در مذاکرات ایران 
و آمریکا نقش مثبتی ایفا کند. روسیه باید کمک 
کند که مذاکرات به سرانجام برسد. اگرچه سوابق 
گذشته نشان می دهد که روس ها علاقه ای به این 

کار نشان ندادند.«
وی در ادامه در رابطه با علت واسطه گری روسیه 
در مذاکرات ایران و آمریکا بیان کرد: »در مرحله 
اول احتمالًا اگر آمریکا دنبال وساطت روس ها 
باشد، روس ها برای آمریکایی ها نقش اطمینان 
بخشی به ایران را بازی کنند. روس ها به عنوان 
واسطه ایران را متقاعد کنند که تعهدات آمریکا 
سر جای خود قرار دارد و اگر چیزی امضا کنند، 
زیر آن نمی زنند. این بخش مربوط به آمریکاست 
اما روس ها اگر علاقه ای نشــان داده باشــند، 
ممکن اســت منافعی هم برای خودشان دیده 
باشند. مثلًا در مورد اوکراین بخواهند با آمریکا 

توافقی بکنند. این می تواند مسأله را پیچیده کند. 
آمریکایی ها سعی کردند از واسطه های مختلف 
استفاده کنند و حالا ممکن است سمت روس ها 

نیز رفته باشند.«
ایزدی دربــاره دخالــت انگیزه هــای روسیه در 
مذاکــرات گفــت: »محــل تردید ایــن ماجرا، 
انگیزه های روسیه اســت. اساســاً اینکه آمریکا 
یــا ایران مذاکرات را بپذیریند یک مســأله دیگر 
است. مثلًا ممکن است روسیه به آمریکا بگوید به 
شرطی کار را حل می کند که اوکراین را حل کنند 
یا به ایران بگویند که مشکل آمریکا را به شرطی 
حــل می کنند که ایران از بــازی اوکراین بیرون 
نرود. روسیه ممکن اســت نقش اطمینان بخشی 
ایجاد کند. شاید روسیه نیز نقشی در حوزه اورانیوم 
غنی شده را بپذیرد. شرط اولیه نقش روسیه، عدم 

دخالت مسائل روسیه با ایران و آمریکاست.«

حضور کرملین در گفت و گوهای تهران – واشنگتن چه پیامدهایی دارد؟

بیم وامیدهای میانجی گری روسیه در مذاکرات
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با توجه به مشکلات معیشتی 
وزیراقتصاد را انتخاب کنیم

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی تاکید 
کرد: در بررسی صلاحیت وزیر پیشــنهادی اقتصاد دقت 

لازم را داشته باشیم.
محمد علیجانی، نماینده مردم املش و رودسر در مجلس 
شــورای اسلامی در جلسه علنی یکشنبه مجلس که از 
رادیو فرهنگ پخش می شــد، در تذکری گفت: ناراحتی 
خود را از ســخنان نســنجیده آقای همتی که ســاحت 
مجلس شورای اسلامی را زیر سوال بردند اعلام می کنم

او ادامــه داد: مجلس در حالی در آســتانه انتخاب وزیر 
جدید اقتصاد قرار دارد که جامعه با چالش های اشــتغال، 
اعتیــاد، ازدواج و ناترازی های متنوع مواجه اســت که 
مستقیماً بر کیفیت زندگی مردم تاثیر می گذارد. شایسته 
اســت ما به عنوان نمایندگان مــردم در مجلس جهت 
سیاســت گذاری درست اقتصاد و نقش بی بدیل آن برای 
برون رفت از وضــع موجود و تامین رفاه و ایجاد امید در 
جامعه در بررسی صلاحیت وزیر پیشنهادی دقت لازم را 

داشته باشیم.

صنعت خودروسازی جهان به 
چالش افتاد

»لی شــوفو«، رئیس و بنیان گذار جیلی، اعلام کرد که 
صنعت خودروســازی جهان با ظرفیت مازاد جدی روبرو 
اســت و این خودروســاز چینی تصمیم گرفته است که 
کارخانه های تولیدی جدید نسازد یا تولید را در تاسیسات 

موجود گسترش ندهد.
به گزارش ایسنا، این شــرکت خودروسازی اعلام کرد 
»لی« ایــن اظهارات را در یک انجمن خودرو در شــهر 
»چونگ کینگ« بیان کرد. گروه هولدینگ جیلی، مالک 
 Geely( ،»چندین برند خــودرو ازجمله »جیلی اتــو

Auto(، »زیکر«)Zeekr(  و ولوو است.
اظهارات »لی شــوفو« در حالی ارائه می شود که صنعت 
خودروسازی چین، بزرگ ترین صنعت جهان، درگیر یک 
جنگ قیمت بی رحمانه شده است که بسیاری از بازیگران 
را مجبور به توجه به بازارهای خارج از چین کرده و باعث 
شده است که نهادهای نظارتی این کشور، خواستار توقف 

آن شوند.
طبــق گــزارش رویترز، خودروســازان چیــنی ازجمله 
بی وای دی، چری و گریت وال موتور در خارج از کشــور 

کارخانه می سازند.
طبــق اعلامیه ای که جیلی در فوریه منتشــر کرد، این 
شرکت قصد دارد از تاسیسات تولیدی موجود شرکت رنو 
در برزیل اســتفاده کند و سهام کمتری از کسب وکار رنو 

در این کشور آمریکای لاتین را در اختیار بگیرد.
رویتــرز در آوریل بــه نقل از منابعش گــزارش داد که 
نهادهــای نظارتی چین این موضوع را به ســرعت تائید 
نکردنــد. جیــلی در آن زمان در پاســخ اعلام کرد که 

همکاری اش با رنو در برزیل موفقیت آمیز بوده است.

مطالبه تسریع در اجرای طرح ورود 
خودروهای خارجی از مرز چذابه

رئیــس اتاق بازرگانی اهــواز از تبدیل مرز چذابــه به یکی از 
دروازه های کلیدی تردد موقت خودروهای شــخصی با پلاک 
خارجی، به ویژه متعلق به اتباع عراقی خبر داد و گفت: با دریافت 
مجوز رســمی کارنه دوپاســاژ، امکان ورود موقت خودروهای 

خارجی به ایران فراهم شده است.
شــهلا عموری ۱۸ خرداد در جمع خبرنگاران، اظهار کرد: این 
 Carnet de Passages en( مجــوز بین الملــلی
Douane( ورود موقت خودروهای شــخصی اتباع خارجی 
به ویژه از کشــور عراق را بدون نیاز به واردات دائم یا تشریفات 

پیچیده ترانزیت، تسهیل می کند.
او بــا بیان اینکه کارنه دوپاســاژ، مجوزی مهم برای توســعه 
گردشگری و تجارت در خوزستان است، این دستاورد را نتیجه 
پیگیری های مســتمر در سطوح استانی و ملی دانست و افزود: 
ظرفیت هــای اقتصادی این مجوز، فراتر از تردد زائران مذهبی 
است و این مجوز با همکاری گمرک جمهوری اسلامی ایران 
و وزارت راه و شهرســازی اخذ شده است و گامی راهبردی در 
تقویت تجارت، گردشگری و تبادلات فرهنگی میان دو کشور 

محسوب می شود.
رئیــس اتاق بازرگانی اهواز تاکید کرد: این اقدام نه تنها موجب 
تســهیل تردد زائران در ایام خاص مذهــبی همچون اربعین 
خواهد شــد، بلکه با افزایش جریان گردشگران و مسافران، به 
توسعه اشتغال و رشد اقتصادی پایدار در استان خوزستان منجر 

می شود.
عمــوری افــزود: بــا توجه به نقــش کلیدی ایــن مجوز در 
جذب گردشــگر و ســرمایه گذاری در حوزه توریســم، ایجاد 
زیرساخت های فنی، خدماتی و لجستیکی در مرز چذابه و سطح 

استان خوزستان، اقدامی ضروری و فوری است.
او با اشــاره به گذشت بیش از دو ماه از زمان صدور این مجوز 
خاطرنشــان کرد: هنوز اقدام عملی مشخصی صورت نگرفته 
اســت و همین مســئله، ضرورت مطالبه گری از سوی بخش 

خصوصی و نهادهای رسانه ای را برجسته می کند.
دبیر شــورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی خوزستان 
همچنین خواســتار آن شــد که اداره کل میــراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی اســتان، به فوریت کارگروه ویژه ای 

برای پیگیری و تسریع اجرای این طرح تشکیل دهد.
عمــوری تاکید کرد: ارکان اقتصادی اســتان باید با هم افزایی 
و هم راســتایی میان نهادهای متولی، سازوکارهای لازم برای 
اجرایی شــدن کامل این ظرفیت مرزی را فراهم کنند تا این 

فرصت بی نظیر در عمل به توسعه منجر شود.
او با اشــاره به نهایی شــدن توافقات با طــرف عراقی، گفت: 
به زودی اتباع عراقی قادر خواهند بود با خودروهای شــخصی 
خــود از طریق مرز چذابه وارد ایران شــوند. این اقدام، اعتبار 
بین الملــلی این مرز را ارتقا داده و چارچوبی شــفاف و حقوقی 

برای تردد ایمن مسافر و کالا ایجاد می کند.

خبر

در دیدار مدیر شعب بانک مسکن چهارمحال وبختیاری 
با رئیس اتاق بازرگانی استان مطرح شد؛ 

بانک مسکن رکن اصلی تامین مالی در حوزه مسکن
فریبرز معصومی، مدیر شعب بانک مسکن استان چهارمحال وبختیاری در دیدار با شهرام 
زارع، رئیس اتاق بازرگانی استان، اعلام کرد: بانک مسکن به عنوان یک بانک تخصصی، 
با تسهیل فرایندهای مالی و ارائه بسته های اعتباری و سپرده گذاری متناسب با نیازهای 

بازار، نقش موثری در توسعه پایدار اقتصاد و مسکن ایفا می کند. 
به گزارش خبرنگار اســتانی پایگاه خبری بانک مسکن-هیبنا؛ مدیر شعب بانک مسکن 
استان در این نشست با ارائه آمار تسهیلات پرداختی بانک مسکن گفت: در سال گذشته 
بانک مســکن استان بالغ بر هشــت هزار و ۹۸۳ میلیارد ریال تسهیلات در بخش های 
مختلف به متقاضیان پرداخت کرده اســت.همچنین در راستای اجرای قانون حمایت از 
جوانی جمعیت نیز بالغ بر ۲۰۹ هزار و ۴۰۰ میلیون ریال تسهیلات فرزندآوری و ۹۷ هزار 

و ۳۰۰ میلیون ریال نیز تسهیلات ازدواج به متقاضیان اعطا کرده است.
معصومی ضمن تبیین اقدامات این بانک در استان، به بررسی مسائل اقتصادی، تجاری 
و صنعتی اســتان پرداخت و افزود: حمایت بخش خصوصی و ســرمایه گذاری هدفمند 
در بانک مسکن می تواند ظرفیت تســهیلات دهی این بانک را در حوزه های مختلفی 
مانند توســعه مسکن، پروژه های ساختمانی و عمران شــهری، تامین مالی برای بنگاه 
های اقتصادی و ســاخت سازهای مســکونی، افزایش دهد تا بانک مسکن بتواند نقش 
موثرتری در رشــد اقتصادی استان و بهبود زیرســاخت ها بخصوص در بخش مسکن 

بیش از گذشته ایفا کند.
وی در ادامه با اشــاره به نقش کلیدی بانک مسکن در توسعه بخش مسکن و حمایت از 
پروژهای عمرانی، گفت: بانک مســکن آماده است تا از طریق تسهیلات ویژه بانکداری 
شرکتی شرایط لازم برای ساخت و تکمیل پروژه های مسکونی مرتبط با تعاونی مسکن 

کلیه ادارات وکارخانجات استان را فراهم نماید.
زارع رئیس اتاق بازرگانی استان نیز در این دیدار از نقش موثر بانک مسکن در تامین مالی 

پروژه های مسکونی و همکاری این بانک با بخش خصوصی و تعاونی ها تقدیر کرد.
وی از بانک مســکن به عنوان یکی از ارکان اصلی تامین مالی در حوزه مسکن، عمران 
و پروژهای ساختمانی یاد کرد و گفت: بانک مسکن به دلیل تخصص و تجربه در بخش 
مســکن و عمران، همواره به عنوان یک شریک استراتژیک در توسعه اقتصادی کشور، 
به ویژه در زمینه های مرتبط با ساخت و ساز، تامین مالی پروژه های عمرانی و مسکن، 

مصمم، تاثیر گذار و پیش قدم بوده است.

با گذشت 10 ماه از رونمایی؛
تراکنش های »سپینو« بانک صادرات ایران 

3۰ میلیونی شد 
مشــتریان و کاربران پلتفرم دیجیتال بانک صادرات ایران با گذشت ۱۰ ماه از رونمایی، 

بیش از ۳۰ میلیون تراکنش در »سپینو« انجام دادند.
به گزارش روابط عمومی بانک صادرات ایران، تعداد کاربران اســتفاده کننده از ســپینو از 
مرز دو میلیون و ۸۷۰ هزار نفر گذشــت و از ابتدای رونمایی در سال ۱۴۰۳ تاکنون بیش 
از ۳۰ میلیــون و ۱۸۱ هزار تراکنش به مبلغ یک میلیــون و ۴۶۴ هزار میلیارد ریال را با 

سپینو انجام دادند.
بنابراین گزارش، انتقال به حســاب، پایا، ساتنا، کارت به کارت، پل، افتتاح حساب، خرید 
شارژ، پرداخت قبض، خرید بسته اینترنتی و فعال سازی پیامک به ترتیب مورد استقبال و 

استفاده کاربران سپینو از ابتدای بهره برداری تاکنون بوده است.
آمار خدمات هفتگی سپینو نیز نشان می دهد که در هفته های اخیر، روند استفاده کاربران 
از خدمات آن از جمله خرید بسته اینترنتی، پرداخت قبض، کارت به کارت و سامانه پل از 

رشد قابل توجهی برخوردار بوده است.
پلتفرم بانکداری دیجیتال سپینو با توسعه و به روزرسانی مستمر بر بستر سیستم عامل های 
iOS و Android، امروز به یکی از بهترین اپلیکیشن های پرداخت و خدمات بانکی 
و مالی در نظام بانکی کشور تبدیل شده که با تضمین امنیت، از سرعت و دقت مناسبی 

برای خدمات غیرحضوری و کاهش نیاز مراجعه به شعب بانک فراهم آورده است.
خدمات متنوعی چون افتتاح حســاب غیرحضوری، ثبت آنلاین درخواســت تسهیلات، 
انتقال وجه هوشــمند، کارت به کارت از مبدأ ســایر بانک ها، پرداخت اقساط تسهیلات 
دریافتی خــود و دیگران، خدمات چک صیادی، وکالتی کردن حســاب برای طرح های 
فروش خودرو، خدمات خرید نقدی و اعتباری، پرداخت قبض، خرید شارژ و بسته اینترنتی، 
نیکوکاری، رتبه بندی اعتباری، رهگیری مرســوله پســتی و تهیه و ارسال آنلاین هدیه 
دیجیتــال از مهمترین مزیت های این پلتفرم برای بیش از ۴۵ میلیون مشــتری بانک و 

کاربران سایر بانک ها است.

خبر

همدلی؛ دیگر حتی شــهروندانی کــه تحصیل کرده 
اقتصاد هم نیســتند، می دانند تامین مالی رگ حیاتی 
هر کســب وکار و پروژه اســت که نقش اســاسی در 
رشــد و توســعه شــرکت ها و افراد ایفا می کند. این 
فرآینــد چالش برانگیز، با تنــوعی از ابزارها، روش ها 
و منابع، مسیری پیچیده پیــش روی صاحبان ایده و 

سرمایه گذاری قرار می دهد.
تامین مالی به معنای فرآینــد تامین منابع مالی برای 
انجام فعالیت ها، پروژه ها و سرمایه گذاری های مختلف 
اســت. این مفهوم شامل اســتفاده از منابع داخلی و 
خارجی می شود و همچنین تحلیل و انتخاب روش های 

مناسب برای دستیابی به این منابع را در برمی گیرد.
اهمیــت تامین مــالی در دنیــای کســب وکار امروز 
غیرقابل انکار اســت. بدون دســترسی به منابع مالی 
کافی، انجام فعالیت ها و رشــد شرکت ها دشوار و گاه 
غیرممکن می شــود. در این مقاله به بررسی عمیق تر 
مفهوم مالی، انواع آن، مزایا و معایب روش های مختلف 
و راهکارهای مناســب برای مدیریت موثر منابع مالی 

خواهیم پرداخت.
درک صحیــح از تامین مالی و روش های آن می تواند 
به مدیران و کارآفرینــان کمک می کند تا تصمیمات 
آگاهانه تری درباره استراتژی های مالی خود اتخاذ کنند 
و درنتیجه، مسیر رشــد و موفقیت کسب وکار خود را 

هموارتر سازند.
مطابق تعارفــه اقتصادی، تامین مــالی فرآیند جذب 
منابع مالی برای فعالیت ها و رشــد کسب وکارهاست. 
این فرآیند به دودســته اصلی تقسیم می شود: تامین 
مــالی از طریق بدهی )مانند وام بانکی و اوراق قرضه( 
و تامین مالی از طریق ســرمایه )مثل عرضه سهام و 
سرمایه گذاری شــخصی(. همچنین روش های نوینی 
مانند تامین مالی جمعی و سرمایه گذاری ریسک پذیری 

نیز وجود دارد.
اهمیت تامین مالی در توانمندســازی افراد و شرکت ها 
بــرای خریــد محصــولات، ارائه خدمــات و اجرای 
پروژه های بزرگ نهفته اســت. انتخاب روش مناسب 
تامین مالی می تواند به رشد و توسعه کسب وکار کمک 
کند، درحالی که تصمیم گیری نادرســت ممکن است 
منجر به مشکلات مالی شود؛ بنابراین، درک صحیح از 
روش های مختلف تامین مالی و انتخاب بهترین گزینه 
با نیازهای کســب وکار، برای موفقیت مالی شرکت ها 

ضروری است.

تامین مالی کشور روی دوش شبکه بانکی
معاون بانــک مرکزی نیز درباره ایــن موضوع آمار و 
اطلاعاتی را داده اســت. او گفته: در حال حاضر بیش 
از ۹۰ درصد از بار تامین مالی کشــور بر دوش شبکه 
بانکی است؛ به گونه ای که سال گذشته ۷۶۰۰ همت 
تسهیلات پرداخت شد و باید استراتژی اقتصادی کشور 
اولویت بندی شود تا منابع به صورت هدفمند تخصیص 

پیدا کند.

محمــد شیریجیان در افتتاحیه هفدهمین نمایشــگاه 
بین المللی صنعت مــالی )بانک، بورس و بیمه( گفت: 
امروز مهم ترین عامل برای توســعه اقتصادی کشور و 
دسترسی به صنعت و توسعه پایدار، بدون شک صنعت 
مالی است به نحوی که تامین مالی منتهی به تولید شود 
و مصــارف از انحراف منابع مــالی جلوگیری کند. اما 
متاسفانه با این شرایط مطلوب همچنان فاصله داریم 
که بخشی از آن نیاز به ایجاد اصلاحات ســاختاری و 

اساسی دارد.
او افــزود: باید تامین مالی به طرح های توســعه ای و 
ایجابی بلندمدت منتهی شــود کــه در این میان بازار 
سرمایه نقش بسیار مهمی دارد. بااین حال، در کنار بازار 
پول که مشــخصا شامل بانک ها و نهادها و موسسات 
اعتبــاری اســت باید جنــس تامین مــالی از جنس 
کوتاه مدت باشــد که کمکی به تداوم حیات بنگاه های 
اقتصادی باشد که البته این موضوع نیز منابع بانک ها 
بازمی گــردد که از جنس منابع کوتاه مدت اســت، چرا 
که در اصل ســررسید منابع بانکی کوتاه مدت است و 
بانک ها نیز باید تامین مالی کوتاه مدت زا تقویت کنند تا 

سرمایه در گردش نیز درحرکت باشد.
معاون بانک مرکزی خاطرنشــان کــرد: برای تحقق 
تامین مالی هدفمند باید در اصلاح ســاختاری صنایع 
مــالی قدم برداریم تــا نهادهای مــالی از جمله بازار 
ســرمایه و بازار پول بتوانند نقش واقــعی خود را ایفا 
کنند. همچنین، در حوزه بالادستی باید اقدامات اصلی 
صورت بگیرد. برای مثال در استراتژی اقتصادی کشور 

باید بخش های اولویت دار مشخص شود.
شیریجیان ادامه داد: اما متاســفانه یکی از مشکلات 
بزرگی که در ادوار مختلف توســعه اقتصادی کشــور 
وجود داشــت این است که اولویت ها و استراتژی های 
اقتصادی به صورت اولویت بندی شــده مشــخص 

نیست.
 با ارائه آماری از تامیــن مالی ارزی صورت گرفته در 
ســال گذشته گفت: در ســال ۱۴۰۳ نزدیک به ۶۵.۵ 
میلیارد دلار تامیــن مالی ارزی در بخش های مختلف 
اقتصادی صورت گرفت اما اگر این عدد را با سال های 
گذشته مقایسه کنیم در سال ۹۸ کل تامین مالی ارزی 
صورت گرفته ۳۹ میلیارد دلار بود که در سال ۱۴۰۳ به 

میزان ۶۷ درصد رشد را نشان می دهد.
معاون سیاســت گذاری پــولی بانک مرکــزی افزود: 
همچنین در سال ۱۳۹۸ در حوزه کشاورزی چهار میلیارد 
دلار تامین مالی ارزی صورت گرفت که در سال ۱۴۰۳ 
این رقم به بیش از ۱۴ میلیــارد دلار افزایش یافت؛ اما 
همچنان باید اولویت های اقتصــادی که به ارزآوری و 

ارزش افزوده اقتصادی کمک کند مشخص شود.
شیریجیان با اشاره به میزان تسهیلاتی که شبکه بانکی 
در سال ۱۴۰۳ پرداخت کرده است، اظهار کرد: در سال 
گذشته شــبکه بانکی ۷۶۰۰ همت تسهیلات پرداخت 
کرده است اما مشــخص نیست که این تسهیلات بر 

اساس چه اولویت هایی صورت گرفته است.
او تصریــح کرد: امروز بــالای ۹۰ درصــد از تامین 
مالی کشور بر دوش شــبکه بانکی است و اگر تامین 

مالی صورت گرفته از ســوی شــبکه بانکی با کیفیت 
و متناســب با منابع و مصارف بانک ها نباشــد منجر 
به تشدید ناترازی می شــود که بی شک اثر خود را بر 
ترازنامه بانک ها می گذارد؛ بنابراین تامین مالی باید با 

اولویت بندی، تولید و اقتصاد را هدف گذاری کند.
معاون بانــک مرکــزی در پایان خاطرنشــان کرد: 
بایــد نظام تامین مالی به نحوی باشــد که کمکی به 
ارزش افزوده اقتصادی کند تا از طریق ایجاد اشــتغال 
و رشــد اقتصادی بتوانیم سطح معیشت جامعه را ارتقا 
دهیــم؛ بنابراین تامین مالی باید به ســمت طرح های 
زیرساختی و پروژه های عمرانی حرکت کند و در کنار 

آن باعث تنگنای مالی بنگاه های اقتصادی نشود.
باید بر این نکته تاکیــد کرد تامین مالی فرآیند جذب 
ســرمایه و منابع مالی برای پیشبرد اهداف کسب وکار، 
پروژه ها یــا سرمایه گذاری هاســت و نقش حیاتی در 
رشد و توسعه شــرکت ها و اقتصادها ایفا می کند. این 
مفهوم شــامل منابع داخلی مانند سود انباشته و منابع 
خارجی مانند وام ها یا ســرمایه گذاران است و می تواند 
از روش های ســنتی تا نوین مانند تامین مالی جمعی 
را در بر بگیرد. انتخاب روش مناسب تامین مالی تاثیر 
عمیقی بر موفقیت و پایداری کسب وکار دارد. هر روش 
مزایا و چالش های خاص خود را دارد و باید با توجه به 
نیازها، شرایط بازار و اهداف بلندمدت سازمان انتخاب 
شود. در نهایت، درک صحیح از تامین مالی و طراحی 
استراتژی های مناسب می تواند به مدیران کمک کند تا 

به رشد پایدار دست یابند.

معاون بانک مرکزی اعلام کرد:

۹۰ درصد تامین مالی کشور روی دوش شبکه بانکی

رئیس شعبه اصفهان بانک توسعه صادرات ایران 
با اشــاره به عزم جدی این بانــک در حمایت از 
شرکت های دانش بنیان گفت: مجموعه کاملی 
از خدمات و تســهیلات متناسب با نیاز واحدهای 
تولیدی دانش بنیان در این بانک طراحی و آماده 

ارایه است.
به گزارش روابط عمومی بانک توســعه صادرات 

ایران، ابوالفضل سلمان ضمن بازدید از مجموعه 
صنعتی پتروایک در اســتان اصفهــان با مدیران 
ارشد این واحد تولیدی پیرامون توسعه تعامل های 

متقابل گفت و گو کرد.
رئیس شعبه اصفهان بانک توسعه صادرات ایران 
تصریــح کرد: ایــن بانک به عنــوان یک بانک 
تخصــصی برای حمایت از شــرکت های دانش 

بنیان، تعامل مستقیم با مراکز تولید علم و فناوری 
را در پیش گرفته و تفاهم نامه های مهمی در این 

زمینه با نهادهای مختلف به امضا رسانده است.
به گفته ســلمان، انواع خدمــات بانکی از جمله 
تسهیلات، تعهدات ارزی، گشایش اعتبار اسنادی 
و صــدور ضمانت نامه بخشی از خدمات بانک به 

مشتریان است.

وی یادآور شد: در سال سرمایه گذاری برای تولید 
نیازمنــد تحکیم تعامل واحدهای معتبر تولیدی و 

بانک های توسعه ای هستیم.
گفتنی است، هلدینگ دانش بنیان پتروایک بیش 
از ۲۵ سال در زمینه های مختلف از جمله سرمایه 
گــذاری و راه اندازی پروژه هــای پمپ بنزین، 

ساختمانی و تجاری تجربه دارد

مدیرعامل بانک اقتصادنوین با تاکید بر این که جامعه مدرن، نیازمند بانکداری مدرن است و با روش های 
سنتی بانکداری، نمی توان در فضای رقابتی موجود پیروز شد، گفت: بانک اقتصادنوین نیز همسو با تغییرات 

جامعه، استراتژی خود را تغییر داده و محصولات و خدمات مورد نیاز مشتریان را ارائه خواهد کرد.
محمدرضا حسین زاده در نشستی با مدیران ستادی و منطقه ای با بیان این که رویکرد جدید بانک، توسعه 
بانکداری خرد در کنار حفظ بانکداری شــرکتی اســت، اظهار کرد: باید نیازهای مشتریان از طریق شعب 

شناسایی شده و به ستاد منتقل شود تا دستورالعمل ها، فرایندها و خدمات، متناسب با آن بازنگری شود.
وی با اشــاره به این که در دوره مدیریتی کنونی بانک، نگاه به شعب، ویژه و خاص خواهد بود، ادامه داد: 
پیشــتازی صف در خدمات دهی به مشــتریان، انکارناپذیر است و ســتاد در همه زمینه ها، پشتیبان و یاور 

کارکنان شعب خواهد بود.
مدیرعامل بانک اقتصادنوین همچنین با بیان این که اختیارات شعب تا حد قابل قبولی افزایش یافته و این 
روند ادامه خواهد داشــت، گفت: در ازای این افزایش اختیارات، پرستاری از مشتریان خرد و کلان نیز باید 

شدت یافته و از توانمندی شعب به بهترین شکل به نفع بانک استفاده شود.
حسین زاده تاکید کرد: همه باید ضمن دریافت آموزش های متناســب با فعالیت خود، به اســتراتژی بانک 
پایبند بوده و فعالیت های خود را با آن منطبق کنند، چرا که تناسب هزینه و فایده بانک در گروی عملیاتی 

کردن این استراتژی است و خارج شدن از این مسیر، قابل پذیرش نیست.
قائم مقام مدیرعامل بانک اقتصادنوین نیز در این جلسه با اشاره به بهره مندی این بانک از نیروی انسانی 
زبده و خبره، این قابلیت را بسیار اســتثنایی خواند و گفت: با این توانمندی، می توان بانک را به سرعت در 

بازار رقابتی پیش برد.
علی موســوی زاده با تاکید بر لزوم ارائه راهکارهای خلاقانه و نوآورانه برای عبور از چالش ها، خاطرنشان 
کرد: بانک در حوزه فناوری اطلاعات و محصولات مبتنی بر آن به تحول نیاز دارد که خوشبختانه با حضور 

تیم جدید، به زودی شاهد انقلاب در این زمینه خواهیم بود.
وی همچنین وجود زیرســاخت قوی در حوزه بانکداری شــرکتی را از امتیازات اساسی این بانک خواند و 
گفت: سرعت و دقت رسیدگی به پرونده ها در بانک اقتصادنوین بسیار قابل توجه است و از این رو می توان 
با ایجاد تغییراتی در فرایندها، نه تنها نســبت های عملیاتی را بیش ازپیش ارتقا داد، بلکه می توان فاصله با 

رقبا را به سرعت کم کرد.
معــاون بانکداری خرد بانک اقتصادنوین هم در این نشســت با بیان این که برنامه های توســعه بانک به 
ســرعت در حال تحقق است، گفت: تعداد شعب ســودده بانک هر روز در حال افزایش است و رشد منابع 

مفید و با کیفیت به میزان قابل توجهی افزایش یافته است.
حسن مونسان با اشاره به این که در دوره مدیریتی جدید، شعب احساس موجودیت کرده و به نقش واقعی 
خود در بانکداری بازگشته اند، اظهار کرد: واحدهای ستادی به درستی در حال حمایت از شعب هستند و به 
نظر می رسد با ادامه روند موجود، در نیمه نخست سال بخش زیادی از اهداف برنامه ریزی شده محقق شود

معاون فناوری اطلاعات بانک اقتصادنوین با تاکید بر لزوم اشــراف کامل کارکنان شعب به محصولات و 
خدمات حوزه فناوری اطلاعات، از آنها خواســت پیشــنهادهای اصلاحی خود را به مسئولان بانک منتقل 

کنند.
مجید جعفریان خاطرنشــان کرد: بانک در حوزه محصولات و خدمات بانکداری غیرحضوری، به ســرعت 

در حال تقویت شدن است و در این مسیر از پیشنهادهای همه مشتریان و کارکنان استقبال خواهد کرد.
امیر یوسفیان معاون بانکداری شرکتی و اعتبارات بانک اقتصادنوین نیز تاکید کرد که همه پیشنهادها برای 
اصلاح فرایندها و محصولات و خدمات بانک، باید به پارامترهای نقدینگی و ســودآوری به طور همزمان 

اهمیت بدهند.

عزم بانک توسعه صادرات ایران در حمایت مالی از شرکت های دانش بنیان

مدیرعامل بانک اقتصادنوین: جامعه 
مدرن، نیازمند بانکداری مدرن است
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خبر مهم سخنگوی کمیسیون قضائی 
و حقوقی مجلس درباره قصاص 

قاتل الهه حسینی نژاد
قاضی دیوان عالی کشور اعلام کرد که در صورت جریحه دار 
شدن نظم و امنیت عمومی و احساسات عمومی، مانند جنایت 
قتل »الهــه حسین نژاد«، حتی اگر اولیــای دم توان پرداخت 
مابه التفاوت دیه را نداشــته باشند، دادستان می تواند درخواست 
کند و با تشــخیص رئیس قــوه قضائیه، مبلــغ از بیت المال 
پرداخت و قصاص انجام شــود. این اظهارنظر در پی بحث ها 
درباره لزوم بازنگری در احکام فقهی مربوط به مابه التفاوت دیه 

زن و مرد مطرح شده است.
قاضی دیوان عالی کشــور، گفت: در ماده ۴۲۸ قانون مجازت 
اسلامی گفته شده است اگر جنایتی رخ بدهد و جنایت نظم و 
امنیت عمومی را به هم بزند و احســاس عمومی را جریحه دار 
کند، مثل همین جنایتی که بــرای مرحومه حسین نژاد اتفاق 
افتاد، مصلحت در اجرای قصاص اســت و اگر اولیای دم توان 
پرداخت مابه تفاوت دیه را نداشــته باشــند، دادستان می تواند 
درخواست کند و با تشــخیص رئیس قوه قضائیه این مبلغ از 

بیت المال پرداخت و قصاص انجام می شود.
علی آذری، قاضی دیوان عالی کشور در مورد بحث مابه تفاوت 
دیه زن و مرد در رابطه با قتل الهه حسین نژاد، گفت: در بحث 
اینکه مرد، زنی را به عمد به قتل برســاند در فقه ما گفته شده 
که باید برای قصاص مابه تفاوت دیه پرداخت شود تا قصاص 
انجام شود. یک حکم ثابت فقهی است که با توجه به نیازهای 
جامعه امروز و پویای فقه ما ضرورت دارد که توسط فقها مورد 

بازنگری قرار گیرد.
 ســخنگوی کمیسیون قضــائی و حقوقی مجلس شــورای 
اسلامی، اظهار کــرد: در ماده ۴۲۸ قانــون مجازت اسلامی 
گفته شده اســت اگر جنایتی رخ بدهد و جنایت نظم و امنیت 
عمومی را به هم بزند و احساســات عمومی را جریحه دار کند، 
مثل همین جنایــتی که برای مرحومه حسین نژاد اتفاق افتاد، 
مصلحت در اجرای قصاص است. اگر اولیای دم توان پرداخت 
مابه تفاوت دیه را نداشــته باشند دادستان می تواند درخواست 
کند و با تشــخیص رئیس قوه قضائیه این مبلغ از بیت المال 
پرداخت و قصاص انجام می شــود. فکر می کنم در این فقره 
حتما ماده ۴۲۸ انجام شــود و قاتل بدون پرداخت مابه تفاوت 

دیه قصاص شود. 
این قاضی دیوان عالی کشور، تصریح کرد: مطابق نظر فقهای 
شیعه مرد و زن در مقابل هم قصاص می شوند و قصاص نفس 
مرد در مقابل قصاص نفس زن مشروط به پرداخت نصف دیه 
است. در قصاص عضو زن و مرد تا رسیدن به ثلث دیه کامل با 
هم برابرند از این بعد هست که این حکم فقهی را داریم که در 
این حکم فقهی بین فقها اختلافاتی هســت. قائلین به تساوی 
دیــه یا قصاص بین زن و مرد بــه نقش زمان و مکان در فقه 
توجه دارند. فقه به مکان و زمان توجه ویژه دارد شــاید بعضی 
از فقهای ما غافل از موضوع زمان و مکان شدند. زمان و مکان 
که می گویم همین پویایی جوامع است که این ها را نشان می 
دهد که بعضی از احکام فقهی باید با پویایی جوامع تغییر کند

وی تاکید کرد: اگر قائل به نظریــات فقهی باشیم که معتقدند 
این حکم لامتغییر فقهی است ممکن است ما نتوانیم ورود کنیم 
اما کســانی که معتقد به تساوی هستند اینها نظریاتی دارند که 
آن تحولات یا تغییر مختصات جوامع را مد نظر قرار می دهند و 
اصل اتفاقاتی که این روزها می افتد بازخوانی مجدد در بعضی از 

منابع و احکام فقهی برای بعضی فقها را الزام می کند.
ایــن نماینده مجلس در ادامه، گفت: جنایــتی که اخیراً اتفاق 
افتاد، موجب آزردگی خاطر افکار عمومی شــده و تحلیل های 
متعــددی را در پی داشــته اســت. در مــاده ۲۰۳ آیین نامه 
راهنمایی و رانندگی مصوب ســال ۸۴ آمده اســت که حمل 
مسافر با خودروهایی که پلاک شخصی دارند یا مجوز لازم را 
ندارند، ممنوع اســت مگر در شرایط اضطراری. باید ماده ۲۰۳ 
به صورت جدی تری توســط پلیس و با همکاری قوه قضائیه 
در زمینه پیشــگیری از جرایم مورد توجه قرار گیرد. به عنوان 
نمونه، در بسیاری از کشورها، تاکسی ها و به ویژه تاکسی هایی 
اینترنتی که خدمات مســافرکشی برای بانوان ارائه می دهند، 
مجهز به دوربین هایی هســتند که به طور مســتقیم به پلیس 

منطقه متصل است.
وی ادامه داد: مشکلاتی در برخی از شرکت های فعال در حوزه 
ارائه خدمات مسافرکشی وجود دارد. برخی از این شرکت ها به 
سادگی ثبت شده و هیچ مسئولیت مدنی ندارند. این امر موجب 
می شــود که هویت رانندگان و آدرس های اشــتباهی که ارائه 
می دهنــد، بدون بررسی باقی بماند. مــوارد متعددی از قتل ها 
وجود داشته که توسط رانندگان همین شرکت ها رخ داده است. 
بنابراین تاکسی های اینترنتی فعال در کشــور باید پاســخگو 
باشند و نباید اجازه داده شود که چنین حوادثی به وقوع بپیوندد

خبر

سگ گردانی در این استان ممنوع 
شد

علی اکبر عالیشاه یکشنبه ۱۸ خرداد با اعلام اینکه وجود سگ 
در اماکن عمومی و پارک ها موجب اخلال در امنیت و بهداشت 
روانی شهروندان شده است، اظهار کرد: با توجه به مطالبه مردم 
ولایتمدار اســتان، برخورد قانونمندانه با پدیده سگ گردانی در 
محیط اجتماع انسانی و حمل سگ در وسایل نقلیه مورد توجه 

ویژه قرار گرفته است.
ایســنا در خبری نوشت:دادستان ســاری ادامه داد: بی تفاوتی 
برخی دســتگاه ها در مقابله با چنین رفتارهای هنجارشــکن 
و ناقــض حقوق عمومی موجب شــده تا دادســتانی در مقام 
پیشگیری و برخورد با هرگونه جریان هنجارشکن اجتماعی و 
روانی در جامعه به استناد دستورالعمل نظارت و پیگیری حقوق 
عامه و به جهت صیانت از ارزش های اجتماعی، مذهبی، دینی 

و حاکمیتی به موضوع ورود کند.
عالیشــاه تصریح کرد: مقرر شد اولًا شــهرداران با نصب بنر، 
مقدمه عدم ورود ســگ ها را به اماکن عمومی و پارک های 
اســتان فراهم کنند و در صورت عدم تمکین به قانون از سوی 
افراد، با هماهنگی نیروی انتظامی، اقدامات لازم در راســتای 

برخورد قانونی با پدیده سگ گردانی انجام شود.
دادستان مرکز مازندران خاطرنشان کرد: اصناف و اتحادیه ها 
باید از پذیرش اشخاصی که سگ به  همراه دارند ممانعت کنند 
و امتناع به  عمل آوردند. در صورت عدم اقدامات پیشــگیرانه 
لازم از ســوی دستگاه های متولی با دستگاه و صنف مربوطه 
به لحاظ بی توجهی به دســتور قاطع قضــایی برخورد قانونی 

می شود.
عالیشــاه یادآور شــد: در صورت اســتمداد اصناف، اتحادیه 
و شــهرداری ها، راساً نســبت به انجام موارد قانونی از سوی 

ضابطین انتظامی استان اقدام خواهد شد.

مبلغ جریمه نقدی نمایش 
استعمال دخانیات  از دو میلیون تا 

دویست میلیون تومان
بهزاد ولی زاده، رئیس دبیرخانه ستاد کشوری کنترل دخانیات، 
در گفت وگو با مهر با اشــاره به ممنوعیت قانونی هرگونه تبلیغ 
و ترویج مصرف دخانیات، گفت: نمایش صحنه های استعمال 
دخانیات در فیلم ها و ســریال های نمایــش خانگی و حتی در 
سینما، مصداق تبلیغ محسوب شده و مشمول مجازات خواهد 

شد.
ولی زاده بــا یادآوری ماده ۳ قانون ممنوعیت تبلیغ، تشــویق، 
حمایــت و تحریــک مردم به مصــرف دخانیــات گفت: در 
دستورالعمل مصادیق تبلیغ که در سال ۱۳۹۳ به تصویب ستاد 
کشوری کنترل دخانیات رسیده، این موارد به صراحت به عنوان 

مصداق تبلیغ شناخته شده اند.
جریمه سنگین برای هر ثانیه نمایش دخانیات

وی افزود: طبق قانون، جریمه تبلیغ دخانیات در ســال ۱۴۰۳ 
از ۲ میلیــون و ۱۰۰ هزار تومان تا ۲۱۰ میلیون تومان در نظر 
گرفته شده و قاضی می تواند با تشخیص خود، بسته به میزان 

اثرگذاری این رفتار بر جامعه، این جریمه را اعمال کند.
رئیس دبیرخانه ســتاد کشــوری کنترل دخانیات با اشــاره به 
نشســت اخیر با معاون محترم سازمان تنظیم مقررات صوت و 
تصویر فراگیر )ســاترا( گفت: در این نشست مرور جامعی روی 
قوانین انجام شد و هر دو نهاد به این نتیجه رسیدند که نمایش 
صحنه های استعمال دخانیات در آثار نمایشی اقدامی غیرقانونی 
است و مصداق تبلیغ محسوب می شود. دیدگاه وزارت بهداشت 

و ساترا در این خصوص مشترک است.
اولویت وزارت بهداشــت؛ حذف کامل صحنه های 

مصرف دخانیات
وی تاکید کرد: ما در حــوزه سلامت، مخالف هرگونه نمایش 
اســتعمال دخانیات هســتیم و معتقدیم که ایــن تصاویر به 
عادی ســازی مصرف در جامعه و الگوســازی برای جوانان و 
نوجوانان منجر می شــود و به همین دلیل اولویت ما ممنوعیت 
کامل نمایش این صحنه هاســت و اما اگر به هر دلیلی تخلفی 
رخ دهد، حداکثر جریمه قانونی یعنی ۲۱۰ میلیون تومان برای 

هر ثانیه پخش قابل اعمال خواهد بود.

خبر

همدلی| مهســا بهادری: اگر در طــول روز فرصتی برای 
ورزش پیدا نکرده اید، شاید وسوسه شوید که شب ها قبل از خواب 

کمی ورزش کنید. اما سوالی که مطرح می شود این است.
آیا ورزش کردن پیش از خواب باعث افزایش انرژی و ســخت تر 

شدن خوابیدن نمی شود؟
تا مدت ها این باور وجود داشت که انجام تمرین های ورزشی در 
اواخر شب می تواند خواب شبانه را مختل کند، اما تحقیقات جدید 

نشان می دهد که این موضوع همیشه درست نیست.
 Sports مروری بر مطالعات، کــه در فوریه ۲۰۱۹ در مجله
Medicine منتشر شد، نشان داد هیچ شواهد محکمی وجود 
نــدارد که ثابت کند ورزش قبل از خواب باعث اختلال در خواب 
می شود. در واقع، در بسیاری از موارد نتیجه کاملًا برعکس است 
و فعالیت بدنی ملایم می تواند به بهبود کیفیت خواب کمک کند

البته یک استثنا وجود دارد آن هم این است که ورزش های شدید 
و پرتحرک که کمتر از یک ســاعت قبل از خواب انجام شوند، 
ممکن است باعث کاهش زمان خواب یا سخت تر شدن به خواب 

رفتن شوند.
به بیان ساده، اگر تمرینی انتخاب کنید که بدن تان را بیش از حد 
تحریک نکند یا ســطح آدرنالین را بالا نبرد، آن تمرین می تواند 

بخش مفیدی از روتین شبانه تان باشد.
چه نوع تمرینی برای قبل از خواب مناسب است؟

تمرین هایی با فشــار کم، مانند حرکات ســاده ی کشــشی یا 
ورزش هایی که عضلات بدن را درگیر می کنند اما ضربان قلب را 
خیلی بالا نمی برند، انتخاب های خوبی هستند. این نوع فعالیت ها 
بدن شما را برای یک خواب آرام آماده می کنند و به ذهن تان هم 

کمک می کنند تا از تنش های روزانه فاصله بگیرد.
چه تمرین هایی برای قبل از خواب مناسب هستند؟

ما پنج حرکت ورزشی را انتخاب کرده ایم که برای انجام در شب، 
دقیقاً پیش از خواب، بسیار مناسب اند. این حرکات کمک می کنند 

تا بدن تان آرام شود و ذهنتان برای خواب آماده شود.
ابتدا با حرکات قدرتی شروع کنید، و در پایان با حرکات کششی 

کار را به پایان برسانید.
هر تمرین را در ۳ ست انجام دهید و سپس به سراغ حرکت بعدی 
بروید. هر حرکت کششی را بین ۳۰ ثانیه تا یک دقیقه — بسته 
به میزان راحتی تان — نگه دارید. بعد از آن، آماده شــوید برای 

یک خواب عمیق و آرام.
)Plank( پلانک

پلانک یکی از بهترین تمرین های تمام بدنی است و بیش از هر 
چیز عضلات مرکزی )کور( را درگیر می کند. اگرچه ممکن است 
در میانه ی حرکت ضربان قلب تان کمی بالا برود، اما با تمرکز بر 

تنفس می توانید فواید آرام بخش آن را هم تجربه کنید.
برای انجام این حرکت ابتدا روی ســاعد یا کف دستان خود در 

حالت پلانک قرار بگیرید.
بدن تان باید از ســر تا پاشنه پا در یک خط صاف باشد؛ نه کمر 

افتاده باشد، نه باسن بالا رفته باشد.
شانه ها را به سمت پایین و عقب متمایل کنید و نگاه تان را روی 

انگشتان دست متمرکز کنید.

همیــن حالت را برای ۳۰ ثانیه تــا یک دقیقه حفظ کنید و روی 
تنفس آرام و منظم تمرکز داشته باشید.

)Glute Bridge( پل باسن
این حرکت کم فشار، عضلات مرکزی و سرینی )گلوت( را درگیر 
می کند و به تقویت زنجیره ی پشــتی بدن )تمام عضلات پشت 
بدن( کمک می کند. برای کسب حداکثر فایده، این حرکت را آرام 

و کنترل شده انجام دهید.
نحوه انجام اینگونه است که پشت دراز بکشید. زانوها را خم کنید 

و کف پاها را روی زمین قرار دهید. دست ها در کنار بدن باشد.
هم زمان با دم، باسن خود را به آرامی بالا بیاورید؛ از پاشنه ها فشار 

وارد کنید، عضلات سرینی و شکم را منقبض کنید.
در بالاترین نقطه، بدن باید از قســمت بالای کمر تا زانو در یک 

خط صاف قرار بگیرد.
برای ۱ تا ۲ ثانیه در این حالت بمانید، سپس به آرامی به وضعیت 

اولیه بازگردید.
این حرکت را بین ۱۰ تا ۱۵ بار تکرار کنید.

)Bird-Dog( پرنده–سگ
این تمرین، ترکیبی از تعادل و تقویت عضلات مرکزی بدن است 
که شاید در نگاه اول ســاده به نظر برسد، اما واقعاً چالش برانگیز 
اســت. نکته ی کلیدی در این حرکت، ثبــات کمر — به ویژه 

پایین کمر — در تمام طول تمرین است. 
نحوه انجام اینگونه اســت که روی چهار دست وپا قرار بگیرید؛ 
مچ ها دقیقاً زیر شــانه ها و زانوها زیر لگن باشــند. کمر صاف و 

گردن در حالت خنثی قرار داشته باشد. شانه ها را به سمت پایین 
و عقب بچرخانید و عضلات شکم را درگیر کنید.

هم زمان پای چپ و دست راســت را صاف کرده و بالا بیاورید. 
توجه داشته باشید که لگن و شانه ها موازی زمین باقی بمانند.

وقتی دســت و پا با زمین موازی شدند، حرکت را متوقف کرده و 
برای ۲ تا ۳ ثانیــه در همین وضعیت بمانید؛ تمرکزتان بر حفظ 

تعادل و ثبات باشد.
به آرامی بــه وضعیت اولیه برگردید. ســپس همین حرکت را با 
پای راست و دســت چپ انجام دهید — این یک تکرار کامل 

محسوب می شود.
این حرکت را ۱۰ بار تکرار کنید.

)Child’s Pose( حرکت کششی کودک
این حرکت یکی از بهترین کشــش ها برای آزادسازی تنش در 
قسمت پایین کمر و لگن اســت — بخش هایی از بدن که در 
اثر نشســتن طولانی مدت در طول روز حسابی تحت فشار قرار 
می گیرند. هنگام دم و بازدم، ســعی کنید هر بار بیشــتر در این 

کشش فرو بروید.
روی زمین زانو بزنید و پاها را طوری قرار دهید که کف آن ها زیر 

باسن قرار بگیرد. زانوها را کمی از هم باز کنید.
هم زمان با دم، به ســمت جلو خم شوید و اجازه دهید بالا تنه تان 
بین ران ها بیفتد. دســت ها را به جلو دراز کنید و کف دســتان را 

روی زمین بگذارید.
در ایــن حالت، ۳۰ تا ۶۰ ثانیه آرام و عمیق نفس بکشید و اجازه 

دهید لگن تان هر بار کمی بیشتر به سمت زمین فرو برود.
)Stretch 4-Figure( کشش فیگور چهار

این حرکت یکی از بهترین کشــش ها بــرای باز کردن ناحیه ی 
باسن، عضلات سرینی و پایین کمر است و پایان بسیار مناسبی 
برای این روتین آرام و شــبانه به حســاب می آید. می توانید این 
حرکت را به صورت نشســته یا ایســتاده روی یک پا هم انجام 

دهید، اما حالت خوابیده ملایم تر و آرامش بخش تر است.
به پشــت دراز بکشیــد، زانوها را خم کنید و کــف پاها را روی 

زمین بگذارید.
مچ پای راســت را روی زانوی چپ قــرار دهید، به طوری که پا 

حالت عدد »۴« بگیرد.
حالا با دست، ران پای چپ )همســترینگ( را گرفته و به آرامی 
به ســمت قفســه سینه بکشید تا در ناحیه ی لگن سمت راست 

احساس کشش کنید.
این حالت را ۳۰ ثانیه نگه دارید.

سپس پاها را آزاد کنید و حرکت را برای سمت دیگر تکرار کنید
آماده برای یک خواب شیرین

ورزش قبــل از خواب می تواند روشی فوق العاده برای آرام کردن 
بدن و فرســتادن این پیام به مغز باشــد که زمان استراحت فرا 

رسیده است.
اگر به جای تمرین های شدید، حرکات کم فشار و ملایم را انتخاب 
کنید، هم بدن تان قوی تر می شود و هم از افزایش سطح آدرنالین 

— که می تواند خواب را مختل کند — جلوگیری می کنید.

قبل از خواب ورزش کنید تا راحت بخوابید

پرونده قتل دلخراش الهه حسین نژاد، نه تنها به دلیل ابعاد تراژیک 
آن، بلکه به ســبب انتشار گسترده تصاویر متهم و خانواده اش در 
شــبکه های اجتماعی، در صدر موضوعات روز قرار دارد. به طور 
کل انتشار تصاویر و اطلاعات شخصی از متهمان در پرونده های 
جنایی، به ویژه قتل، به پدیده ای رایج تبدیل شده که فراتر از یک 
رفتار رســانه ای ساده، پیامدهای عمیق اجتماعی و فرهنگی را به 

دنبال دارد.
مهرداد ناظری، جامعه شــناس و عضو هیئت علمی دانشگاه آزاد، 
در گفت وگو با خبرآنلاین، این موضوع را از منظر جامعه شــناختی 
تحلیل کرده و با نــگاهی دیالکتیکی، ابعاد مختلف آن را در چند 
جنبه بررسی می کند. او معتقد اســت: »ایــن اقدام نه تنها حریم 
خصــوصی را نقض می کند و خشــونت را در جامعه گســترش 
می دهــد، بلکه با جریحــه دار کردن عواطف عمــومی، می تواند 
فرآیندهــای قانونی را مختل کند. حتی همدلی با خانواده مقتول، 
در صورت ناآگاهانه بودن، ممکن است به تشدید آسیب ها منجر 

شود.«
تبعات اجتماعی وایرال کردن تصاویر شخصی از متهم 

به قتل یا خانواده او
ناظری، در وهله نخســت وایرال شــدن عکس های فرد متهم به 
قتل و تصاویر خانوادگی او را تهدیدی جدی علیه حریم خصوصی 
افراد عنوان می کند و به خبرآنلاین می گوید: »به طور کلی فضای 
مجازی و هوش مصنوعی اگر به درســتی شــناخته و با آگاهی 
اســتفاده نشــود، در هر شــرایطی می تواند تهدیدی علیه حوزه 
خصوصی باشــد، به ویــژه در حوزه هایی مثــل قتل یا خودکشی 
که یک مرتبه واکنش جامعــه را برمی انگیزاند، طبیعتاً این تهدید 
جدی تر می شــود و عرصه، عرصه خطرناک تری می شود. پایین 
بودن سواد رســانه ای و اینترنتی در ایران، موجب رقم زدن یک 
شلخته و بی قانونی محض شده؛ که افراد بدون توجه به پیامدهای 
رفتاری، مطابق میل خود به یک موضوع حســاس واکنش نشان 
می دهند. یکی از همین واکنش های ناآگاهانه در مورد مذکور هم 

انتشار محتوا یا تصاویر مرتبط به پرونده است.«
تولید خشونت مضاعف در جامعه

این جامعه شناس، تولید خشــونت مضاعف در جامعه را در وهله 
دوم مطرح می کند و معتقد اســت که انتشار تصاویر متهم، چرخه 

خشونت را در جامعه تداوم می بخشد.
او در این زمینه خاطرنشان می کند: »جامعه ما به لحاظ فرهنگی، 
جامعه ای با سبقه مهرورزی است اما متأسفانه در سال های اخیر به 
دلیل افول ســرمایه های اجتماعی در جامعه، شاهد تولید خشونت 
هســتیم. »قتل« به خودی خود یک واقعه خشونت آمیز است و 
می تواند روی افکار و احساســات عمومی تأثیر بگذارد؛ در چنین 

فضایی، وقتی تصاویری از شــخص قاتل یا وابستگان او وایرال 
می شــود، به طور ناخودآگاه به گسترش خشونت در جامعه دامن 

می زند و خشونت ورزی به مهرورزی غلبه می یابد.«
ناظری اضافــه می کند: »موضوعاتی چون قتــل، خارج از جنبه 
هولناکشان از منظر آسیب شــناسی اجتماعی، همواره برای افراد 
جذاب  بوده اند و این برمی گردد به سیســتم تعلیم و تربیت ما؛ که 
بیشتر به عرصه خشونت گرایش پیدا کرده  و این ناخودآگاه است. 
گسترش و انتشــار اینگونه تصاویر نیز به سهم خود در گسترش 

خشونت و تداوم آسیب های اجتماعی نقش دارد.«
تهاجم غیرعقلانی در پی جریحه دار شــدن عواطف 

عمومی
در تعاریف جامعه شــناسی، یک شــخصیت فردی داریم و یک 
شــخصیت جمعی که به آن شــخصیت جامعه هــم می گویند. 
طبق گفته ناظری، شــخصیت جامعه ایران بیشتر یک شخصیت 
احساساتی است تا یک شــخصیت عقلانی. بر همین مبنا، نگاه 

عقلانی ما نیز در مقایسه با نگاه احساسی ضعیف تر است.
او ســومین مورد از تبعات ناشی از وایرال کردن تصاویر شــخص 
متهم به قتل را، جریحه دار کردن احساســات عمومی می داند و 
در این باره توضیح می دهد: »در پرونده هایی مشابه پرونده مذکور، 
که انتشــار هرگونه خبر و کوچک تریــن جزئیات پرونده می تواند 
احساســات عمومی را جریحه دار کند، گسترش عکس های فرد 
قاتل در فضای مجازی بر شــدت این جراحت می افزاید و تهاجم 
غیرعقلانی به ســوژه را بیشــتر می کند، در حالی که این سوژه 
باید مورد بــررسی دقیق و تخصصی قرار گیــرد، نه تحت تأثیر 
واکنش های عمومی. وقتی احساسات جریحه دار می شود، ممکن 
است حتی خود قانون گذار و مجری قانون هم شتابزده عمل کنند؛ 
چون وظیفه خود می دانند که احساسات جامعه را به نحوی کنترل 

کنند.«
همدلی یا تشدید آسیب؟

ناظری، جنبه چهارم را متفاوت از سه مورد قبلی می داند و بر این 
باور است که گاهی انتشار تصاویر و واکنش های تند در شبکه های 
اجتمــاعی، با نیت همدلی با خانــواده مقتول و کاهش درد و رنج 

آن ها صورت می گیرد.
او در این راستا تأکید می کند: »منظور این نیست که هرکس این 
قبیل محتوا یا تصاویر را تکثیر می کند، الزاماً در جهت ســه سطحِ 
اشاره شــده گام برمی دارد، البته که ناخودآگاه آن کارها را می کند، 
اما گاهی نیت خود فرد می تواند همدلی با خانواده آسیب دیده باشد. 
همه انســان ها به طور طبیعی در مواجهه بــا این قضایا، در خود 
احساس درد و رنج می کنند و خودشان را در قالب قربانی یا خانواده 
او می بینند و ناگریز چنین واکنشی نشــان می دهند تا -از دیدگاه 

خود- خانواده مقتول را همراهی کرده باشند.«
این جامعه شــناس با اشــاره به اینکه ســه مورد نخست )نقض 
حریــم خصوصی، تولید خشــونت و جریحه دار شــدن عواطف( 
اصولًا پررنگ تر از ســطح چهارم است، می گوید: »جنبه همدلی 
را همواره در این موارد باید مدنظر داشت، ولی گاهی ممکن است 
این جریان به قدری قوی باشــد که همدلی هم تبدیل به یک امر 

بی ثمر تبدیل شود و اثرات منفی در جامعه داشته باشد.«
دچار پدیده  »تأخر فرهنگی« هستیم

ناظری فقدان آموزش در زمینه کنش گری رســانه ای را یکی از 
ریشــه های اصلی مشــکل می داند و به پدیده  »تأخر فرهنگی« 
اشاره می کند؛ که باعث شــده افراد ندانند چگونه باید در فضای 

مجازی رفتار کنند.
این جامعه شــناس در تشریح این پدیده می گوید: »تأخر فرهنگی 
یعــنی وقتی یک پدیــده وارد جامعه می شــود، بخش مادی  آن 
به ســرعت گســترش پیدا می کند اما بخش معنایی اش با تأخیر 
روبه رو می شــود. ما در خصوص ورود به عرصه های رســانه ای 
-چون برایمان امری وارداتی است- دچار تأخر فرهنگی هستیم؛ 
بخش مادی فناوری )مانند شــبکه های اجتماعی( به سرعت در 
جامعه ما گسترش یافته، اما درک معنایی و فرهنگی آن با تأخیر 
همراه است و این باعث می شود که ندانیم که چگونه باید در این 
فضا ظاهر شــویم. به بیان دیگر، ما دچار یک وضعیت ناباروری 

جمعی شــده ایم و آن هم به این دلیل اســت که ما در این زمینه 
هیچ گونه آموزشی نداریم.«

راهکار چیست؟
ناظری دو راهکار کلیدی پیشــنهاد می دهد: »نخســت، آموزش 
کنش گری رســانه ای مبتنی بر آگاهی، که به افراد کمک می کند 
نسبتِ خود را با فضای مجازی و پدیده های اجتماعی درک کنند. 
مثلًا بدانند که آیا به عنوان یک انسان و کاربر فضای مجازی باید 
عکس هــای مرتبط با یک پدیده حســاس، مانند قتل، را در این 

بستر گسترش دهند؟
دوم، تقویت احســاس مسئولیت جمعی اســت؛ که افراد را وادار 
می کند پیش از هر اقدامی، پیامدهای آن را برای دیگران در نظر 
بگیرند. احساس مسئولیت جمعی یعنی قبل از هر کنشی، از خود 
بپرسیم که آیا نتایج کنش من آسیبی به دیگران وارد می کند؟ آیا 
اگر دیگران هم جای من باشــند همین کنش را انجام می دهند؟ 
مهم است بدانیم که نوع مواجهه  ما با یک آسیب اجتماعی چگونه 
است؛ آیا از جنبه مســئولانه و مسئولیت اجتماعی با آن موضوع 
روبه رو می شــویم یا نه، فقط به جنبه های مرتبط با خود و خانواده 
خود فکر می کنیم؟ اگر این طور باشــد، منِ نوعی خیلی راحت و 
بدون کسب رضایت و اجازه از خانواده های اصلی -قاتل و مقتول- 
با انتشار عکس ها، حلقه ای از یک زنجیره می شوم و منافع خودم را 

از این جریان به دست می آورم.«

فراگیر شدن تصاویر قاتل الهه حسین نژاد اقدام درستی است؟



w w w . h a m d e l i d a i l y . i r5 دوشنبه 19  خرداد 1404  سال هشتم   شماره 2674 آگهی

تمامی خطوط معاینه فنی 
موتورسیکلت در اصفهان فعال است

اصفهان – لیلا قاسمی
مدیرعامل سازمان مدیریت حمل ونقل بار شهرداری اصفهان 
گفــت: با آغاز فصل گرما و افزایش تــردد موتورسیکلت ها در 
سطح معابر شهری، همه خطوط معاینه فنی موتورسیکلت در 

مراکز معاینه فنی شهر اصفهان فعال است.
به گزارش پورتال اطلاع رســانی شــهرداری اصفهان، علی 
عبدالهی با اشاره به اینکه در شهر اصفهان سه خط فعال معاینه 
فنی موتورسیکلت آماده خدمت رســانی به شــهروندان است، 
اظهار کرد: با آغاز فصل گرما و افزایش تردد موتورسیکلت ها در 
سطح معابر شهری همه خطوط معاینه فنی موتور سیکلت در 

مراکز معاینه فنی شهر اصفهان فعال است.
وی با بیان اینکه معاینه فنی موتورسیکلت به عنوان بخشی از 
تلاش برای کاهش آلودگی هوا و ارتقای ایمنی در تردد بسیار 
مهم اســت، افزود: این معاینه شامل سنجش گازهای آلاینده، 
بررسی وضعیت ظاهــری موتورسیکلت و اطمینان از عملکرد 

صحیح سیستم های آن است.
مدیرعامل سازمان مدیریت حمل ونقل بار شهرداری اصفهان 
تاکیــد کرد: با توجــه با اینکه از جمله مــدارکی که راکبان و 
مالــکان موتورسیکلت برای دریافت خدمات در مراکز تعویض 
پلاک موتورسیکلت باید به همراه داشــته باشند گواهی معاینه 
فنی موتورسیکلت اســت، از این رو توصیه می شود شهروندان 
متقاضی دریافت خدمات، قبل از مراجعه به این مراکز نسبت به 
اخذ گواهی معاینه فنی از یکی از سه مرکز معاینه فنی خودرو و 
موتورسیکلت جی، حمایت و شفق در شهر اصفهان اقدام کنند

وی گفت: ســاعت فعالیت خطوط معاینــه فنی موتورسیکلت 
در مرکــز معاینه فنی »حمایت« ۰۸:۰۰ صبح تا ۱۳:۰۰، مرکز 
معاینه فنی »شفق« ساعت ۰۸:۰۰ تا ۱۳:۰۰ و مرکز معاینه فنی 

»جی« از ساعت ۱۳:۰۰ تا ۱۵:۰۰ است.
وی ادامه داد: شــهروندان می توانند انتقادها و پیشــنهادهای 
خود را از طریق ســامانه ۱۳۷، سامانه پیامکی ۳۰۰۰۳۴۱۷۱۷ 
یا شماره تماس ۰۳۱۳۷۳۸۳۹۲۰ تا ۲۳ با همکاران ما در میان 

بگذارند.

برگزاری جلسه کمیسیون نظارت 
بر مراکز و موسسات غیردولتی 
)ماده2۶( در بهزیستی گیلان

صبح روز یکشنبه هجدهم خرداد ماه ،جلسه کمیسیون ماده ۲۶ 
به ریاســت » دکتر رضا جعفری » مدیرکل بهزیستی گیلان و 
با حضور معاونین ، روســای دوایر ستادی وروسای شهرستانها 
و سایر اعضای کمیسیون در دفتر مدیریت اداره کل بهزیستی 

استان برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی بهزیستی گیلان؛ در جلسه کمیسیون 
ماده ۲۶ بهزیستی استان، اعضای کمیسیون به بررسی پرونده 
های صدور، تعویض و مجوزهای مراکز و موسسات غیر دولتی 
تحــت نظارت پرداختند و در خصوص موارد مطروحه گفتگو و 

تبادل نظر کردند.

معاون وزیر راه و شهرسازی:

برخی فرزندان حاشیه شهرها رنگ 
مدرسه و فضای بازی را نمی بینند

رضوی معاون وزیر راه و شهرســازی گفــت: بعضا فرزندانی 
در بافت های حاشیه شــهرها پرورش پیدا می کنند که نه تنها 
رنگ مدرسه یا فضای بازی را نمی بینند بلکه مساعد بزه کاری 

هستند.
عبدالرضــا گلپایگانی امروز یکشــنبه ۱۸ خرداد، در نشســت 
بازآفرینی شــهری خراســان رضوی که در گناباد برگزار شد، 
اظهار کرد: آبادانی و عمران چند رکن بنیادین دارد که مهم ترین 

آن فهم سرزمینی است.
وی بــا تأکید بر اینکه باید بدانیم کجا بودیم، کجا هســتیم و 
بــه کجا می خواهیم برویم، بیان کرد: اتفاقی که در ســرزمین 
گناباد می افتد با اتفاقی که در دیگر نقاط کشــور می افتد قطعا 

متفاوت هستند.
مدیرعامل شــرکت بازآفرینی شهری ایران، با بیان اینکه ابتدا 
باید ویژگی های تاریخی و سرزمینی و آنچه موجب شکل گیری 
یک شهرســتان شــده را به خــوبی شــناخت، تصریح کرد: 
خوشبختانه نشانه این فهم و درک درست سرزمینی در گناباد، 

ثبت قنات قصبه این شهرستان است.
وی با اشاره به اینکه منطقه ویژه گناباد دو هفته قبل به تصویب 
شورای عالی شهرسازی و معماری رسیده است، بیان کرد: این 
ســندی برای اقدامات بلندمدت در محدوده وابســته به قنات 

قصبه در شهرستان گناباد و بجستان است.
گلپایگانی در ادامه بر مشــارکت مردم در کارها تأکید و اظهار 
کرد: مردم صاحبان اصلی این کشــور هستند و باید در تمامی 

کارها مشارکت داده شوند.
وی با بیان اینکه بارها در ســخنان رهبر معظم شــاهد تأکید 
ایشان بر مشــارکت دادن مردم در کارها بوده ایم، اظهار کرد: 
ســتادهای بازآفرینی در مقیاس ملی، اســتانی و شهرستانی 

ساختار مناسب را شکل داده است.

خبر

جلسه شورای راهبری تحول اداری شهرداری 
اراک به ریاست فرجی معاون برنامه ریزی و 

توسعه سرمایه انسانی برگزار شد 
به گزارش اداره ارتباطات و امور بین الملل شــهرداری اراک، جلســه شــورای 
راهبری تحول اداری شــهرداری اراک به ریاست فرجی معاون برنامه ریزی و 
توسعه ســرمایه انسانی برگزار شد در ابتدای جلسه فرجی، در خصوص تشکیل 
این جلســه گفت: تدوین و اجرای صحیح برنامــه اصلاح نظام اداری مرهون 
برنامه نویســان و متخصصان است. لذا تبیین درست و دقیق این برنامه، نقش 
بســزایی در اجرای صحیح و ایجاد نظم و سامان اداری دارد. وی در ادمه بیان 
داشت: هدف از تحول اداری تقویت توانمندی های نظام اداری در جهت ایفای 
کارآمد وظائف و نقش های سازمانی و یا به تعبیری دیگر هدف از تحول اداری، 
انطباق نقش ها، توانمندی ها و قابلیت های نظام اداری اســت که امری حیاتی 
و برای توســعه ضروری می باشــد.  فرجی افزود: موضوع نوین سازی و ایجاد 
تحول در نظام اداری متناســب با پیشــرفت های تکنولوژی در راستای تحقق 
خواســته های کارکنان می باشــد. وی در ادمه گفت: تحول اداری فرایندهای 
متعددی همچون مشارکت عمومی کارکنان، اصلاح ساختارهای اداری، تناسب 
وظایف و اختیارات، توانمندســازی کارکنان و مدیران، پاسخگویی مسئولین در 
مقابل شهروندان، نظارت بر نظام اداری و توسعه شیو ه های اطلاعاتی را دنبال 
می کند. در پایان فرجی معاون برنامه ریزی و توسعه سرمایه انسانی شهرداری 
اراک طی انتصاب جدید از زحمات جنــاب آقای قربانی در زمان تصدی تقدیر 
و تشکر نمود و ســرکارخانم ظهیری را به عنوان مدیر نوسازی و تحول اداری 

منصوب کرد.

آیین تکریم و معارفه سرپرست بهره برداری 
شرکت گاز استان اردبیل با حضور جمعی از 

مدیران، روسا و کارکنان بهره برداری این شرکت 
برگزار شد

به گزارش روابط عمومی شرکت گاز استان اردبیل، روز شنبه ۱۰ خرداد ماه سال 
۱۴۰۴، مراســم آیین تکریم و معارفه سرپرست بهره برداری شرکت گاز استان 
اردبیل با حضور جمعی از مدیران، روســا و کارکنان بهره برداری این شــرکت 

برگزار شد.
مهندس معرفت خدابنده جلودار، مدیرعامل، ضمن قدردانی از زحمات ارزشمند 
مدیر ســابق بهره برداری، بــر اهمیّت این بخش در ارائــه خدمات مطلوب به 

مشترکین تأکید کرد.
وی با بیان اینکه به پایان آمد این دفتر؛ حکایت همچنان باقیست افزود: سال ها 
تلاش و ممارست و زحمات طاقت فرسای آقای مهندس برجی قطعاّ دوران های 
پر فراز نشیب های بسیاری را ســپری کرده اند امّا آنچه که باقی می ماند یاد و 

خاطرات خوش از مدّتی است که در این شرکت فعالیّت داشته اند.
وی با بیان اینکه برای ایشان آرزوی سلامتی و موفقیّت داریم اظهار داشت:  با 
توجه به ســختی کار در صنعت گاز  قطعاّ امــکان حضور کامل در کنار خانواده 
فراهم نبوده است و خیلی مواقع نتوانسته ایم به شکل مناسب در کنار آن ها باشیم 
و قطعاّ دوران بازنشســتگی زمانی است که بتوانیم جبران مافات کنیم که آقای 

برجی هم می بایست از این ایّام در کنار خانواده محترم لذت ببرند.
مهندس خدابنده با اشاره به برنامه های آتی شرکت، از مهندس افشین آزادخانی 
مدیر جدید بهره برداری خواست تا با اتکّا به تجربه و توانمندی همکاران، گام های 

مؤثری در جهت افزایش بهره وری و ارتقای کیفیّت خدمات بردارد.
مدیر بهره برداری پیشین شــرکت گاز اســتان اردبیل ضمن عرض تبریک و 
آرزوی موفقیّت برای مهندس افشین آزادخانی به عنوان سرپرست مدیریت بهره 
برداری، از همراهی، تلاش و تعامل ســازنده همه کارکنان شرکت گاز در طی 

سال های مسئولیت خود تشکر و قدردانی کرد.
در ادامه این مراســم، افشین آزادخانی  سرپرست مدیریت جدید بهره برداری نیز 
ضمن تشــکر از اعتماد مدیرعامل، از زحمات آقای مهندس برجی تشکر کرد و 
گفت: متانت، صبر و بزرگواری را از ایشان یاد گرفتم و امیدوارم در این راه بتوانم 
با کمک همه همــکاران در بخش های دیگر گام های موثرّی در جهت ارتقاء 

بهره وری در این مسیر برداریم.
وی افزود: در صنعت گاز زحمات بسیار زیادی توسط همکاران ما صورت پذیرفته 

است که امروز می بایست مردم حاصل این تلاش ها را مشاهده نمایند.
گفتنی اســت، مراسم تکریم و معارفه مدیر بهره برداری با هدف ایجاد تحوّل در 

این بخش و افزایش رضایت مندی مشترکین برگزار شد.

خبر

دکتر محمدصادق رضایی، رئیس دانشــگاه 
علوم پزشــکی مازندران، در هفتمین نشست 
ستاد اجرایی کشوری برنامه پزشکی خانواده 
و نظام ارجاع و مراســم امضــای تفاهم نامه 
توســعه مراکز جامع خدمات جامع سلامت 
آموزشی که با حضور وزیر بهداشــت، رئیس 
فرهنگســتان علوم پزشکی ایران و جمعی از 
معاونان و مدیران وزارت بهداشت و روسای 
دانشگاه های علوم پزشکی کشور به صورت 
وبینــاری برگزار شــد، از موفقیت آمیز بودن 
تجربه اجرای طرح پزشــک خانواده و نظام 
ارجــاع در مرکز جامع سلامت شــبانه روزی 
عاشوری »میاندورود« با هدف ادغام آموزش 
و بهداشت جامعه به عنوان یک طرح پایلوت 
موفــق در ارائه خدمات سلامــت و تربیت 
دانشــجویان پزشکی در این حوزه خبر داد و 
اظهــار کرد: اصل وظیفه ای که به عهده من 
گذاشته شده بود، بهره گیری از تجربه مراکز 
آموزشی-بهداشــتی ادغام شــده در سطح 

جامعه سلامت بود و مرکز میاندورود یکی از 
موفق ترین نمونه های ما در این زمینه است.

دکتــر رضــایی بــا تشــریح جزئیــات و 
دســتاوردهای طرح آموزشی بهداشــتی در 
مرکــز جامع سلامت ســورک میاندورود به 
ساختار جامع و شبانه روزی بودن فعالیت این 
مرکز اشــاره کرد و افــزود: در کنار آن، یک 
کلینیک ویژه سطح دو نیز مستقر شده است 
و این مجموعه جامع، در شــهری با جمعیت 
کمتــر از ۲۰ هزار نفر، جمعیــتی بالغ بر ۱۵ 
هزار نفر را در این شهرســتان تحت پوشش 

قرار می دهد.
 وی با تاکید بر رویکرد نوین آموزشی در این  
مرکز ، به راه اندازی آموزش سرپایی و بالینی 
مرکز  این  در   )Clinical Teaching(
اشــاره کرد و بیان کرد: برای این طرح، در 
یک بازه زمانی مقدماتی یک ماهه، ۱۳ هزار 
خانواده توســط دانشــجویان با همراهی دو 
متخصص مســتقر در مرکز و نیز متخصص 

کلینیک ارزیابی شدند.
رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی مازندران با 
اعلام اینکــه علاوه بر تمامی امکانات مرکز 
جامع سلامت از جمله آزمایشــگاه، ســایر 
امکانــات لازم آمــوزشی و پژوهشی برای 
با بیماران و  ارتباط مســتقیم دانشــجویان 
حضور اساتید راهنما جهت نظارت بر آموزش 
به همراه کلاس های تئــوری و کارگاهی و 
کتابخانه در این مرکز مســتقر شــده است، 
تصریــح کرد: همچنیــن، متخصصین طب 
ســنتی و پزشــکان عمومی در کنار اساتید 
برنامه های  با  دانشگاه در رشته های مختلف 
آموزشی متنوع در این مرکز فعالیت می کنند

دکتــر رضــایی با بیــان اینکــه آموزش ها 
در مرکــز میانــدورود بر اســاس مدل های 
 E-Sim( شبیه ســازی، مدلینگ، و آنلاین
و E-Lesson( انجام می شود، ادامه داد: 
آموزش سیســتم جدید که جایگزین سیستم 
»سیب« در مازندران شده است، برای سیستم 

ارجاع بیماران نیز به دانشجویان ارائه می شود 
و علاوه بر این، ارتباط با پزشــکان خانواده 
در ســایر نقاط دنیا نیز برقرار شــده است تا 
دانشجویان با رویکردهای درمانی بین المللی 
آشنا شــوند و همچنین سناریوهای بالینی و 
گایدلاین های مشخص شده در ۶۰ عنوان در 
نرم افزار »کولیک« بر اساس دستورالعمل ها 
و گایدلاین های کشوری پیاده سازی شده اند 
تا دانشجویان با استانداردهای نظام ارجاع در 

این منطقه آشنا شوند.
 رئیس دانشــگاه علوم پزشکی مازندران در  
خصوص نتایــج و بازخوردهای مثبت اجرای 
این طرح اذعان کرد: تاکنون ۷۳۳ اینترن در 
این مرکز آمــوزش دیده اند که در هر دوره، 
۱۲ اینترن حضور داشته اند و ارزیابی ها نشان 
می دهد که دانشجویان در مهارت هایی مانند 
نســخه نویسی، آموزش به بیمار، و استفاده 
از بســته های سلامت پیشرفت قابل توجهی 

داشته اند.

برگزاری هفتمین نشست ستاد اجرایی کشوری برنامه پزشکی خانواده و نظام ارجاع 
و مراسم امضای تفاهم نامه توسعه مراکز جامع خدمات جامع سلامت آموزشی

اصفهان- فایزه مرادیان
وزیــر علــوم، تحقیقات و فنــاوری در آیین 
تفاهم نامــه ســه جانبه همکاری  انعقــاد ۲ 
میــان وزارت علــوم، تحقیقــات و فناوری، 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاســت جمهوری با گروه فــولاد مبارکه و 
شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس گفت: 
از تمامی دانشــگاه های کشور تقاضا می کنم 
که برای جذب منابــع و اعتبارات بزرگی که 
در دو تفاهم نامــه امروز تأمین شــده، اقدام 
کننــد چراکه این اعتبارات همچنان نیز قابل 
افزایش است. بنابراین دانشگاه ها باید ۵ هزار 
میلیارد تومانی که در تفاهم نامه با گروه فولاد 

مبارکــه و یک هزار میلیــارد تومانی که در 
پتروشیــمی خلیج فارس پیش بینی شــده را 

هرچه سریع تر جذب کنند.
حسین سیمــایی، وزیر علــوم، تحقیقات و 
فناوری در آیین انعقــاد تفاهم نامه همکاری 
مشــترک با معاونت علمی ریاست جمهوری 
و گروه فولاد مبارکه گفت: سال هاســت که 
برای برقراری ارتباط میان دانشگاه و صنعت، 
گام های متعددی برداشــته شــده است؛ در 
قوانیــن جدیدی همچون قانون جهش تولید 
دانش بنیان، بســتر بسیار خوبی برای ایجاد 
ارتباط بین دانشگاه و صنعت فراهم شده اما 
موانع اجرایی و عدم شناســایی ظرفیت های 

دانشــگاه، صنعت و نحوه اجــرا و عملیاتی 
کردن این قوانین تا به حال مانع از این بوده 

که اعتبار قابل توجهی جذب شود.
سیمایی افزود: اخیراً ســاز و کارهای اجرایی 
بسیار خوبی پیش بینی شــده و امروز یکی از 
بهترین جلساتی بود که دو تفاهم نامه با فولاد 
مبارکه و پتروشیمی خلیج فارس برای جذب 
اعتبار مالیاتی منعقد شد؛ این یک اقدام، یک 
اقدام برد-برد است چراکه از یک طرف حجم 
تحقیق و توســعه برای صنعت افزایش پیدا 
می کند و از سوی دیگر تحقیقات دانشگاهی 
به ســمت نیازهای عملی کشــور سوق پیدا 
خواهد کــرد؛ تفاوت تفاهم نامه امروز با دیگر 

ســازوکارهای  که  اســت  این  تفاهم نامه ها 
اجرایی نیز در آن دیده شده است.

وزیر علوم، تحقیقات و فناوری تاکید کرد: از 
تمامی دانشگاه های کشور تقاضا می کنم که 
برای جذب منابع و اعتبارات بزرگی که در دو 
تفاهم نامه امروز تأمین شده، اقدام کنند چراکه 
این اعتبارات همچنان نیز قابل افزایش است، 
به عبــارت دیگر در ایــن تفاهم نامه ها عملًا 
سقفی وجود ندارد، بنابراین دانشگاه ها باید ۵ 
هزار میلیارد تومانی که در تفاهم نامه با گروه 
فــولاد مبارکه و یک هزار میلیارد تومانی که 
در پتروشیمی خلیج فارس پیش بینی شده را 

هرچه سریع تر جذب کنند

مجموعه بزرگ ورزشی قیطریه با هدف 
ارتقای سرانه های ورزشی در این محله تا 
پایان سال جاری به بهره برداری می رسد. 
به گزارش روابط عمومی شهرداری منطقه 
یک، هادی حق بین شهردار منطقه یک 
در دیــدار با هیئت امنــای محله قیطریه 
گفت: قیطریه یکی از محله های با اصالت 
و با قدمت شــهر تهران است و رسیدگی 
به وضعیت این محله و بهســازی آن در 

دستور کار معاونت های اجرایی قراردارد.
او احداث ورزشــگاه قیطریــه را یکی از 

مهم ترین پروژه های این محله دانست و 
افزود: این ورزشــگاه به مساحت ۲ هزار 
و  ۸۰۰ متــر مربع با کاربری ورزشی، دو 
طبقه پارکینگ، سالن های ورزشی، اداری 
و توپی در شــمال میدان میوه و تره بار 

قیطریه در حال احداث است. 
حق بیــن تصریح کــرد: در حال حاضر 
معارض تیر برق این مجموعه رفع شده 
و اکنون اســکلت بتنی آن به ۸۰ درصد 
رسیده و ســفت کاری آن نیز در مرحله 
۵۵ درصد است و کار به سرعت در حال 

انجام است و امسال به اتمام خواهد رسید
این مقام مســئول بوستان قیطریه را نیز 
هویت محله دانســت و گفت: بوســتان 
قیطریه در این دوره مدیریت شهری از نظر 
کاشت فضای سبز، ساماندهی نیمکت ها، 
وضعیت روشنایی، سرویس های بهداشتی 
و... توجه بیشتری به آن شده و نیاز است 
در خصوص آبنماها، معابر، پله ها، حذف 
فرهنگسرای  اطراف  ســاماندهی  زوائد، 
ملل نیز اقدامات لازم که مورد درخواست 

اهالی است به انجام برسد.

شهردار منطقه یک آشفتگی معبر خیابان 
کریمی در ناحیه ۸ و همجواری آن با ناحیه 
۷ را یکی از معضلات این محله دانست 
و با تاکید بر بازدیــد جداگانه و پیگیرانه 
از این معبر گفت: اقدامات لازم توســط 
شهرداری انجام می شود ولی باید کسبه 
نیز همکاری کنند نازیبایی های بصری را 
رفع و پارک حاشیه ای ساماندهی شود تا 
چهره این خیابان به عنوان یکی از معابر 
اصلی محله مورد رضایت شهروندان قرار 

گیرد.

معاون فنی و عمرانی شــهرداری منطقه دو گفت: 
طرح بهســازی یک هزار مترمربع از شبکه معابر 
منطقه با اجرای آســفالت مکانیزه و دستی انجام 

شد.
  بــه گزارش روابط عمومی شــهرداری منطقه ۲، 
حمیدرضــا رنجبر گفت: بهســازی شــبکه معابر 
شهری بر اســاس اولویت بندی و نیازسنجی شده 
در دســتور کار منطقه قــرار دارد که این طرح از 
ابتدای سال آغاز شده و تا فصل برودت و سرمای 

هوا ادامه دارد . 
 وی با بیان اینکه در مرحله نخســت معابر اصلی 

منطقه بهسازی و ســاماندهی می شود، افزود: در 
حاضر ۱۶ معبر همچون مرزداران، دریا، مرزداران، 
شــهرک قدس، فرحزاد، پرواز، پــاس فرهنگیان، 
مهستان و... با توزیع بیش از ۱۶ هزار تن آسفالت، 

بهسازی و مرمت شد.
 رنجبر ارتقای ایمنی، بهبود کارکرد معابر شهری 
و تســهیل در تردد شــهروندان را از جمله اهداف 
این طرح برشــمرد و گفت: بر اساس برنامه ریزی 
صورت گرفته در ســال جاری ۸۰ هزار تن آسفالت 
در معابر نیازمند بهسازی به صورت مکانیزه توزیع 
و پخش می شــود که این میزان نســبت به سال 

گذشته افزایش ۴۵ درصدی خواهد داشت
  وی با اشــاره به آسفالت شبکه بزرگراهی منطقه 
توســط ســازمان مهندسی و عمران شهر تهران 
گفــت: از ابتدای ســال جاری عملیــات روکش 

آسفالت بزرگراه یادگار امام )ره(، بزرگراه هاشمی 
رفســنجانی و بزرگراه شهید حکیم در مسیر غرب 
به شــرق حدفاصل بزرگراه هــای شیخ فضل الله 

نوری تا بزرگراه شهید چمران اجرا شد.

فرصت ۶ هزار میلیارد تومانی برای دانشگاه ها براساس 2 تفاهم نامه امروز گروه 
فولاد مبارکه و پتروشیمی خلیج فارس

شهردار منطقه یک :

مجموعه ورزشی قیطریه امسال به بهره برداری می رسد

بهسازی معابر منطقه 2 با توزیع ۸۰ هزار تن آسفالت



w w w . h a m d e l i d a i l y . i r فرهنگ و هنر دوشنبه 19  خرداد 1404  سال هشتم   شماره 2674 6

وعده دولت برای تحول در 
سینمای ایران 

مهدی شــفیعی درباره نحوه تشکیل شورای سینما در استانها 
توضیحاتی را ارائه داد.

به گزارش اداره کل روابط عمومی ســازمان سینمایی، مهدی 
شفیعی، معاون توسعه مدیریت و منابع سازمان سینمایی درباره 
چگونگی تشکیل شــورای سینما در استان های سراسر کشور، 
گفت: در اولین جلســه شورای عالی سینما در دولت چهاردهم، 
که دی ماه سال گذشته به ریاست محمدرضا عارف برگزار شد، 
از جمله مصوبات آن، تشــکیل شــورای سینما در استان ها به 
ریاست استانداران، با هدف تاکید بر مسائل سینما در استان ها، 
توجه به زیرســاخت های سینمایی، کشف استعدادها، موضوع 
آموزش و توجه به امر تولید متناســب با زیست بوم هر استان 

بود. 
او افــزود: بنابر تصمیم اتخاذ شــده در شــورای عالی سینما، 
کارگروه تخصصی شورای به ریاست رائد فریدزاده مسئول تهیه 
پیش نویس آیین نامه شورای سینمای استان ها تعیین شد و این 
کارگروه طی دو جلســه برگزاری، پیش نویس آیین نامه شورا را 
تهیه و توسط وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی تقدیم معاون اول 
رئیس جمهور کرد. ســرانجام روز دوازدهم خردادماه، آیین نامه 
و دستور تشکیل شــورای سینما در استان ها توسط محمدرضا 

عارف به تمامی استانداران سراسر کشور ابلاغ شد.
شفیعی با بیان اینکه اعضای شورای سینما در استان ها سیزده 
نفر اســت، خاطرنشان کرد: اســتاندار )رئیس شورا(، مدیرکل 
فرهنگ و ارشــاد اسلامی استان )دبیر شــورا(، رئیس سازمان 
مدیریت و برنامه ریزی اســتان، دبیــر کارگروه تخصصی امور 
اجتماعی، فرهنگی و خانواده، مدیرکل سازمان صدا و سیمای 
استان، رئیس حوزه هنری استان، شهردار مرکز استان، رئیس 
دفتــر انجمن سینمای جوانان در اســتان، دو نفــر از مدیران 
کل ادارات اســتان با تشخیص اســتان دار، دو نفر از اساتید و 
متخصصان فرهنگ و هنر و سینماگران استان به پیشنهاد دبیر 
و تایید استان دار اعضای شورای سینما در هر استان را تشکیل 

خواهند داد.
معاون توســعه مدیریت و منابع سازمان سینمایی عنوان کرد: 
براســاس کلان برنامه های وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی 
در ایــن دوره، مردمی ســازی و عدالت فرهنــگی از اهداف و 
برنامه های جدی  ســازمان سینمایی است که تشکیل شورای 
سینما در اســتانها نیز ذیل آن معنــا خواهد یافت. این درحالی 
است که ظرفیت های بسیار خوب و ارزشمندی در حوزه منابع و 
محتوا در استان های سراسر کشور وجود دارد که نیازمند توجه 
بیشــتری است. بدیهی اســت که تنوع فرهنگی و زیستی در 

کشور ظرفیت بزرگی برای سینمای ایران خواهد بود.
او با بیان اینکه بخشی از اعتبارات سازمان سینمایی به توسعه 
زیرساخت ها در کشــور، آموزش، تولید و برگزاری رویدادهای 
سینمایی در استانها اختصاص دارد ولی متاسفانه مقوله سینما 
تاکنون از اعتبارات استانی سهمی نداشته است، افزود:امیدوارم 
با تشکیل شورای سینما در استان ها و مسئله شدن مقوله سینما 
برای مدیران عالی هر اســتان، شــاهد هم افزایی خوبی میان 
ســازمان سینمایی و اســتانداران در توسعه و تقویت سینما در 

سراسر کشور باشیم.
شفیعی خاطرنشان کرد: در آیین نامه تشکیل شورای سینما در 
استان ها، تعداد جلسات و ارائه گزارش های سه ماهه به دبیرخانه 

شورای عالی سینما نیز پیش بینی شده است.

عنوان دیگر از »دانشنامه 
محیط زیست« منتشر شد

جلد سوم و چهارم دانشــنامه محیط زیست با هدف آگاهی 
دادن به نوجوانان و جوانان برای حفظ و حراست از طبیعت و 
منابع زنده منحصر به فرد سرزمین خود توسط کانون پرورش 

فکری منتشر شد.
به گزارش خبرگزاری مهر، جلد ســوم و چهارم از مجموعه 
»دانشــنامه محیط زیســت« نوشته شــکوه حاجی نصرالله، 
هنریک مجنونیان و بهرام حســن زاده کیابی به تازگی توسط 
انتشــارات کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان چاپ و 

روانه بازار نشر شده است.
کشــور ما از بحران محیط زیســتی کنونی مصون نمانده و 
بسیاری از پدیده های بحرانی را کم و بیش و گاه به صورت 
پاک تجربه کرده اســت. در امتداد تنویر افکار عمومی برای 
فراگیر کردن دانش محیط زیست در سطح جامعه، دانشنامه 
محیط زیست با هدف آگاهی دادن به ویژه در میان نوجوانان و 
جوانان برای حفظ و حراست از طبیعت و منابع زنده منحصر 

به فرد سرزمین خود تدوین شد.
در این دانشــنامه ۳۹۵ مقاله به صورت الفبایی تنظیم شده 
که ۱۵ مقاله ارجاعی اســت. حجم هر مقاله به طور معمول 
متناسب با موضوع، درجه اهمیت موضوع و کمیت و کیفیت 
اطلاعات موجود درباره موضوع تهیه و تنظیم شــده اســت. 
برای نمونه حجم مقاله ها با موضوع جانوران یک سان نیست 
زیرا درباره برخی از جانــوران مانند ماهی کورغار تحقیق و 
پژوهش اندکی انجام شده اســت و اطلاعات زیادی درباره 

آن وجود ندارد.
با توجه به شــاخص های تهیه و تنظیم مقاله ها، آن ها از نظر 
حجم به ۵ دسته تقسیم می شوند که می توان به مقاله خیلی 
کوتاه حداکثر یک صفحه، مقاله کوتاه حداکثر ســه صفحه، 
مقاله متوسط حداکثر ۶ صفحه، مقاله بلند حداکثر ۱۰ صفحه 

و مقاله خیلی بلند حداکثر ۱۴ صفحه اشاره کرد.
هر مقاله دارای دو بخش اصلی اســت. بند نخســت شامل 
پاسخی فوری کوتاه و روشن به پرسش خواننده است. عبارت 
بند نخســت به حجم مقاله وابسته است. مثلًا در مقاله های 
کوتاه، بند نخســت ممکن اســت یک عبارت چکیده باشد. 
به عنوان مثال در مقاله جانوران آمده اســت: سلســله ای از 
موجودات زنده. بخش دوم مقاله شــامل دیگر بندهای مقاله 

است که در آن ها بند نخست توضیح و تفسیر می شود.
مقاله ها در هر گروه موضــوعی مثلًا موجودات، آلاینده ها و 
آلودگی ها یک شکل مشترک دارند. نمونه ساختار مقاله ها با 
موضوع موجودات زنده شــامل »توصیف جاندار«، »وضعیت 
ظاهری جانور ماننــد اندازه و رنگ«، »زیســتگاه، تغذیه و 
زادآوری جانــدار«، »پراکنــدگی« و »موقعیــت آن از نظر 
حفاظت« اســت. در این گروه در هر مقاله، کادری با عنوان 

شناسنامه دیده می شود.
در این دانشــنامه در نوشتن تاریخ ها با توجه به اینکه رخداد 
ذکر شــده در کجا اتفاق افتاده، تاریــخ میلادی یا هجری 
شــمسی به کار رفته اســت. بــرای نمونه تعــداد قنات ها، 
چشمه ها، چاه های عمیق و نیمه عمیق بهره برداری شده در 
ایران با ذکر ســال شــمسی آمده اما استاندارد مواد مجاز در 
آب آشــامیدنی از سوی سازمان بهداشت جهانی با ذکر سال 

میلادی آمده است.
برای یافتــن اطلاعات مورد نیاز در این کتــاب می توان از 
فهرست مقاله ها به ترتیب الفبایی که با صفحه شمار در اول 

هر کتاب آماده است، استفاده کرد.

خبر

بیژن اشتری درگذشت

بیژن اشتری، مترجم صاحب نام از دنیا رفت
به گزارش ایســنا، »تیم برتون«، »سینمای 
انگلســتان«، »فرهنــگ سینمــای معاصر 
»زندگی نامــه   مجلــد،  دو  در  آمریــکا« 
بیــل کلینتــون« و »زندگی نامــه  هیلاری 
کلینتون«، »حرمســرای قذافی«، »فرمانده؛ 
ونــزوئلای هوگو چــاوز«، »انــور خوجه«، 
»دختر اســتالین«، »اســتالین؛ دربــار تزار 
ســرخ«، »لنین« ، »ادبیات علیه اســتبداد«، 
» دست نوشــته ها نمی ســوزند«، »امید علیه 
امید« و »رفیق؛ زندگی و مرگ ارنســتو چه 

گوارا«  از جمله آثار ترجمه ای او هستند.
محمدعــلی جعفریه _ مدیر نشــر ثالث _ 
به ایســنا گفت اشتری در ســال های اخیر 
به ســرطان مبتلا بوده اما علت درگذشت او 

سکته قلبی اعلام شده است.
این نشــر همچنین در صفحه خود نوشــته 
است: دریغا بیژن... بیژن اشتری عصر هجده 
خرداد از دنیا رفت. او متولد ۱۳۳۹ بود و یکی 
از تأثیرگذارترین مترجمان بیست وپنج ســال 
اخیــر ایران. مردی که ابتدا شــوق خواندن، 
نوشــتن و تاریخ ورزی داشــت و در این راه 
ده ها کتاب مهم تاریــخی و سیاسی ترجمه 

کرد. 
یکی از نمادهای ترجمــه متون تاریخی بود 
که به کمونیســم، توتالیتاریسم و شکل های 
گوناگون دیکتاتوری در جهان ارتباط داشت. 
آثاری که در نشــر ثالث منتشر می شوند و با 

جلدهای سرخ خود متمایزکننده هستند.
اشتری سال های طولانی نقد فیلم می نوشت 
که عمدتاً در مجله »دنیای تصویر« منتشــر 

می شدند.
اشــتری از میانه های دهه ۸۰ پروژه بزرگ 
ترجمــه زندگی نامه هــا و رخدادهای مربوط 
بــه اتحاد شــوروی و بلوک شــرق را آغاز 
»تروتسکی،  »لنین«،  مانند  کتاب هایی  کرد. 
کاهن معبد سرخ«، زندگینامه هایی از برژنف، 
بوخاریــن، اســتالین، چائوشســکو و... تنها 
بخــشی از آثاری بودند کــه او ترجمه کرد. 
ترجمــه کتاب هــای »آکواریوم های پیونگ 
یانگ« جریانی در بــاب کتاب های مختص 
به کره شمالی گشود. کتاب هایی چون »امید 
نمی سوزند«،  »دست نوشــته ها  امید«،  علیه 
»ادبیــات علیه اســتبداد« و »شــوری ضد 
شــوروی« تنها بخشی از ترجمه های او در 

حوزه دیکتاتوری ها و ادبیات بود.
آخرین اثر چاپ شــده او »ســکوت همچون 
سلاح« که به زندگی و مرگ ایســاک بابل 
می پرداخت، انتهای اسفند ۱۴۰۳ منتشر شد

ترجمه هــای او بارهــا تجدید چاپ شــده و 
می شــوند و در »آگاهی بخشی« نســل های 
جدید مخاطبان ایدئولوژی گریز تشــنه تاریخ 

نقشی بی نظیر داشته اند.
بیژن اشــتری در زمان مرگ شــصت وچهار 
ســال داشــت. نشــر ثالث این فقدان را به 
خانواده و انبوه مخاطبانش تسلیت می گوید.

 مراسم تشییع پیکر و تدفین به زودی اعلام 
می شود.

خبر

بسیار  بخش  در  ایــران  ادبیات  همدلی؛ 
بزرگش، مملو از عاشقانه های عمیق است. 
عشق در ادبیات فارسی به شکلی بی نظیر 
تجلی یافته است. تصور کنید که در دنیای 
شــعرهای حافظ، هر بیــت مانند یک گل 
سرخ است که عطرش در فضا پخش شده 
و دل را می رباید. او با کلماتش، عشق را نه 
تنها به عنوان یک احساس بلکه به عنوان 
یک ســفر معنوی توصیف می کند؛ سفری 
که در آن عاشق در جستجوی معشوق، به 
درون خود سفر می کند. نظامی گنجوی، با 
داســتان هایش، ما را به دنیایی می برد که 
عشق در آن نه تنها زیباست، بلکه دردناک 
و پــر از فراق نیز هســت. لیلی و مجنون، 
داستانی اســت که در آن عشق، مرزهای 
عقل و جنون را در هم می شــکند. هر بار 
که این داستان را می خوانیم، گویی دوباره 
در آتش عشــق می ســوزیم و با مجنون 

هم نوا می شویم.
حافظ، مــا را به دنیای رازآلــودی می برد 
که عشــق در آن بیت بیت سروده هایش 
در هم تنیده اســت. او بــا زبانی شیرین و 
اســتعاره های زیبا، ما را به تفکر درباره ی 
معانی عمیق زندگی دعــوت می کند. هر 
غزل او مانند یک آینه اســت که عشق را 

در ابعاد مختلفش به تصویر می کشد.
در ادبیات معاصر نیز عشق همچنان زنده 
سیمین  چون  نویســندگانی  پویاســت.  و 
دانشور و صادق هدایت، داستان هایی خلق 
کرده اند کــه نه تنها عشــق را به تصویر 
می کشــند بلکه چالش ها و پیچیدگی های 
آن را نیز نشان می دهند. این آثار، پژواکی 
از زندگی روزمره ما هستند؛ زندگی ای که 
در آن عشــق، امید و ناامیدی دســت در 
دســت هم دارند. عشق در ادبیات فارسی، 
نه تنها یک احساس بلکه یک زبان است؛ 
زبانی کــه از دل برمی خیــزد و به دل ها 
می نشیند. این ادبیات، ما را به یاد می آورد 
که عشق، چه زیبا و چه دردناک، بخشی از 
وجود ماست و بی شک یکی از بزرگ ترین 

الهامات بشری است.
 شمش لنگرودی چه می گوید؟

در دنیــای مدرن که عشــق رنگ و بوی 

خاکی تــر گرفته البته هنوز هــم این معنا 
طرفدار دارد. شمش لنگرودی در پاسخ به 
این ســوال که چرا شــعر عاشقانه طرفدار 
دارد؟ می گوید: علت اینکه شــعر عاشقانه 
طرفدار دارد این اســت که در خلوت ترین 
لحظات با آدم همدلی می کند. برانگیختن 
همدلی اســت که باعث می شود آدمی به 

آن پناه ببرد.
محمد شمس  لنگرودی، شاعر، نویسنده و 
پژوهشــگر که به تازگی نامش به عنوان 
فیلم »چشــمهایش«  بازیگــران  از  یکی 
بهمــن فرمــان آرا )بــا اقتبــاس از رمان 
بزرگ علوی( اعلام شــده است، او دریک 
 گفت وگوی رسانه ای درباره مجموعه شعر 
جدیدش که در انتشــارات مروارید منتشر 
شده است، گفته اســت: مجموعه »درون 
شدم از دری که نیست« گزینه شعر نیست 
بلکه شعرهایی است که در یکی  - دو سال 
اخیر نوشــته ام. این مجموعــه انتخابی از 
شــعرهای عاشقانه نیست، شعرهایی بودند 

که به گمانم ارزش چاپ کردن داشتند.
او درباره اینکه در شــعرهای عاشقانه این 
مجموعه به نگاه دیگری از عشــق رسیده 
یا در ادامه کارهای دیگرش اســت، گفت: 
شــخصا گمان نمی کنــم بعد از انتشــار 
مجموعــه شــعر  »۵۳ ترانه عاشــقانه«، 
نگاهم به هستی و عشق تغییر کرده باشد. 
نگاهم تغییر چندانی نکرده است و اگر هم 
تغییر کرده باشــد، باید منتقدان درباره آن 

نظر دهند.
 ایــن شــاعر معاصــر دربــاره ماندگاری 
شــعرهای عاشــقانه در گذر زمان و نگاه 
خــودش به شــعر عاشــقانه توضیح داد: 
تصــورم این اســت آدمیزاد تــا جایی که 
می توانــد تلاش می کند تا زندگی روزمره  
خود را بهبود ببخشد اما برای عموم چنین 
چیزی مقدور نیست. عده  اندکی در جهان 
هســتند که می توانند به خواسته هایشــان 
برســند و یا به آن ها نزدیک شوند بنابراین 
به طور عموم ســرخورده از خواسته هایشان 
بازمی گردنــد؛ به قول رودکی »هموار کرد 
خــواهی گیتی را؟ گیتی ســت، کی پذیرد 
همواری«. دنیــا همواری نمی پذیرد؛ برای 

همیــن ما صبح با کلی امیــد و آرزو بیدار 
می شویم و شــب که می خواهیم بخوابیم 
برآورده  آرزوهایمان  می بینیم بخش اعظم 
نشده است و انسان در ادامه برآورده نشدن 

آروزهایش به تخیل و هنر پناه می برد.
شمس لنگرودی  با بیان اینکه شعر نتیجه 
یک  نوع فقدان اســت، گفت: تا فقدان در 
جهان هســت که همواره خواهد بود، هنر 
هم بــا جنبه های گوناگــون وجود خواهد 
داشــت. مهم ترین نوع هنــر، آثار عاطفی 
و عاشــقانه اســت.  مهم ترین نکته ای که 
در زنــدگی اهمیت دارد، همدلی اســت، 
بیشترین رنجی که می بریم فقدان همدلی 
اســت؛  اگر کسی در کنار ما باشد و رنج ها 
و عشق های خودمان را با او سهیم شویم، 

رنج کمتر می شود.
او خاطرنشــان کرد: عشــق پناه بردن دو 
انســان به یکدیگر اســت که مثل آینه در 
یکدیگر منعکس می شــوند؛ دردهایشــان 
را بــه هم می گویند؛ شادی هایشــان را با 
هم قســمت می کنند؛ تا جــایی که نگفته 
یکدیگــر را درک می کننــد. همــان که 
می گوینــد یک روح در دو تــن. در واقع 
عشــق تســلی دوطرفه وجوه ناکام مانده 
دو تن در زندگی اســت. و شــعر عاشقانه 
تجلی و بازتاب حالات این دو تن اســت 
که همه می توانند خود یا آرزوهایشــان را 
در آن ببینند. علت اینکه شــعر عاشــقانه 
طرفدار دارد این اســت که در خلوت ترین 
لحظات با آدم همدلی می کند. برانگیختن 
همدلی اســت که باعث می شود آدمی به 

آن پناه ببرد.
شــمس لنگرودی دربــاره تأثیــر تجربه 
زیســته اش در ســال های اخیر بر فضای 
شــعری ایــن مجموعه، گفــت: از زمانی 
کــه متوجه شــدم »جهــان و کار جهان 
جمله هیــچ بر هیچ اســت«، از ۱۰_۱۵ 
 ســال پیش تاکنون چه به لحاظ شــعری 
)جوهر شــعری( و چه به لحاظ جهان بینی 
تغییر چنــدانی نکرده ام. سال هاســت که 
یک ســره به آرا و اشعار حافظ پناه برده ام، 
هم  شــعرش برایم آموزنده اســت و هم 
رهنمودهای زندگی ســازش. به گمانم در 
این مجموعه  هــم تغییر چندانی نکرده ام. 
همان حرف هاســت که به زبان و حالات 

دیگری گفته شده است.

این شــاعر درباره اینکه شعرهایش نسبت 
اولین شــعرهایش چــه تغییری کرده  به 
از شــعرهای  اگــر منظور  اســت، گفت: 
گذشــته، ۳۰ - ۴۰ سال پیش باشد، خیلی 
تغییر کرده اســت. آن زمــان درک خامی 
از جهان داشــتم و فکر می کــردم دنیا را 
برای ما درســت کرده انــد و ناراحت بودم 
چرا این جور اســت و دنبــال این بودم که 
برای بشــریت آزادی فراهم کنم و عدالت 
به وجــود بیــاورم، اما دیــدم آن هایی هم 
که مــدعی بودند، نتوانســته اند. کتابی به 
نام »تجارب الســلف« داریــم که یکی از 
تاریک و خونین گذشــتگان  کتاب هــای 
اســت؛ و درباره ملت ماست. از روزگاری 
که به آن نکات تاریــک پی بردم )نکاتی 
که حافظ به آن پی بــرده بود و بعدها در 
نیچه هم دیدیم(، تغییر اســاسی در نگاهم 
ایجاد نشــد و همان نکات را به زبان های 

مختلف می گویم.
 او ادامه داد: نسبت به ۳۰ - ۴۰ سال پیش 
کــه روزگارِ خامی ام بــود و فکر می کردم 
مرغ پروبال شکســته ای هستم و اشتباها 
بــه دنیا آمده ام و جهــان دارد به من ظلم 
می کند، شعرهایم تغییر کرده است؛ چراکه 
بعدهــا دیدم که هســتی اصلا خبر ندارد 
که من و ما هم وجــود خارجی داریم. بله 
شــعرهایم نسبت به آن دوره ها تغییر کرده 
اما نســبت به این ۱۰ - ۱۵ سال تغییری 
نکرده است. ما می دانیم مسافر و مهمانیم. 
به قول یک کسی، که  مشــهور است این 
جملــه را چارلی  چاپلین گفته و من صحت 
آن را نمی دانــم، »قرار نبود به دنیا بیاییم، 
حــالا که به این مهمانی دعوت شــده ایم 

بهتر است برقصیم.«
شــمس لنگرودی ادامه داد: در این ۱۰ - 
۱۵  ســال به این جمله بیشتر اعتقاد دارم. 
حافــظ نیز چنین دوره هــایی را طی کرده 
و درک کرده بود که بــه این نگاه رسیده 
بود. حافظ هم در دوره خودش می دید که 
تمام شــاهان و حاکمان کشته شدند، پسر 
پدرش را کشــت و پدر پســرش را کشت 
و شــاه شــجاع پدرش را کور کــرد و در 
خواهان  تنگ چشمانی  خود  دوروبری های 
نابودی او هستند. در زیر این آسمان فقط 
شکل هاســت که عوض می شــود، محتوا 

همان است.

عاشقانه های یک شاعرعاشقانه های یک شاعر
پای صحبت شمش!پای صحبت شمش!



اســتقلال روزهایی را پشت ســر می گذارد که نه تنها آرامش در آن دیده نمی شود، بلکه 
هر لحظه از درون خودش بیشــتر فرو می ریزد. اتفاقاتی که طی چند ماه گذشــته در این 
باشــگاه رخ داده، از نظر بسیــاری از هواداران نه فقط ناامیدکننده، بلکه بی ســابقه بوده 
اســت. فصلی که استقلال پشت سر گذاشت، اگر با قهرمانی در جام حذفی تمام نمی شد، 
شــاید عنوان بدترین فصل تاریخ چند دهه اخیر باشــگاه را به راحتی می گرفت. حالا اما 
حتی آن قهرمانی هم نتوانســته مانعی بر خشــم و نارضایتی گسترده هواداران باشد؛ چرا 
که بحران ها یکی پس از دیگری از راه می رســند و نشانی از ســامان یافتگی در باشگاه 

نمی شود. دیده 
نخســتین نقطه ی این سقوط آهسته اما پیوسته، به همان زمان تغییرات در رأس مدیریت 
باشــگاه بازمی گردد؛ جایی که پــس از پایان دوران پرحاشیه احمد شــهریاری و فرشید 
ســمیعی، محمد شــریعتمداری، مدیرعامل هلدینگ خلیج فارس، بــا صدور احکام جدید 
عملًا باشــگاه را وارد مرحلــه ای تازه کرد. عــلی تاجرنیا به عنوان نماینــده تام الاختیار 
هلدینگ منصوب شــد و با او، ترکیب هیات مدیره به طور کامل دگرگون شــد؛ اسامی ای 
چــون محمودرضا بابایی، علی نظری جویباری، فریده شــجاعی و علیرضا اســدی وارد 
هیات مدیره شدند، اما از همان آغاز، عدم انسجام در تیم مدیریتی به وضوح قابل مشاهده 
بود؛ اختلافات، جلســات متناقض، تصمیم هــای بی نتیجه و ائتلاف هایی که یکی پس از 

دیگری شکل می گرفت و می شکست.
در فاصله تنها پنج ماه پس از این تغییرات، آنچه از آن ســاختار جدید باقی مانده نه یک 
تیم منســجم مدیریتی، بلکه مجموعه ای پراکنده، پرتنش و دو یا چنددسته شــده اســت. 
در این مدت، اســتقلال با پنج ســرمربی مختلف کار کرد؛ از پیتسو موسیمانه تا سهراب 
بختیــاری زاده، از محمد نوازی و میودراگ بوژوویچ گرفته تا مجتبی جباری که در آخرین 
گام به عنوان ســرمربی موقت روی نیمکت نشســت. هیچ کدام از این چهره ها به صورت 
پایدار در تیم باقی نماندند و در کنار این بی ثباتی، وعده ها برای جذب یک مربی خارجی 
بــزرگ نیز تحقق نیافت. وعــده ای که همان ابتدا پس از جدایی موسیمانه مطرح شــد، 
اما با گذشــت بیش از چهار ماه، همچنان روی کاغذ بــاقی مانده و هر روز با حاشیه ای 

تازه مواجه شده است.
یکی از دلایل اصلی این سردرگمی، شکاف عمیق بین اعضای هیات مدیره است. تاجرنیا 
که ابتدا مســئولیت ترکیب فعلی هیات مدیره را برعهده گرفته بود، به وضوح از چینشی که 
انجام داده پشیمان به نظر می رســد. اختلاف دیدگاه ها به ویژه در زمینه انتخاب سرمربی 
به حدی شــدید بوده که عملًا هر تصمیم گیری را فلج کرده اســت. در چنین فضایی بود 
که بحث حضور فابیو کاریله، ســرمربی برزیلی، مطرح شــد و به نقطه اوج کشــمکش ها 
تبدیل شــد. از یک ســو، ائتلاف نظری جویباری و بابایی خواهان جذب این مربی بودند، 
و از ســوی دیگر، تاجرنیا و مجتبی فریدونی شــدیداً با این تصمیم مخالف بودند. فریده 
شــجاعی نیز اگرچه موضع شفافی نداشــت، اما ظاهراً به جبهه حامیان کاریله نزدیک تر 
بود و همین امر باعث شــد هیات مدیره عملًا به ســوی تصمیم نهایی برای عقد قرارداد 

با او حرکت کند.
در این میان، باشگاه در اقدامی بحث برانگیز و در غیاب تاجرنیا که به سفر حج رفته بود، 
پیشــنهادی رســمی برای همکاری به فابیو کاریله ارائه کرد؛ پیشنهادی که نه تنها روی 
ســربرگ رسمی باشگاه ارســال شــده بود، بلکه طبق برخی گزارش ها، حتی به امضای 
الکترونیکی کاریله نیز رسیده و به نوعی مرحله اول از عقد قرارداد رســمی طی شده بود. 
این در حالی بود که بخش قابل توجهی از هواداران اســتقلال، به شــدت مخالف حضور 
کاریله روی نیمکت تیم شــان بودند. آنها که از سیاست های مبهم و ناکارآمد مدیریت به 
تنگ آمده بودند، با شــنیدن خبر این قرارداد، دســت به تجمع زدند و فریاد اعتراضشان 
را در برابر ســاختمان باشــگاه بلند کردند. اعتراضاتی که به سرعت از مخالفت با سرمربی 

جدید فراتر رفت و به شــخص مدیرعامل و دیگر اعضای هیات مدیره نیز سرایت کرد.

در این فضا، علی نظری جویباری که در میان جمعیت معترض حاضر شــد تا شــاید بتواند 
اوضاع را آرام کند، با سردترین اســتقبال ممکن مواجه شد. هواداران به شدت از عملکرد 
او و تصمیماتش ناراضی بودند. واکنش های اطرافیان او و حتی تهدیدهای ضمنی نسبت 
به معترضان، خشــم هواداران را دوچندان کرد و جو به وجودآمده نشان داد که مدیرعامل 
فعلی در پایین ترین نقطه مقبولیت نزد هواداران ایســتاده اســت. نظری جویباری نه تنها 
در جذب بازیکن و ســرمربی ناکام بود، بلکه تصمیم های جنجالی اش مانند انتصاب یک 
لیدر به عنوان مدیــر مجموعه مرغوبکار، جایگاه او را بیش از پیش تضعیف کرد. حتی در 
جشن قهرمانی جام حذفی، چهره های سرشناس باشگاه تمایلی برای همراهی با او نشان 

ندادند؛ نشــانه ای دیگر از وضعیت بغرنج مدیریتی استقلال.
در این میان، تغییراتی در ترکیب هیات مدیره نیز رخ داد. علیرضا اســدی به دلیل دوشغله 
بــودن کنار رفت و جای خود را به مجتــبی فریدونی داد؛ فردی که پیش تر در ذوب آهن 
فعالیــت کرده بود. فریــدونی نیز بــا موضع گیری های تند و کنایه آمیــز خود در فضای 
مجــازی، عــملًا وارد جبهه مخالفان نظری جویباری شــد. حتی فریده شــجاعی نیز که 
پیش تــر موضع خنثی داشــت، در معرض برکناری قــرار گرفت، هرچند فعلًا توانســته 
موقعیــت خود را حفظ کنــد. هم زمان با این تحولات، خبرهایی از پشــت پرده به بیرون 
درز کــرد مبنی بر اینکه پس از بازگشــت تاجرنیا از عربســتان، جلســه ای برای ترمیم 
ســاختار مدیریتی باشگاه برگزار خواهد شــد. گفته می شود که در این جلسه، بحث تغییر 
مدیرعامل نیز مطرح خواهد شــد و احتمــال دارد مجتبی فریدونی به عنوان سرپرســت 

شود. منصوب  مدیرعاملی 
بــا توجه به همین تحــولات، از حالا بسیاری در انتظار حکم پایــان کار نظری جویباری 
هســتند؛ فردی که شــاید خودش بیش از همه می داند دیگر شــانسی برای ادامه ندارد. 
انتخاب هــا و رفتارهایش طی این مدت نه تنها به بهبود وضعیت اســتقلال کمک نکرد، 
بلکه گره های تازه ای به بحران های باشــگاه اضافه کرد. حالا اگر باشــگاه بخواهد مسیر 
جدیدی را آغاز کند، باید هزینه شکســت های قبلی را هم بپردازد. یکی از ســنگین ترین 
ایــن هزینه ها احتمالًا مربوط به ماجرای فابیو کاریله اســت؛ اگر همــکاری با او منتفی 
شــود، براساس برخی گزارش ها، اســتقلال باید غرامتی بیش از یک میلیون دلار به این 
مربی پرداخت کند؛ درســت مانند آنچه پیش تر در پرونده بازیکنان بوسنیایی تجربه کرد 

و به خاطر آن هــا بدون یک دقیقه بازی، مبلغ هنگفتی را پرداخت کرد.
در شرایطی که لیگ برتر فوتبال ایران کمتر از ۵۰ روز دیگر آغاز می شود و استقلال باید 
در ســوپرجام نیز شــرکت کند، وضعیت نیمکت تیم همچنان مبهم است. تصمیم نهایی 
هنوز گرفته نشــده، تاجرنیا در سفر اســت، کاریله هنوز به صورت رسمی معرفی نشده و 
پرونده احتمالی فسخ قرارداد نیز در حال بررسی حقوقی است. همزمان، چهره هایی مانند 
کلارنــس سیدورف که زمانی صحبت از حضورش در اســتقلال مطــرح بود، نیز با ایده 
حضور کاریله مخالفت کرده اند. همه این موارد گویای این اســت که بحران مدیریتی در 
اســتقلال نه تنها حل نشده، بلکه در آســتانه انفجاری تازه است؛ انفجاری که اگر کنترل 

نشود، می تواند خســارات جبران ناپذیری برای باشگاه به همراه داشته باشد.
ماجــرای همکاری یا عدم همکاری با فابیو کاریله، حالا به مســئله ای تبدیل شــده که 
نه تنها آینده نیمکت اســتقلال را به شــدت تحت تأثیر قرار داده، بلکه ســایه ای سنگین 
بر مناســبات مدیریتی و اقتصادی باشگاه انداخته اســت. از زمانی که پیشنهاد رسمی به 
این ســرمربی برزیلی ارســال شــد، امیدهایی برای پایان یافتن دوره بلاتکلیفی در دل 
برخی مدیران شــکل گرفت. اما هم زمان با رسانه ای شــدن ماجرا و اعتراضات گسترده 
هــواداران، وضعیت ناگهان تغییر کرد. موج مخالفت هایی که علیه کاریله شــکل گرفت، 
آن قدر گســترده و جدی بود که حالا حضور او در اســتقلال، بیش از آنکه راه حل تلقی 

شود، یک بحران بالقوه است.
بسیــاری از هواداران اســتقلال، کاریله را نــه به عنوان یک ناجی، بلکــه به مثابه تکرار 

اشــتباهات پیشیــن می دانند. تجربه تلــخ فصل قبل در جذب دو بازیکن بوســنیایی که 
هیچ گاه برای اســتقلال بازی نکردند، هنوز در ذهن ها باقی اســت. ودران کیوسفسکی 
و آلمدین زیلیکیچ بدون آن که حتی وارد زمین شــوند، غرامــتی نزدیک به یک میلیون 
دلار از باشــگاه دریافت کردند و این برای هواداران، یک زخم باز است. حالا نام کاریله 
برای بسیاری از آنان، رمز تکرار همان اشــتباه است. آنها نگران اند دوباره پولی از بودجه 

باشــگاه، به دلیل ضعف مدیریت و تصمیم گیری عجولانه، دود شود و به هوا برود.
در این میان، نقش هواداران بیش از همیشــه پررنگ شــده است. تجمع اعتراضی آن ها 
نه تنها علیه کاریله بلکه به طور کلی علیه ســاختار فعلی مدیریت باشگاه بود. آنها از فساد، 
ناکارآمدی، بی برنامگی و بی توجهی به خواســت عمومی خســته شــده اند. مدیرانی که 
به جای پاســخگویی، در برابر صدای منتقدان موضع می گیرنــد، طبیعتاً نمی توانند انتظار 
حمایت داشــته باشــند. علی نظری جویباری که روزگاری در دوران طلایی باشگاه یکی 
از مدیــران مورد احترام بود، حــالا در میان همان جامعه هواداری به شــخصیتی منفور 
تبدیل شــده اســت؛ نه تنها به دلیل عملکرد ضعیف، بلکه به خاطــر رفتارها و تصمیماتی 

که اعتماد را نابود کرد.
یکی از نکات جالب توجه این ماجرا، سکوت نسبی باشگاه در قبال اخبار و حواشی مربوط 
به کاریله اســت. برخلاف روال معمول که هر خبری از جذب بازیکن یا مربی خارجی، با 
تبلیغات فراوان رسانه ای همراه می شــود، این بار استقلال به شدت محتاطانه عمل کرده 
اســت. گویی مدیران باشگاه می دانند که ورود به فاز رســانه ای رسمی، در شرایطی که 
فضای اجتماعی علیه این انتخاب اســت، می تواند پیامدهای جبران ناپذیری داشته باشد. 
به همین دلیل، نه تنها هنوز مراســم معارفه ای برگزار نشــده، بلکه حتی هیچ تصویری از 
کاریله با پیراهن اســتقلال منتشر نشــده است. همه چیز در حالت نیمه رسمی باقی مانده، 

تا شــاید فرصتی برای عقب نشینی یا چرخش فراهم شود.
هم زمــان با این تحولات، اخبار ضد و نقیضی درباره وضعیت حقوقی قرارداد نیز منتشــر 
شــده است. برخی منابع نزدیک به باشــگاه می گویند قرارداد به صورت رسمی امضا شده 
و کاریله حتی برای آغاز کار آماده ســفر به تهران بوده اســت. در همین راســتا، امضای 
الکترونیکی او پای ســندی که روی سربرگ باشگاه ثبت شــده، به عنوان سندی قانونی 
تلقی می شــود. در صورتی که باشــگاه بخواهد این قرارداد را یک طرفه فســخ کند، باید 
رقــمی بیش از یک میلیــون دلار به عنوان غرامت پرداخت کند؛ عددی که در شــرایط 
اقتصادی فعلی، یک فاجعه تمام عیار خواهد بود. به ویژه آن که باشــگاه همین حالا نیز با 
پرونده های مالی متعددی در فیفا مواجه اســت و از طرفی مطالبات بازیکنان و کادر فنی 

فصل گذشته هنوز به طور کامل پرداخت نشده.

در چنین فضایی، نگاه ها به بازگشــت علی تاجرنیا دوخته شده است؛ شخصی که به نوعی 
محور اصلی تصمیم گیری در اســتقلال تلقی می شود. او در روزهایی که حواشی به اوج 
رسیده، در ســفر حج قرار دارد و تا روز سه شــنبه به تهران باز نخواهد گشــت. اما همه 
تحلیل ها نشــان می دهد که پس از بازگشت او، جلسه ای تعیین کننده درباره آینده کاریله، 
مدیرعامل و حتی ســاختار کلی باشــگاه برگزار خواهد شــد. مخالفان کاریله که در حال 
حاضر قدرت بیشــتری نسبت به موافقان دارند، تلاش خواهند کرد تا ضمن لغو همکاری 
با مربی برزیلی، ســاختار باشــگاه را نیز به طور اســاسی بازســازی کنند؛ از جمله حذف 
نظری جویباری از رأس مدیریت و بازگرداندن روند تصمیم گیری به مسیر عقلانی و فنی

در کنار این مســائل، چهره های سرشــناسی نیز که طی سال های اخیر در فضای فوتبال 
ایران حضور داشــته اند، دربــاره انتخاب کاریله موضع گیــری کرده اند. از جمله کلارنس 
سیدورف که پیش تر خود یکی از گزینه های مربیگری استقلال محسوب می شد، صراحتاً 
مخالفــت خود را با انتخاب کاریله اعلام کرده اســت. این اظهارات نشــان می دهد که 
مخالفت با کاریله تنها محدود به هواداران یا برخی مدیران نیســت، بلکه حتی در ســطح 
بین الملــلی نیز این انتخاب با تردیدهایی روبه روســت. کاریله اگرچه در برزیل ســوابق 
نسبتاً خوبی داشــته، اما به هیچ وجه نامی در اندازه نیمکت یکی از پرافتخارترین تیم های 
آسیا نیســت؛ تیمی که هوادارانش خاطره مربیان بزرگی چون ناصر حجازی، پورحیدری، 

قلعه نویی و حتی شفر را در ذهن دارند.
همه این عوامل دست به دســت هم داده اند تا باشــگاه در وضعیتی شــبیه به بن بســت 
قرار گیرد. اگر کاریله بماند، با هوادارانی خشــمگین، فضای رســانه ای مسموم، و تیمی 
بلاتکلیــف روبه رو خواهد شــد. اگر هم همکاری با او لغو شــود، باید هزینه ســنگینی 
پرداخت کند، هــم به لحاظ مالی و هم به لحاظ حیثیتی. این دو راهی، به وضوح محصول 
ســوءمدیریت و بی برنامگی طی ماه های گذشــته اســت؛ مدیریتی که نتوانست در زمان 

درست تصمیم درســت بگیرد و حالا باید بین بد و بدتر یکی را انتخاب کند.
در میان همه این حواشی، یک ســوال اســاسی همچنان بی پاسخ مانده است: چه زمانی 
اســتقلال از این چرخه معیوب خارج خواهد شد؟ هر بار که تغییری در مدیریت رخ داده، 
امیدی تازه در دل هواداران جوانه زده؛ اما طولی نمی کشــد که همان مشــکلات تکرار 
می شــوند. به نظر می رسد بدون اصلاحات بنیادین، نه در ســاختار حقوقی باشگاه، نه در 
نظام تصمیم گیری و نه در شــفافیت مالی، هیچ راهی برای بازگشــت به مسیر حرفه ای 
وجود ندارد. اگر مسئولان بالادستی، چه در هلدینگ خلیج فارس و چه در وزارت ورزش، 
تصمیم جدی برای بازسازی استقلال نگیرند، این تیم ممکن است فصلی را آغاز کند که 

پایان آن حتی از فصل گذشــته هم تاریک تر باشد.

کاریله، غرامت دلاری و انفجار خشم هواداران 

پشت پرده  یک قرارداد جنجالی در استقلال
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پرســپولیس خلاف رقیب ســنتی اش در نقل وانتقالات تابســتانی درگیری بابت انتخاب 
ســرمربی نداشت و همین مســئله به مدیریت این باشگاه کمک کرد تا بتواند تمرکز ۱۰۰ 
درصدی اش را روی جذب بازیکن بگذارد. با این حال طی ساعات گذشته شایعاتی از سوی 
رســانه های ترکیه ای دست به دست می شود که چندان به مذاق سرخ پوشان خوش نخواهد 

آمد. گویا باشگاه فنرباغچه به دنبال بازگرداندن اسماعیل کارتال است.
دیدار ناگهانی رئیس باشگاه با مورینیو

به نقل از رســانه هایی چون میل�ی یت و فوتوماچ، »علی کوچ« رئیس باشگاه فنرباغچه روز 
گذشــته طی سفری غیرمنتظره به لندن، جلســه ای با ژوزه مورینیو داشته است. شنیده ها 
حکایت از آن دارد که باشــگاه ترکیه ای در نظر دارد با سرمربی مشهور فصل قبل خود به 
صورت توافقی قطع همکاری کند. آن ها برای انجام این کار باید مبلغ گزافی در حدود ۱۵ 
میلیون یورو پرداخت کنند که بدون شک برای شان دردسر بزرگی به همراه خواهد داشت. 

از طرفی آقای خاص هم در فصلی که گذشت بارها با ارکان فوتبال ترکیه به مشکل خورد 
و علیه شان صحبت کرد. او همچنین موفق نشد در رقابت با گالاتاسرای به موفقیت برسد و 
هیچ جامی به دست نیاورد. همین مسائل در کنار کم طاقت بودن مدیران باشگاه فنر باعث 

شده تا چندان امیدی به ادامه همکاری طرفین وجود نداشته باشد.
کارتال، گزینه اول جانشینی مورینیو

رســانه های فوق الذکر از اسماعیل کارتال به عنوان جدی ترین گزینه جانشینی مورینیو یاد 
می کنند. فســخ قرارداد مورنینیو، هزینه هنگفتی را روی دســت باشگاه خواهد گذاشت و 
آن ها برای استخدام سرمربی جدید نمی خواهند حتی الامکان پول زیادی پرداخت کنند. در 
ثانی، کارتال ســال ها در ســمت های مختلف در جمع آبی وزردها حضور داشته و با اتمسفر 
باشگاه آشناست و بومی بودنش نیز کمک می کند تا با بازیکنان و هواداران ارتباط احساسی 
بهتری برقرار کند. البته نام ۲ سرمربی ترکیه ای دیگر به همراه ادین ترزیچ، سکان دار سابق 

دورتموند، هم جزو گزینه های روی میز باشگاه به چشم می خورد.
ماجرای کارتال و پرسپولیس به کجا منتج می شود؟

ســرمربی ۶۳ ساله پرســپولیس تا ۳۰ ژوئن ۲۰۲۶ با پرسپولیس قرارداد دارد و برای فصل 
جدید نیز با جدیت فراوان، پیگیر ورود و خروج بازیکنان بوده اســت. با این حال فنرباغچه 
برای او همواره نامی متفاوت بوده و بعید نیســت در صورت رســمی شــدن پیشنهاد این 
باشــگاه، هر کاری انجام دهد تا مقدمات بازگشــتش را فراهم کند. از جزئیات قرارداد این 
ســرمربی ترکیه ای خبری در دست نیست اما شــاید حتی بندی مبنی بر آزادسازی بدون 
مشــکل او برای پیوستن به فنرباغچه وجود داشته باشد. در غیر این صورت نیز علی کوچ 
در صــورت به قطعیت رسیدن روی نام کارتال، مشــکلی بابت پرداخت مبلغ آزادســازی 
او نخواهد داشــت. باید دید واکنش باشگاه پرســپولیس و همچنین خود اسماعیل به این 

شایعات چیست. 
کارتال، یار غار فنرباغچه

اســماعیل کارتال حدود یک دهه از دوران بازیگری اش را در تیم فنرباغچه سپری کرد. او 
ســپس در عرصه مربی گری نیز بارها در این باشــگاه پرطرفدار ترکیه ای به عنوان مربی 
آکادمی، کمک مربی و ســرمربی فعالیت داشت. از ســال ۲۰۱۴ شاهد تبدیل شدن کارتال 
از نفر دوم به نفر اول بودیم. او ســه نایب قهرمانی در ســال های ۲۰۱۵، ۲۰۲۲ و ۲۰۲۴ به 

دست آورد که سومی با ۹۹ امتیاز حاصل شد. آن ها تا رسیدن به عنوان قهرمانی فاصله ای 
نداشــتند اما این اتفاق رخ نداد. باید دید ســر آخر ماجرای سرمربی فصل بعد فنرباغچه به 
کجا خواهد انجامید و آیا کارتال قرار اســت برای چهارمین بار هدایت این تیم را به عهده 

بگیرد و جانشین مورینیو شود یا خیر.

شایعه ای که لحظه به لحظه جدی تری می شود؛

کارتال، گزینه شماره یک جانشینی مورینیو!

تیم ملی فوتبال ایران در آخرین دیدارش در مرحله انتخابی جام جهانی ۲۰۲۶، 
به قطر باخت تا اولین شکســت این تیم در این مرحله از رقابت ها رقم بخورد. 
جالب آنکه روی گل دریافتی ایران باز هم ردپای یک بازیکن دیده می شــود؛ 
شــجاع خلیل زاده. مدافع مسن و ۳۶ ســاله تیم ملی که به شدت مورد حمایت 
امیر قلعه نویی اســت، بار دیگر، نقش پررنگش روی گل های دریافتی تیم ملی 
را برجسته کرد تا نشان دهد که دوران حضورش در فوتبال ملی مدت هاست به 
پایان رسیده اســت. شجاع درحالی چندصباحی است تبدیل به گزینه اصلی امیر 
قلعه نویی در خط دفاعی شده که جوانان شایسته تری پشت خط مانده  و فرصت 

بازی را به دست نمی آورند.
شجاع مقصر 53 درصد گل های دریافتی تیم ملی!

از آنجــا که امیر قلعه نویی و اعضای کادرفنی ایران علاقه زیادی به آمار دارند، 
بد نیست، شــرایط این مدافع مسن را به لحاظ آماری بررسی کرد تا مشخص 
شــود که حضور این بازیکن در قلب خط دفاعی، چه لطمه ای به تیم ملی زده 
است. آمار نشان می دهد که از جام ملت های آسیا، شجاع خلیل زاده روی ۸ گل 
از ۱۵ گلی که ایران خورده مقصر بوده. به عبارت ســاده تر ۵۳ درصد گل های 
دریافتی تیم ملی در این بازه زمانی روی اشتباه مستقیم شجاع خلیل زاده حاصل 

شده است. 
در بازی اخیر با قطر، رقیب روی دفع ناموفق شجاع به گل رسید. اشتباهی که در 
بازی قبلی تیم ملی مقابل ازبکستان و گل اول ازبک ها هم تکرار شد. در بازی 
با هنگ کنگ هم که شجاع شاهکار ویژه ای داشت؛ روی گل اول هنگ کنگ، 
آریا یوسفی توپ را لو داد ولی شجاع در مهار گلزن رقیب ناکام ماند. روی گل 
دوم این تیم هم شــجاع باز دفع ناقصی داشت که جهانبخش هم ناکامی اش 

را کامل کرد.

شاهکار شــجاع در خط دفاعی فقط مربوط به پس از جام ملت ها نمی شود. او 
یکی از عــاملان اصلی حذف تیم ملی در جام ملت ها هــم بود. برای بررسی 
اشــتباهات شجاع در خط دفاعی در جام ملت ها، باید به بازی با سوریه برگشت 
که شجاع دفع ناموفقی داشت و در ادامه بیرانوند مجبور به انجام خطای پنالتی 
شد. در بازی با ژاپن هم جلو آمدن ناموفق او از خط دفاع و باز شدن دروازه تیم 
ملی از جای خالی این بازیکن، ســامورایی ها را پیش انداخت. تکمیل اشتباهات 
شــجاع در جام ملت ها آسیا با از دســت رفتن یک جام همراه شــد؛ در جدال 
نیمه نهایی با قطر که ایران ۳ بر ۲ شکســت خورد، شــجاع روی ۲ گل، اشتباه 
مســتقیم داشــت. اولی روی گل اول عنابی ها و دفع ناقص او به دست آمد و 
دیگری هم که ضربه نهایی را به کمر تیم ملی وارد کرد، روی گل سوم بود که 
دفع ضعیف این بازیکن را، پر کردن آفساید توسط رامین رضاییان تکمیل کرد 

و ایران از جام ملت ها کنار رفت. 
عجب نمراتی!

شــجاع خلیل زاده در دیدارهایی که برای تیم ملی فوتبال ایران به میدان رفته، 
بــرخلاف جنب وجوش ظاهــری که در زمین از خود نشــان داده، عمدتا نمره 
ضعیــفی گرفته و در زمره ضعیف ترین بازیکنان تیم ملی بوده. طبق آماری که 
»متریکا« منتشــر کرده شجاع در ۳ بازی از دیدارهای انتخابی جام جهانی، نفر 
آخر و یا حتی بدتر از نفر آخر هم شده است. در همین جدال آخر با تیم ملی قطر 
او به لحاظ امتیاز به دست آورده، نفر دوازدهم تیم ملی است. رتبه شجاع در بین 
بازیکنان تیم ملی از جدال با قرقیزستان تا همین بازی با قطر وضعیت او را بهتر 
تشریح می کند؛ بازی با قرقیزستان به لحاظ رتبه کسب شده بین بازیکنان تیم 
ملی ششم شده؛ در جدال با امارات هفتم، در جدال با ازبکستان نهم، در جدال با 
قطر )بازی رفت( هفتم و در بازی با کره شمالی نفر چهاردهم تیم ملی شده است

در بازی های برگشــت هم با توجه به نمراتی که گرفته، در جدال با امارات نفر 
هشتم تیم، در بازی با ازبکستان نفر یازدهم شده و همان طور که عنوان شد در 

بازی آخر با قطر هم که رتبه دوازدهم را به خود اختصاص داده است.
وقتی شجاع نباشد...

آخرین فاکتوری که نبودن شجاع در تیم ملی را بهتر از بودنش کرده، میانگین 
امتیازاتی اســت که تیم ملی به دست آورده. در دوران امیر قلعه نویی، زمانی که 
شــجاع خلیل زاده یک نیمه و یا بیشــتر بازی کرده، ایران به طور میانگین ۲.۲ 
امتیاز کســب کرده و در هر بازی به طور میانگین یک گل خورده است. نکته 
جالب اینکه در این بازه زمانی هر وقت شــجاع بازی نکرده، تیم ملی ۳ امتیاز 

گرفته و میانین ۰.۷۸ گل خورده را داشته است.

شجاع خلیل زاده با 36 سال سن و کلی اشتباه

چه کسی کمر تیم را شکست؟



همدلی: خیلی وقت است هر روز درباره برگزار نشدن انتخابات شوراها در 
خرداد ۱۴۰۴ صحبت می شود . انتخاب نهادی که در قانون اساسی صراحتا 
دوره آن را ۴ ساله اعلام شده و بعید است شورای نگهبان با چنین اقدامی 
موافقت کند. ولو به شکل استثنا اما موافقان تمدید این دوره، خبر تمدید 
شدن را در بوق و کرنا کرده اند.حالا اما معاون سیاسی وزارت کشور هم به 
اظهارنظر نمایندگان مجلس درباره برگزار نشدن انتخابات شوراها در سال 
آینده واکنش نشان داده و گفته است: تغییراتی در قانون شوراها در مجلس 
شــورای اسلامی در دست بررسی است و وزارت کشور مجری قانون است 
اما وزیر کشور و ستاد انتخابات با مجلس و شخص رئیس مجلس، شورای 
نگهبان، تعاملات نزدیکی دارد. هر چیزی که شکل قانونی به خود بگیرد 
و به صورت قانون نهایی تبدیل شــود ما مجری آن هستیم.علی زینی وند 
در گفت و گو با خبرنگار ایلنا، در واکنش به برخی اظهارات مطرح شــده از 
تریبون های رسمی کشور که بعضا حاوی توهین یا تهمت به مقامات یا اقدام 
مختلف است، عنوان کرد: سیاست رسمی وزارت کشور انسجام و اتحاد در 
کشور است و در این زمینه نیز بیشترین تاکید را مقام معظم رهبری دارند. 
هر گونه موضعی که به اختلافات مذهبی و قومی دامن بزند از نظر ما هم 

محکوم است و اگر تعمد یا تکراری در آن باشد با آن برخورد خواهد شد.
معاون سیاســی وزارت کشور در بخش دیگری از صحبت های خود درباره 
تقسیمات کشوری گفت: در حوزه تقسیمات کشوری ما تلاش می کنیم 
لایحه جامع تقسیمات کشوری که سال هاســت به نتیجه نرسیده را در 
این دوره به نتیجه برسانیم.زینی وند در پاسخ به این سوال که آیا از دولت 
گذشته پرونده هایی در زمینه تقسیمات کشوری در حال بررسی است یا 
خیر، گفت: در همه دولت ها بحث تقسیمات کشوری یک بحث متصل و 
پیوسته است در همه دولت ها پرونده هایی در حوزه تقسیمات کشوری به 
دولت بعدی منتقل می شود اما قانون در این باره در همه دولت ها یک قانون 
است البته ممکن است سلایق دولت ها در این زمینه متفاوت باشد و یک 
دولت سختگیرانه تر نسبت به آن عمل کند.او ادامه داد: تاکید رییس جمهور 
و وزیر کشور در این دولت این است که ضوابط قانونی در این زمینه رعایت 
شــود و همچنین بر اساس شاخص ها عمل شود. حرف اصلی ما در حوزه 
تقسیمات کشوری این است که ایجاد هر واحد جدید یا هرگونه تقسیمات 
کشوری جدید مبتنی بر شاخص ها باشد که موجب ایجاد همبستگی بیشتر 
و تسهیل گری در توســعه آن منطقه شود. اگر این شاخص ها در موضوع 
تقســیمات کشــوری برای یک منطقه وجود داشته باشد و همچنین بر 
اساس ضوابط قانونی باشد، قابلیت اجرایی دارد.معاون سیاسی وزیر کشور 
خاطرنشان کرد: ما در حال بازبینی کل پرونده ها در این زمینه هستیم. الان 
دولت سه ماه است که به ما ابلاغ کرده تمام پرونده های تقسیمات کشوری 
را بازبینی کرده و کارشناســی مجدد شــود و به طور مثال از ابتدای سال 

آینده شروع می کنیم در جاهایی که شرایط لازم را داشته باشند کار لازم 
را انجام می دهیم.زینی وند در پاسخ به این سوال که آیا درخصوص تقسیم 
تهران نیز موضوعاتی مطرح شده است، گفت: بله در خصوص تهران هم از 
قبل دیدگاه هایی وجود داشته است اما در این دولت هنوز تصمیمی برای 

تهران گرفته نشده است.
انتخاباتشوراهادرسالآیندهبرگزارمیشود؟

او همچنین در پاســخ به این سوال که مجلس اعلام کرده است انتخابات 
شوراها در سال آینده برگزار نمی شود، نظر دولت درباره تغییر زمان انتخابات 
شوراها چیست، گفت: تغییراتی در قانون شوراها در مجلس شورای اسلامی 
در دست بررسی است و وزارت کشور مجری قانون است اما وزیر کشور و 
ستاد انتخابات با مجلس و شخص رییس مجلس، شورای نگهبان، تعاملات 
نزدیکی دارد. هر چیزی که شکل قانونی به خود بگیرد و به صورت قانون 
نهایی تبدیل شود ما مجری آن هستیم.او ادامه داد: الان هم ما در حال انجام 
کارهای اجرایی معمول انتخابات هستیم. براساس قانون فعلی انتخابات باید 
سال آینده برگزار شود اگر تغییری ایجاد شود و مجلس مصوبه ای داشته 
باشــد، ما پیرو مصوبه قانونی مجلس خواهیم بود. معاون سیاســی وزیر 
کشــور درباره انتخاب شهردار توسط مردم که از سوی وزیر کشور مطرح 
شــده بود، گفت: این طرحی بود که مجلس پیگیری کرد و ما هم نظرات 
کارشناسی مان را از سوی وزارت کشور مطرح کردیم اما در صحن مجلس 
مطرح شد و رای نیاورد و همین قانون فعلی مبنای انتخاب شهرداران است.

اینها »حرف« است؛ »قانون« اهمیت دارد
خبر و نظر

همدلی:رئیس اداره غذاهای ویژه ســازمان غذا و دارو 
بابیان این که ایرانی ها سالانه ۱۱۷ کیلوگرم نان مصرف 
می کنند، گفت: نان های تیره تر به دلیل داشتن سبوس 

بیشتر، سالم ترند.
به گزارش تسنیم، زهره پوراحمد؛ رئیس اداره غذاهای 
ویژه ســازمان غذا و دارو اظهار کــرد: ایرانیان به طور 
متوسط سالانه ۱۱۷ کیلوگرم نان مصرف می کنند که 
این میزان 2.5 برابر میانگین جهانی اســت. بنابراین، 
توجه به انتخاب نان سالم برای حفظ سلامت عمومی 

ضروری است.
او همچنین افزود: ســبوس غلات حاوی ویتامین های 
گروه B، املاح معدنی و فیبر اســت که نقش موثری 
در تنظیم عملکرد دســتگاه گوارش و پیشــگیری از 
بیماری هایی مانند دیابت، چربــی خون و چاقی دارد.
به گفته رئیس اداره غذاهای ویژه ســازمان غذا و دارو، 
رنگ نان های سبوس دار باید کرم مایل به قهوه ای باشد، 
چراکه این رنگ نشان دهنده وجود سبوس در آرد است.
او درباره دسته بندی آردها گفت: آرد سنگک دارای ۷ تا 
۱۰ درصد سبوس گیری، آرد تافتون و لواش حدود ۱3 
تــا ۱5 درصد، آرد بربری ۱8 درصد و آردهای قنادی و 
نان های حجیم 2۴ درصد ســبوس گیری می شوند که 

عملًا فاقد سبوس هستند.
پوراحمد تأکید کرد که نان های تیره تر به دلیل داشتن 

سبوس بیشتر سالم ترند، اما برخی نانوایی ها از آردهای 
غیر مرتبط مانند آرد تافتون یا بربری برای تهیه سنگک 
استفاده می کنند و حتی سبوس را به صورت مستقیم 
روی نــان می ریزند که این روش غیرعلمی و غیرمجاز 

است.
چرا»نانسبوسدار«بهتراز»نانسفید«است؟

وی توضیح داد: آردهایی که ســبوس بیشــتری دارند 
حاوی ماده ای به نام اسید فیتیک هستند که در صورت 
تخمیر نشــدن، می تواند مانع جذب برخی مواد مغذی 
مانند روی در بدن شــود. متأســفانه برخی نانوایی ها 
به جای انجام تخمیر اصولی، از جوش شــیرین به عنوان 
افزودنی غیرمجاز استفاده می کنند که باعث باقی ماندن 
اسید فیتیک و ایجاد مشکلاتی مانند ترش کردن معده 
می شــود. رئیس اداره غذاهای ویژه سازمان غذا و دارو 
افزود: هرچه میزان سبوس در آرد بیشتر باشد، فرایند 
تخمیر زمان بیشتری نیاز دارد و این موضوع کار نانوا را 
دشوارتر می کند. برای مثال، آردهای کامل که سبوس 
بیشــتری دارند، به دو ســاعت و نیم زمان تخمیر نیاز 
دارند. او خاطرنشان کرد: سازمان غذا و دارو اخیراً به آرد 
کامل مجوز تولید داده اســت. نانی که از این آرد تهیه 
می شود باید با رعایت زمان تخمیر استاندارد )دو و نیم 
ساعت( تهیه شود تا محصولی سالم و مغذی به دست 

مصرف کنندگان برسد.

دریچه

هوشمصنوعی
جایفیلمنامهنویسانرامیگیرد

همدلی: پل شــریدر، نویســنده و کارگردان نامزد 
اسکار از توانایی هوش مصنوعی برای تولید ایده های 
اصیــل و کامل بــرای فیلم ها تمجیــد کرد و هوش 
مصنوعی را جایگزینی سریع و موثر برای جستجوی 

ایده  توسط نویسندگان دانست.
به گزارش ایسنا، پل شــریدر، نویسنده و کارگردان 
نامزد اسکار در تضاد آشــکار با بسیاری از همتایان 
هالیوودی خود معتقد اســت که هــوش مصنوعی 
»ChatGPT« می توانــد فیلم نامه هایــی اصیل و 

کامی بنویسد.
این فیلم نامه نویس در فیس بوک خود نوشت که از این 
چت بات مبتنی بر هوش مصنوعی خواسته است ایده ای 
برای فیلمی از کارگردانان معروف، ازجمله خودش، ارائه 

دهد و نتایج به شدت رضایت بخش بوده اند.
او در ادامه آورد: »شــوکه شــدم. از هــوش مصنوعی 
خواســتم ایده ای برای فیلمی از پل شریدر بدهد. بعد 
برای پل توماس اندرســون، سپس کوئنتین تارانتینو، 
سپس هارمونی کورین، اینگمار برگمان، روسلینی، لانگ، 

اسکورسیزی، مورنائو، کاپرا، فورد، اسپیلبرگ، لینچ.«
Chat� »شریدر درنهایت نوشــت: »هر ایده ای که 

GPT« در عــرض چنــد ثانیــه ارائــه داد، خوب، 
اصیل و کامل بود. چرا نویســندگان باید ماه ها وقت 
صرف جســتجوی یک ایده خوب کنند وقتی هوش 
مصنوعی می تواند در چند ثانیه آن را فراهم کند؟«

این دیدگاه، به طور طبیعی، با انتقاداتی از سوی برخی 
از کاربران مواجه شد که گفتند هوش مصنوعی برای 
ساخت چیزی جدید، مجبور به استفاده از مطالب و 

آثار نویسندگان پیشین است.
به گزارش ددلاین، هرچند بسیاری از فعالان صنعت 
ســرگرمی، ازجمله نیکلاس کیج و کیت بلانشــت، 
از ورود هــوش مصنوعــی انتقاد کرده اند، شــریدر 
پیش ازاین نیز نسبت به استفاده از آن در فیلم سازی 

دیدگاه مثبتی داشته است.
نویســنده فیلم »راننده تاکسی« در جریان اعتصاب 
نویســندگان در ســال 2۰23، دربــاره ایــن بحث 
اظهارنظر کرد و گفت: »انجمن نویسندگان از هوش 
مصنوعی نمی ترســد، بلکه از عدم دریافت دستمزد 

می ترسد.
او همچنین بیان کرد کــه هوش مصنوعی می تواند 
در عرض چند ثانیه یک قســمت جدید از ســریال 
»بررســی صحنه جــرم: وگاس« تولیــد کند و این 
قسمت خوب خواهد بود، چراکه از تمام قسمت های 
قبلی این سریال در 2۰ سال گذشته بهره می گیرد و 

چیزی عمومی و معاصر ارائه می دهد«.

سکانس

عبدالجبارکاکایی
خدا یک شب تو را در سینه من زاد باور کن
یقینی در گمان پیچید و دستم داد باور کن

تو مثل هرچه هستی در درون من نمی گنجی
مرا ویرانه کردی خانه ات آباد باور کن

اگرچه بر دلم بارید طوفان عظیم شک
پلی بین دل ما بود از پولاد باور کن
نمی فهمم زبان واژه های آتشینت را

رهایی مثل یک آشوب، یک فریاد باور کن
تو از نسل عقیم گریه های رفته از یادی

که تنهایی تو را در چشم هایم زاد باور کن
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دستکش
به خودم که می آیم، 2۰ دقیقه بیشــتر گذشته است . همینطور به یک نقطه خیره 
شده و حواسم به کلی از دنیا منقطع شده بود. تازه آن هم آقای راننده به یادم آورد. 
طفلی در میان این همه بی حواسی مردم و البته خودش، یادش مانده بود که گفته ام 
کجا می خواهم بروم. به زرتشــت که رســیده بودیم، انگار که فیوزی بالا زده باشد، 
ذهنش تق صدا داده و سربند حرف هایی که قبلا زده بودیم، یادش آمده بود، اینجا 
همان جائی است که من باید پیاده می شدم . یعنی اینکه در میان این جماعت هنوز 
هم هستند عده ای که یک  چیزی دارند به نام تعهد که حتی اگر خودشان غرق هم 

بشوند باز این تعهد مثل طوق روی گردنشان حک شده است.
این روزها آدم ها توی هپروتند؛ کم گیر می آید کسی که حواسش باشد. یک هو هر 
کدام  از این جماعت که اسمش را گذاشته اند کارگر، می رود توی فکر. غرق می شود 
توی خیالات خودش و گاه در کوچه پس کوچه های آن شــهر شلوغ، گم می شود. 
اصغر هم همین طور بود. قبل از اینکه دستکش هایش را آویزان کند و برود، هزار جا 
رفته بود و به هزار نفر هم رو زده بود اما گویا گره ای که توی زندگی اش افتاده بود، 
خیال باز شدن نداشت. رفقایش می گفتند: دخل و خرجش به هم نمی خواند اما اگر 
حقوقش را طوری بالا می بردند که می شد از عهده مخارج برآمد، بعید بود این کار 
را بکند! می گفتند: فشار زندگی کمرش را شکسته و دیگر توان بلند شدن نداشت. 

اصغر یک روز دست کش ها را گذاشته بود و رفته بود. دست کش ها را گذاشته بود که 
هر کس دید، یادش باشد یک آدمی اینجا بوده که آرد ها را بیخته و الکش را آویخته 

است . او رفت و لا به لای کوچه های شلوغ ذهن گم شد.
حمیدرضاعظیمی

قاب

بــا ورود به عصر جدیــدی از اقتصاد دیجیتال، 
مفهوم ذخایر اســتراتژیک بیــت کوین خود را 
به عنوان یک واقعیت جــذاب و چالش برانگیز 
معرفی کرده اســت. در حال حاضر، تحلیلگران 
و سیاســت گذاران به شدت در حال بررسی این 
موضوع هســتند که آیا می تــوان از بیت کوین 
به عنوان دارایی ذخیــره ای برای تقویت اقتصاد 
جهانی استفاده کرد یا خیر. با توجه به تحولات 
اخیر، قرار است ترامپ در ۱۰۰ روز اول ریاست 
جمهوری خود بــا صدور دســتورات اجرایی، 
اقداماتــی در جهت ایجاد ذخیره اســتراتژیک 
بیت کوین به عنوان راهی برای تغییر نظام پولی 
ایالات متحده انجام دهد.دونالد ترامپ قصد دارد با 
صدور یک فرمان اجرایی، ارزهای دیجیتال را به 
اولویت ملی تبدیل کند. این اقدام شامل تغییرات 
بانکی، تشکیل شورای ویژه و همکاری نهادهای 
نظارتــی با صنعت کریپتو خواهــد بود. آیا این 
فرمان نقطه عطفی برای کریپتو خواهد بود؟ در 
این مجال به این موضوع خواهیم پرداخت.ترامپ 
خود را رئیس جمهور کریپتو می داند و صراحتاً 
اعلام کرده که قصد دارد این صنعت را توســعه 
دهد و سیاســت های حامی ارزهای دیجیتال را 
وعده داده اســت. او از برنامه هایی برای کاهش 
محدودیت هــای مربوط به فــروش توکن های 
جدید و تســهیل ارتباطات بین شــرکت های 
کریپتو و موسسات مالی سنتی خبر داده است. 
این در حالی اســت که دولــت بایدن پیش تر 
تلاش کرده بود این صنعــت را تحت مقررات 
سخت گیرانه ای قرار دهد تا از وقوع بحران های 
مالی احتمالی جلوگیری کند.حالا مدیران ارشد 
صنعت ارزهای دیجیتال که از حامیان ترامپ در 
کمپین انتخاباتی او محسوب می شدند محسوب 
می شوند پیشنهادهای خود را به دیوید ساکس 
مشاور ارزهای دیجیتال ترامپ ارائه کرده اند. این 
پیشنهادها احتمالاً نقش مهمی در سیاست های 
آتی این حوزه ایفا خواهند کرد. تغییرات بانکی 
بزرگ در راه است. به گزارش واشنگتن پست این 
فرمان اجرایی ممکن است شامل موارد زیر باشد. 
جلوگیری از محدودسازی بانکی فعالان ارزهای 
دیجیتال و لغو سیاست های حسابداری بانکی 

که بانک ها را ملزم به ثبت دارایی های دیجیتال 
به عنوان بدهی می کند.

و اما ذخیره اســتراتژیک بیت کوین می تواند به 
طرز عمده ای بر سیستم های پولی جهانی تأثیر 
بگذارد. ذخیره بیت کوین همچنین می تواند به 
دولتمردان کمک کند تا دلار را پایدار نگه دارند 
و به عنوان پوشش ریسک اقتصادی عمل کند. 
ازآنجایی که عرضه بیت کوین ثابت اســت، این 
دارایی می تواند در برابر هجوم تورم مقاومت کند 
و درعین حال به تقویت جایگاه دلار در بازارهای 
جهانی کمک کند. تغییراتی که در شــیوه های 
پس انداز، هزینه و تجارت مردم رخ خواهد داد، 
می تواند به ســرعت بر همه ابعاد اقتصادی تأثیر 
بگذارد و بدین ترتیب کنترل بانک های سنتی 
بر دارایی ها و جریان های مالی را به چالش بکشد.

چالشهایامنیتیونظارتی
اما بحــث تنها به مزایای ایــن ذخیره محدود 
نمی شــود. یکــی از بزرگ تریــن چالش هــا، 
ریســک های امنیتی بیت کوین است. کنترل و 
مدیریت بیت کوین به دلیل ماهیت غیرمتمرکز 
آن، مشــکلاتی را بــه همراه خواهد داشــت. 
بانک های مرکزی نمی تواننــد به طور کامل بر 
بیت کوین نظارت داشــته باشــند و درنتیجه 
نوســانات قیمت آن می تواند مدیریت ذخیره 
اســتراتژیک را پیچیده کند. همچنین، افزایش 
اســتفاده از بیت کوین برای تســویه معاملات 
بین المللی می تواند سلطه دلار را به خطر بیندازد 
و درنهایت باعث سرعت بخشیدن به هایپر بیت 

کوینزیشن شود.
نیازبهتغییردرچارچوبهاینظارتی

در این راســتا، مقررات فعلی دربــاره رمزارزها 
نیازمند به روزرسانی هستند. ایالات متحده ممکن 
اســت از ذخیره بیت کوین به عنوان ابزاری برای 
جذب بیشتر دلارهای خارجی استفاده کند. این 
اقدام می تواند راهی برای تسریع تغییرات جهانی 
در نظام هــای پولی باشــد و درنهایت بر قدرت 

اقتصادی ایالات متحده تأثیر بگذارد.
ذخایراستراتژیکوآیندهاقتصادی

ایجاد یک ذخیره استراتژیک بیت کوین می تواند 

قــدرت ایالات متحــده بر نظام پولــی خود را 
تحت الشعاع قرار دهد. به طور خاص، کشورهایی 
که به بیت کوین روی می آورند ممکن است به طور 
فزاینده ای از دلار مستقل شوند و این امر می تواند 
منجر به کاهش اهمیت دلار در تجارت جهانی 
شود. درنتیجه، کسب وکارها و افراد بیشتری به 
سمت بیت کوین به عنوان یک روش جدید برای 

انجام معاملات سوق داده خواهند شد.
بررسینهادهایقانونی

در حال حاضر، تحلیلگران و کارشناسان حقوقی 
دربــاره امکان ایجاد ذخیره بیت کوین توســط 
ترامــپ و لزوم تصویب کنگــره در این زمینه، 
اختلاف نظر دارند. سناتور سینتیا لومیس اخیراً 
لایحه ای را به سنای ایالات متحده معرفی کرده 
که بر اساس آن بیت کوین به عنوان دارایی ذخیره 
برای فدرال رزرو پیشــنهاد می شود. این لایحه 
شــامل نکاتی کلیدی اســت؛ ازجمله تأسیس 
خزانه های امن بیت کوین و الزام دولت به خرید 5 

درصد از کل بیت کوین های صادر شده.
ریسکهاوچالشهایذخایربیتکوین

باوجود پتانســیل بالا، مخالفــان می گویند که 
بیت کوین هیچ اســتفاده ذاتی نــدارد و برای 
عملکرد اقتصاد ایالات متحده ضروری نیســت. 
همچنین، ناپایداری هــای تاریخی بیت کوین و 
آســیب پذیری کیف پول های رمــزارز در برابر 
حملات سایبری نیز ازجمله نگرانی هایی است 
کــه باید در نظر گرفته شــود. هرگونه دخالت 
دولتی در خرید یا فــروش بیت کوین می تواند 
تأثیر قابل توجهی بر قیمت آن بگذارد و این خود، 
خطرات جدیدی به اقتصاد جهانی اضافه می کند.
ذخایر استراتژیک بیت کوین به عنوان یک ایده 
قابل توجه در دنیای مالی مدرن، به طور هم زمان 
دارای مزایا و چالش هایی است که نیازمند توجه 
جدی سیاســت گذاران و اقتصاددانان اســت. 
احتمالاً آینده اقتصــاد جهانی تحت تأثیر این 
ذخایر قرار خواهد گرفت و شــکل های جدید 
مدیریت مالی در افق خواهد بود. برای اینکه آیا 
این تغییرات به سود منافع عمومی خواهد بود یا 
خیر، نیاز به سنجش عمیق و مستمر وجود دارد.

ترامپبابیتکوین،نظامپولیرادگرگونمیکند؟

تغییرات بانکی بزرگ در راه است

نگاه کاهش فشار خون با ۵ دقیقه ورزش

فشــار خون در دانش پزشــکی به مقدار فشاری 
گفته می شود که توسط خون در جریان، به دیواره 
رگ ها وارد می آید و یکی از علائم حیاتی اســت. 
فشار یک مفهوم فیزیکی اســت، مقصود از فشار 
اشــاره به »قدرت« یک مایع متحرک است. فشار 
خون در نواحی نزدیک قلب، بیشتر و نسبت فاصله 
گرفتن از قلب کم تر می شــود. فشار خون طبیعی 
را زیــر ۱2۰ میلی متر جیوه سیســتولیک و 8۰ 
میلی متر جیوه دیاستولیک عنوان می کند. با این 
حال، فشــار خون به طور طبیعی تغییر می کند، 
واقعیتی که متخصصان قلب و عروق هنگام نوشتن 
Na�  مطالبی در مورد تغییر فشار خون در نشریه

ture در مارس 2۰۱3 کشف کردند این است که 
»فشار خون با نوسانات کوتاه مدت که در طی 2۴ 
ســاعت اتفاق می افتد )تغییرات ضربان به ضربان، 
دقیقه به دقیقه، ســاعت به ساعت و روز تا شب( 
و همچنین با نوســانات طولانی مدت که در مدت 
زمان طولانی تــر )روزها، هفته ها، ماه ها، فصول و 

حتی سال ها( اتفاق می افتد، مشخص می شود« 
 )AHA( از ســال 2۰۱۷، انجمن قلب آمریــکا
توصیه کرده اســت که افراد مبتلا به فشــار خون 
بــالا به جای اینکه برای فشــار خــون 9۰/۱۴۰ 
میلی متر جیوه تحت درمان قرار بگیرند، باید برای 
فشار خون 8۰/۱3۰ میلی متر جیوه تحت درمان 
قرار گیرند. آنها همچنین گروه »پیش پر فشاری 
خــون« را از دامنه ۱2۰-۱39 / 8۰-89 میلی متر 
جیوه حذف کردند. میزان فشــار خون 9۰/۱۴۰ 
میلی متر جیوه اکنون همانند گذشــته به عنوان 
فشــار خون مرحله II و نه مرحله I در نظر گرفته 

می شود.

ورزشوفشارخون
پژوهش های جدید نشــان می دهد که اگر روزانه 
کمی بــه فعالیت بدنــی خود ماننــد پیاده روی 
در ســربالایی یا بالا رفتن از پله هــا اضافه کنیم، 
احتمالا می توانیم به کاهش فشــار خون  خود نیز 

کمک کنیم.

نتایــج یک تحقیــق نشــان داد کــه در محیط 
آزمایشگاهی، فقط 5 دقیقه فعالیت در روز، به طور 
بالقوه فشــار خون را کاهش می دهــد. همچنین 
جایگزیــن کــردن رفتارهای بی تحرک بــا 2۰ تا 
2۷ دقیقــه ورزش در روز )از جملــه پیاده روی در 
ســربالایی، بالا رفتــن از پله، دویــدن و دوچرخه 
سواری( نیز منجر به کاهش فشار خون خواهد شد.

پژوهشگران می گویند »فشــار خون بالا یکی از 
بزرگترین مشــکلات ســلامتی در سراسر جهان 
اســت، اما بر خلاف برخی از علل اصلی مرگ ومیر 
قلبی عروقی، ممکن اســت علاوه بر دارو، راه های 
نسبتا در دسترسی برای مقابله با آن وجود داشته 

باشد.«
فشــار خون بالا یا افزایش مداوم فشــار خون که 
۱.28 میلیــارد بزرگ ســال در سراســر جهان را 
تحت تاثیر قرار می دهد، می تواند منجر به ســکته 
مغزی، حمله قلبی، نارسایی قلبی، آسیب کلیوی 
و بســیاری از مشکلات ســلامتی شود و به دلیل 
نداشــتن علائم، اغلب به عنوان »قاتل خاموش« 

توصیف می شود.
این تیم تحقیق داده های سلامتی ۱۴ هزار و ۷۶۱ 
داوطلــب در پنج کشــور را تجزیه وتحلیل کرد تا 
ببیند که چگونه جایگزیــن کردن یک نوع رفتار 
حرکتــی با دیگــری در طول روز با فشــار خون 

مرتبط است.
هر شــرکت کننده از یک دســتگاه شتاب ســنج 
پوشیدنی روی ران خود، برای اندازه گیری فعالیت 
و فشار خون خود در طول شبانه روز استفاده کرد.

این یافته که نشــان داد انجام حداقل پنج دقیقه 
ورزش اضافــی در روز می تواند با فشــار خون به 
میزان قابل توجهی پایین تر همراه باشــد، تاکید 
می کند کــه حرکات کوتاه مدت با شــدت بالاتر، 
چقــدر می تواند برای مدیریت فشــار خون موثر 

باشند.
پژوهشــگران دریافتند کــه جایگزینی رفتارهای 
بی تحــرک با 2۰ تــا 2۷ دقیقــه ورزش در روز، 
می تواند بطور بالقوه بیماری قلبی عروقی را تا 28 

درصد در سطح جمعیت کاهش دهد.
این یافته های  نشان می دهد که برای اکثر مردم، 
ورزش کردن در مقایســه با اشکال کم تحرک تر 
ورزش مانند راه رفتن، کلید اصلی کاهش فشــار 

خون است.

نکته

   پیمان پرچمی  
   پزشک

   میلاد یزدان پور  
   تحلیلگر بازارهای مالی

قوت غالب ایرانی ها هنوز »نان« است
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مونا ربیعیان

متناقض نما
بهمن- ف، قاتل الهه حسین نژاد متولد ســال ۱۳۷۲ است. او که 
ایــن روزها  به منفورترین چهره نزد ایرانیان فضای مجازی تبدیل 
شده، عنوان جنایتکاری شیطان صفت را نیز از آن خود کرده است. 
بهمن، در دادسرای جنایی تهران مقابل خبرنگاران قرار گرفت تا به 
سئوالات آنها پاسخ دهد. او در همه زمانی که مقابل خبرنگاران بود 
با گریه پاسخ آنها را می داد و می گفت به شدت از قتلی که مرتکب 

شده پشیمان است و عذاب وجدان دارد
می گفت: از حرف های الهه عصبانی شدم و به همین دلیل کنترلم 
را از دســت دادم و او را به قتل رساندم.  آنطور که بهمن می گوید. 
الهــه به او گفتــه بود: چرا افســرده ای و در لحظــه حال زندگی 
نمی کنی؟ بهمــن می گفت: نمی دانم چــرا حرف هایش مرا به یاد 
همسرم انداخت. الهه هم مثل همسرم می گفت از زندگی لذت ببر.

بهمن تاکید داشت که الهه با خنده و تمسخر اینها را به من گفت. 
حــتی عکس های داخل گوشی اش و تفریحاتش را به من نشــان 
داد و گفت از زندگی ات لذت ببر، چرا افســرده ای؟ من یاد همسرم 
افتادم. خیلی عاشــقش بودم و او ترکم کرده بود. همه درگیری ها 
و حرف های همســرم در ذهنم تداعی شد. او با من بد کرد اما من 
هنوز دوســتش داشــتم. در یک لحظه دچار جنون شدم و ناگهان 
چاقویی که پایین در ماشین گذاشته بودم را برداشتم و به او ضربه 

زدم.
اما یک حــرف عقلانی هم زد کــه اگر می خواســتم دزدی کنم، 

طلاهایش را می بردم. کلی طلا همراه خودش داشت.

قاب

رابرت دنیرو و بن استیلر؛ یک 
همکاری طولانی

رابرت دنیرو و بن اســتیلر در بیســت و پنجمین ســالگرد 
»ملاقــات با والدین« دوباره با هــم همکاری می کنند و از 
فیلــم چهارم که با حضور آریانا گرانده ســاخته می شــود، 

گفتند.
ورایتی نوشــت: بن اســتیلر، رابــرت دنیرو، تــری پولو و 
کارگردان جی روچ برای گرامیداشــت بیســت و پنجمین 
ســالگرد »ملاقات با والدین«، در جشنواره ترایبکا گرد هم 

آمدند.
این فیلــم کمدی که بــا تمرکز بر اشــتباه های عجیب و 
غریب یک پرســتار مرد به نام گرگ فاکر )با بازی استیلر( 
هنگام اولین ملاقات با والدین نامزدش ســاخته شده، هنوز 
درخاطره خیلی ها مانده اســت. در این فیلم دنیرو نقش پدر 
دختر را بازی می کند که یک مأمور بازنشســته سیا و عاشق 
گربه هاست. او با نیت خیر )شاید؟( اما مشت آهنین بر همه 

چیز حکومت می کند.
این ۲ در مرکز هنرهای نمایشی ترایبکای منهتن و در قالب 
یکی از برنامه های این دوره جشــنواره ترایبکا که توســط 
دنیرو و جین روزنتال در ســال ۲۰۰۲ تأسیس شــد، با هم 

درباره این فیلم و ادامه آن حرف زدند.
پس از نمایش این فیلم، اســتیلر در جلسه پرسش و پاسخ 
گفت: شــنیدن صدای خنده در یک کمدی ۲۵ ساله بسیار 

سرگرم کننده است. یعنی هنوز هم جواب می دهد.
اگرچــه یک ربع قــرن از »ملاقات با والدیــن« می گذرد، 
اســتیلر می گوید: هر وقت یک پرستار مرد به من رسیدگی 

می کند، با او احساس ارتباط می کنم.
جی روچ کارگردان فیلم اصلی کــه تهیه کننده فیلم جدید 
خواهد بود، هم در این نشســت حضور داشت. ابتدا قرار بود 
اســتیون اســپیلبرگ کارگردانی فیلم را انجام دهد و جیم 
کری بازیگر نقش اصلی باشــد. وقتی ایــن ۲ نفر تصمیم 
به ترک پروژه گرفتند، روچ به عنوان فیلمســاز و استیلر به 

عنوان بازیگر استخدام شدند.
تــری پولو هم در آخرین لحظه به عنوان نامزد اســتیلر به 
بازیگــران پیوســت. روچ در این باره گفــت واقعاً در اواخر 
فرآینــد انتخــاب بازیگــر بود و چنــد روز قبل از شــروع 

فیلمبرداری با این بازیگران درجه یک همراه شد.
»ملاقات با والدین« یک موفقیــت تجاری بود و در حالی 
که با بودجه ۵۵ میلیون دلاری ســاخته شــد، بیش از ۳۳۰ 
میلیون دلار در سراســر جهان فروش کرد. این ۴ نفر برای 
دنبالــه فیلم با عنوان »ملاقات با فاکرها« در ســال ۲۰۰۴ 
بازگشــتند. در این فیلم والدین گرگ )باربارا استرایســند و 
داســتین هافمن( معرفی شــدند که به طرز خاطره انگیزی 
کارهــای عجیب و غریــب می کردند و با خانــواده دنیرو 
متفاوت بودند. فیلم ســوم با عنــوان »فاکرهای کوچک« 
محصول ۲۰۱۰، با انتقاد منتقدان مواجه شــد اما توانســت 

۳۱۰ میلیون دلار در گیشه بفروشد.
ایــن روزها دنیای »ملاقــات با والدین« دوبــاره در حال 
گسترش است و فیلم چهارم با حضور آریانا گرانده در میان 
بازیگران جدید در حال ســاخت است. استیلر درباره قسمت 
چهارم فیلم گفت: آنچه ما را تشــویق کرد این بود که حالا 
من در ســن باب در فیلم اول هستم. این فیلم مانند آینه ای 
برای فیلم اول اســت و یکی از فرزندان من دارد خودش را 

پیدا می کند.
اگرچــه آنها جزئیاتی از فیلم جدید را بیان نکردند، اما دنیرو 
فیلمنامه را واقعاً ســرگرم کننده خواند و گفت: من مشتاقانه 

منتظر آن هستم.
او افزود سال هاست برای ساخت دنباله دیگری تلاش کرده 
است. او گفت: وقتی آخرین فیلم را فیلمبرداری کردیم، من 
با بن و جــان هامبورگ فیلمنامه نویس نشســته بودم و به 
آنها گفتم: »بیایید همین الان نوشــتن فیلم بعدی را شروع 
کنیم« ولی آنها فقط من را مســخره  کردند و حالا بالاخره 

داریم فیلم بعدی را می سازیم.
این فیلم که محصولی از یونیورسال است، ۲۵ نوامبر ۲۰۲۶ 
اکران خواهد شــد و هامبورگ کارگــردانی آن را بر عهده 
دارد. بازیگران اصلی هم شــامل دنیرو، تری پولو و بلایت 
دانر خواهند بود. هامبورگ که ســه فیلم قبلی »ملاقات با 

والدین« را نوشــته بود، فیلمنامه این فیلم را نیز می نویسد.
جین روزنتال و دنیرو از طریق شــرکت ترایبکا پروداکشنز 
خود تهیه کنندگی فیلم را بر عهده خواهند داشت. جی روچ، 

استیلر و هامبورگ هم دیگر تهیه کنندگان فیلم هستند.

سکانسسکانس

همدلی؛ در ماه های اخیر، کمبود شیر خشک به 
یکی از بزرگ ترین مشکلات خانواده های دارای 
نوزاد تبدیل شــده است. این محصول که یکی 
از پرفروش ترین و محبوب ترین شیرخشک های 
درمانی در بازار ایران محسوب می شود، به سختی 
در داروخانه ها و فروشگاه ها یافت می شود و باعث 

نگرانی گسترده والدین شده است.
شیر خشک، انتخاب اول خانواده ها

شیر خشــک های درمانی به دلیل فرمولاسیون 
تخصصی و تأیید شــده، به ویژه برای نوزادانی 
که مشــکلات گوارشی یا حساسیت های خاص 
دارند، مورد توجه بسیاری از خانواده هاست. همین 
موضوع باعث شــده که کمبود آن فشار زیادی 
بر والدین وارد کند، زیرا جایگزین های موجود نه 
همیشه در دسترس اند و نه مورد تأیید پزشکان 

قرار می گیرند.
گزارش های میدانی از داروخانه ها و فروشگاه ها

در بازدیدهای میدانی از چند داروخانه و فروشگاه 
تخصصی شیرخشــک، اغلب مسئولان اعلام 
کردند که موجودی شیر خشک به شدت کاهش 
یافته و برخی نمونه ها حتی چند هفته اســت 
که به فروشــگاه ها تحویل داده نشده است. در 
برخی موارد، فروشندگان از نایاب شدن برخی 

برندهای این محصول خبر دادند.
علل کمبــود؛ واردات محدود و تولید 

داخلی ناکافی است
بر اساس گفته کارشناســان، اصلی ترین دلیل 
این کمبود، کاهش واردات به دلیل سیاست های 
ســختگیرانه ارزی و محدودیت های گمرکی 
است. از سوی دیگر، تولیدات داخلی نتوانسته اند 
جایگزین مناسبی برای این نوع شیر خشک ها 
باشند. همین امر باعث شده تا بازار با خلأ جدی 

مواجه شود.
پیامدها و واکنش خانواده ها چگونه است؟

کمبود شیر خشــک علاوه بر افزایش استرس 
والدین، سلامت نــوزادان را نیز تهدید می کند. 
خانواده هــا بارهــا در شــبکه های اجتماعی و 
پویش های مردمی خواســتار رفــع فوری این 
مشــکل شــده اند. برخی والدین مجبور شده اند 
به جای شیرخشــک تخصصی، از محصولات 
نامناســب تر یا گران تر استفاده کنند که ممکن 

است عوارض جانبی به دنبال داشته باشد.
اما پیشنهادها و درخواست ها چیست؟

مردم و فعالان حوزه سلامت، خواستار اقدام فوری 
مسئولان وزارت بهداشت و ســازمان غذا و دارو 
برای تســهیل واردات، حمایت از تولید داخلی و 
کنترل قیمت ها هستند. همچنین، افزایش شفافیت 
در زنجیــره تأمین و برخورد بــا عرضه کنندگان 
غیرقانــونی در بازار سیاه از دیگر مطالبات به حق 
خانواده هاست. در نهایت، تأمین پایدار شیر خشک، 
نه تنها نیاز ضروری بازار اســت بلکه نشانه ای از 
توجه واقعی به سلامت نوزادان و آرامش خانواده ها 
خواهد بود. مســئولان باید هر چه سریع تر برای 

پایان دادن به این بحران ورود کنند.
خرید نقدی شیرخشک؛ مطالبات معوق 

داروخانه ها
مصطفی جمالیان، عضو کمیسیون بهداشــت و 
درمان مجلس، به مهــر  گفت: داروخانه ها شیر 

خشک را نقدی خریداری می کنند، اما بیمه هزینه 
آن را با تأخیر سه یا چهار ماهه پرداخت می کند. 
این در حالی است که با سخت گیری های فعلی، 
داروخانه ها باید با خانواده ها درگیر شــوند، کارت 
ملی بگیرند، پاســخگو باشــند و در نهایت هم 
پولشــان را دیر دریافت کنند. طبیعی است که 

دیگر تمایلی به توزیع نداشته باشند.
او افــزود: مــا از یک طرف تبلیــغ فرزند آوری 
می کنیم اما از طرفی تأمین شیر خشک را دشوار 
کرده ایم و این در حالی اســت که برخی مادران 
به دلایل پزشــکی امکان شیردهی ندارند؛ نباید 
نیاز حیاتی نوزادان را به مســئله ای فرهنگی یا 

سوءاستفاده اقتصادی تقلیل داد.
نظارت هوشمند سامانه تیتک؛ ناکافی در عمل

جمالیان ادامه داد: در شــرایطی که سیاست های 
جمعیتی کشــور بــر افزایش نــرخ فرزندآوری 
تأکید دارند، تأمین شیرخشــک برای نوزادان با 
چالش های جدی مواجه شده است؛ مشکلی که 
خانواده ها، داروخانه ها و حتی نمایندگان مجلس 
را نگران کرده است و کمبود شیرخشک در بازار 

دارویی کشــور و ناتــوانی در تأمین نیاز مادرانی 
که به دلایل پزشــکی قادر به شیردهی نیستند، 
سبب نارضایتی مردم شــده است. این در حالی 
است که ســامانه تیتک، با هدف رهگیری دارو 
و اقلام سلامت محــور از زمان تولید تا مصرف 
نهایی، مسئولیت نظارت بر توزیع این محصولات 

را بر عهده دارد.
داروخانه ها از توزیع شیرخشک دلسرد شده اند

او گفت: با وجود ادعای نظارت هوشمند از سوی 
وزارت بهداشت، گزارش های میدانی از ادامه دار 
بودن مشکل دســترسی به شیرخشک حکایت 
دارند. بسیــاری از داروخانه ها تمایلی به عرضه 
این محصول نشان نمی دهند. به گفته مسئولان 
بــرخی داروخانه ها، خرید نقدی شیرخشــک از 
شرکت های توزیع کننده و پرداخت نشدن مطالبات 
از ســوی بیمه ها، آن ها را از ادامه فعالیت در این 

زمینه دلسرد کرده است.
جمالیان خاطر نشان کرد: واقعاً تهیه شیر خشک 
برای مردم سخت شده و خانواده هایی که فرزند 
خردسال دارند، با مشکلات جدی روبرو هستند. 
نباید تمام فشــار را به خانواده هــا وارد کنیم، در 
حالی کــه کم کاری های اجــرایی نادیده گرفته 

می شود.

به گفتــه او؛ همچنین بازنگــری در روندهای 
نظــارتی، اصلاح شیوه نامه های بیمه ای و ایجاد 
مشــوق هایی برای داروخانه ها بسیار مهم است؛ 
پیشــنهادهایی مانند پرداخت به موقع مطالبات 
از  داروخانه ها، شفاف ســازی فرآیندهای توزیع 
طریق ســامانه تیتک، و مقابله با سوءاستفاده از 

اقلام دارویی مطرح شده است.
جمالیــان ادامه داد: فرآیند تأمین شیر خشــک، 
خواســتار بازنگری فوری در دســتورالعمل های 
توزیع این محصول حیاتی شد؛ در زمان افزایش 
قیمت شیر خشک، وعده داده شد که با استفاده 
از ســامانه های مربوطــه، ایــن کالا به صورت 
هدفمند به دست مصرف کننده نهایی برسد. قرار 
بود بیمه ها نقش مؤثری در این فرآیند ایفا کنند، 
اما متأسفانه شاهد تأخیرهای سه تا چهارماهه در 

پرداخت مطالبات داروخانه ها هستیم.
شکاف میان آمار و واقعیت بازار

از همین رو ســازمان غــذا و دارو توضیحاتی را 
جهت تنویر افکار عمــومی ارائه می کند و گفته 
است؛ طی دو سال گذشته، با هدف تأمین مستمر 
و توزیع عادلانه شیرخشک یارانه ای برای نوزادان 
و بیماران خاص، سامانه ای طراحی و اجرا شده که 
از مرحله تجویز پزشک تا تحویل دارو در داروخانه 
را به صورت شفاف و قابل ردیابی پوشش می دهد

علیرغــم محدودیت هــای ارزی و بین المللی، 
زنجیره تأمین شیرخشک در کشور پایدار مانده و 
بخش عمده ای از نیاز بازار از مسیرهای رسمی و 
نسخه محور تأمین می شود. در حوزه شیرخشک، 
تولید داخل نقش اســاسی در پاسخگویی به نیاز 
کشــور دارد، هرچند در خصــوص برخی اقلام 
خاص مانند شیرخشک های رژیمی و متابولیک، 
به دلیــل شــرایط تحریــمی و محدودیت های 

بین المللی، تأمین با چالش هایی همراه است.
بدیهی است ارتقا نظام توزیع کالاهای یارانه ای 
نیازمند همکاری همه جانبه میان دســتگاه های 
اجــرایی، نهادهای ناظر، مؤسســات بیمه گر و 
ارائه دهندگان خدمت در ســطوح مختلف است. 
سازمان غذا و دارو همچنان آماده است با استفاده 
از ظرفیت های سامانه ای و داده محور، گزارش های 
مستند و تحلیلی از روند تأمین، توزیع و مصرف 
این فراورده ها را در اختیار مراجع تصمیم گیر قرار 
دهد و در مسیر ارتقا عدالت دارویی، پاسخگوی 

دغدغه های موجود باشد.
به گزارش مهر؛ با وجود ادعاهای ســازمان غذا 
و دارو درباره شــفافیت و پایداری زنجیره تأمین 
شیرخشک، مشکلات جدی در دسترسی عملی 
نارضایــتی داروخانه ها همچنان  خانواده هــا و 
پابرجاســت و گزارش هــای ســامانه ای زمانی 
ارزشمند خواهند بود که در قفسه های داروخانه ها 
و ســفره نــوزادان هم بازتاب پیــدا کنند و این 
موضوع با واقعیت جامعه و کســانی که خواستار 
شیر خشک برای ادامه حیات فرزندشان دارند نیز 

دچار تناقض است.
رفع این شــکاف میــان »آمــار« و »واقعیت« 
مطالبه ای جدی از دســتگاه های مسئول است؛ 
وعده ها کافی نیست، مردم به اقدام ملموس نیاز 
دارند تا برای رفع این مشکل قدمی از نوع عمل 

برداشته شود.

تعارض آمار و واقعیت؛ 

کمبود شیرخشک ادامه دارد

نگاهنگاه

ارتبــاطی و فناوری  امور پســتی،  معــاون  همدلی؛ 
اطلاعات ســازمان تنظیم مقررات گفت: لیست مراکز 
دارای اولویت اپراتورهــا دریافت و به منظور جلوگیری 
از قطع شــبکه برق به معاونت هماهنگی توزیع توانیر 

ارسال شده است.
سید محمد امامی، معاون امور پستی، ارتباطی و فناوری 
اطلاعات ســازمان تنظیم مقررات در گفتگو با خبرنگار 
مهر در خصوص احتمال قطعی زیاد اینترنت با خاموشی 
برق گفت: با توجه به خبر منتشر شده در رسانه ها مبنی 
بر احتمال قطعی گســترده خطوط مخابراتی و اینترنتی 
در تابســتان، نظر به اینکه تجهیزات بخش پاور دارای 
اهمیت اســاسی و زیرساختی بوده و کیفیت عملکرد آن 
تأثیر مســتقیم در پایداری خدمات و شــبکه مخابراتی 
دارد، قطعی های مکرر شــبکه برق سراسری به عنوان 
گلوگاه اصلی آسیب به شــبکه ارتباطی کشور محسوب 
شــده و قطعی های مکــرر برق در کشــور باعث بروز 

مشکلات و آسیب های فراوانی می شود.
او ادامه داد: این مشــکلات و آسیب های فراوان شــامل 
آسیب جدی به تجهیزات ارتبــاطی و مخابراتی مراکز و 
ســایت های اپراتورها، آسیب جدی بــه تجهیزات تغذیه 
مراکز و سایت های اپراتورها، کاهش عمر و فرسوده شدن 
زودهنگام باتری های پشــتیبان به علت عدم امکان شارژ 
کامل و تخلیه کامل )دشــارژ( مســتمر باتری ها ناشی از 
قطعی هــای مکرر و طولانی مدت برق سراســری، عدم 
امکان ارائه خدمات بی وقفه )۷ روز*۲۴ ســاعت( و عدم 
توانایی در ارائه ســرویس مطلوب و پایدار به مشترکین از 
جمله صنایع، کســب و کارها و … و به تبع آن افزایش 
نارضایتی عمومی جامعه، عدم حصول درآمد اپراتورها در 
زمان قطعی شــبکه برق که منجر به کاهش سهم دولت 
و به تبع آن کاهش بودجــه دولت در حوزه های مختلف 

از جمله توسعه حوزه های ارتباطات و نیرو خواهد شد.
امامی افزود: ذکر این موضوع مهم اســت که فلســفه 

وجودی باتری های پشــتیبان صرفاً مدیریت انرژی در 
قطعی های لحظه ای و کوتاه مــدت برای جلوگیری از 

آسیب دیدن تجهیزات و استمرار خدمات رسانی است.
او تصریح کرد: عــدم وجود ظرفیت کافی تولیدکنندگان 
داخلی، عدم امــکان واردات باتری اســتاندارد خارجی، 
کیفیــت پایین برخی از انواع باطری ها و اثر منفی قطعی 
مکرر بر کیفیت باطری های موجود، عدم توجیه اقتصادی 
اپراتورهــا بــرای تأمین باطری ها به صــورت مداوم در 
پی قطعی هــای مکرر و ســرقت های مکرر تجهیزات و 
منصوبــات مخابراتی از جمله باطری و… باعث شــده 
اســت تا اقدامات اپراتورها به تنهایی ثمربخش نبوده و 
رفع این مشــکل نیازمند پیگیری توسعه زیرساخت های 
لازم از جمله شــبکه توزیع برق سراســری، مشارکت و 
پشتیبانی نهادهای امنیتی، قضائی و شورای تأمین جهت 
جلوگیری از سرقت ها، وزارت صمت جهت مساعدت در 
ترخیــص باتری خارجی به مــوازات بهره مندی از تولید 
داخلی و ســازمان ملی استاندارد در راستای ارتقا کیفیت 

محصولات داخلی می باشد.
امامی همچنین گفت: با توجه به اهمیت و حســاسیت 
موضوع تــاب آوری باتری های پشــتیبان اپراتورها، به 
منظور بررسی و آسیب شــناسی موضوع، اتخاذ تدابیر 
و تمهیــدات لازم، تدوین راهکارهــای عملیاتی، بسیج 
منابع و استفاده بهینه از ظرفیت های موجود در راستای 
افزایش پایداری شــبکه های ارتباطی کشــور جلسات 
متعدد با حضــور نمایندگان توانیــر، اپراتورهای تلفن 
همراه وشــرکت مخابرات ایران برگزار شــده است. در 
همین راستا لیست مراکز و ســایت های دارای اولویت 
اپراتورها دریافت و به منظور جلوگیری از قطع شــبکه 
برق به معاونت هماهنگی توزیع و دفتر مدیریت بحران، 

پدافند غیرعامل و HSE توانیر ارسال شده است.
او در پایان گفت: این موضوع طی جلســات مستمر با 

نهادهای مرتبط در حال پیگیری است.

همدلی؛ رئیس شــبکه آزمایشــگاهی کشور با اشاره به 
اهمیــت ایمــنی و سلامت مواد غــذایی از فعالیت ۱۴۰ 

آزمایشگاه معتبر در حوزه غذا خبر داد.
بــه گزارش خبرنگار مهر، امیر یونسیان روز یکشــنبه در 
همایش علمی روز جهانی غذا که در ستاد مرکزی دانشگاه 
علوم پزشکی تهران برگزار شد، اظهار کرد: اکنون حدود 
۲ هزار مجموعه آزمایشگاهی در ۱۷۸ شهر فعالیت دارند 
و در سال ۱۴۰۳ در شبکه آزمایشگاهی کشور بیش از سه 

میلیون خدمت ثبت شده است.
او با بیان اینکه بر اساس تاکیدهای برنامه هفتم پیشرفت، 
حمایت از اقتصاد دانش بنیان در اولویت قرار دارد، افزود: 
در این راســتا، معاونت علمی ریاســت جمهوری یکی از 
اهرم هــا و بازوهای اجرایی دولــت در بخش حمایت از 

اکوسیستم فناوری نوآوری و دانشمندان کشور است.
یونسیــان با اشــاره به قدمــت بیش از ۲ دهه شــبکه 
آزمایشگاهی کشور، گفت: یکی از دغدغه ها در حوزه علوم 
آزمایشــگاهی، ایمنی غذا و سلامت است و در این زمینه 
برای سال ۱۴۰۴ برنامه هایی در دست تدوین و اجرا است

رئیس دانشکده بهداشت دانشگاه علوم پزشکی تهران نیز 
در این همایش اظهار کــرد: ایمنی غذا در حفظ سلامت 
افــراد نقش مهمی ایفــا می کند و با توجــه به تغییرات 
ســریع در الگوی مصــرف، تولید و توزیع مــواد غذایی، 
سبک زندگی، واردات و صادرات مواد غذایی، بهره گیری 
از فناوری هــای نوین در زمینه تولید و بســته بندی مواد 
غذایی، نه تنها ضرورت دارد که به طور مســتمر دانش و 
مهارت های خــود را به روز کنیم بلکه به بررسی چالش و 

فرصت های جدید بپردازیم.
جواد رفیع نژاد افزود: فعالیت های علمی و پژوهشی باید به 
ارتقای سطح استانداردها و ترویج ایمنی مواد غذایی کمک 
کند و باید در تمامی سطوح علمی، اجرایی و فرهنگی به 

ایمنی مواد غذایی توجه ویژه  داشته باشیم و تولیدکنندگان 
و توزیع کنندگان صنایع غذایی مورد حمایت قرار گیرند.

معاون برنامه ریزی و مدیریت منابع سازمانی شیلات ایران 
نیز در بخش دیگری از این همایش با اشاره به مشکلات 
آزمایشــگاهی در حوزه مواد غذایی اظهــار کرد: اکنون 
کمبود آزمایشــگاه جامع مواد غذایی در کشور وجود دارد 
و آزمایشگاهی که استانداردهای اوراسیا و اتحادیه اروپا را 

برای تایید مواد غذایی داشته باشد؛ نداریم.
عیسی گلشــاهی افزود: در برخی موارد برای رفع مشکل 
باید نمونه های آزمایشــگاهی را به سایر کشورها از جمله 
فرانسه یا ترکیه ارسال کنیم و بعد از آزمایش محصول را 
صادر کنیم و بر مبنای همین مشکل، اکنون ماهی قزل آلا 
که در حجم انبوه در ســایت های متعدد تولید می شــود؛ 
قابلیت صادرات به کشورهای عضو اتحادیه اروپا را ندارد.

او بر لزوم همکاری سازمان شیلات، سازمان دامپزشکی، 
ســازمان غذا و دارو و آزمایشــگاه مرجعی ساماندهی به 
وضعیت آزمایشگاه جامع مواد غذایی در کشور تاکید کرد

معــاون برنامه ریزی و مدیریت منابع ســازمانی شیلات 
ایران ادامه داد: اکنون با روسیه توافق شــده اســت که 
چند آزمایشگاه در ایران و چند آزمایشگاه مواد غذایی در 
روسیه به عنوان کریدور سبز در نظر گرفته شود تا بتوانیم 

صادرات محصولات ایرانی به روسیه را داشته باشیم.
به گفته گلشــاهی، اگر در مسیر ایجاد آزمایشگاه مرجع 
گام برداریم، می توانیم بازار کشورهای عضو اتحادیه اروپا 
و اوراسیا را به عنوان بازار خوب برای عرضه محصولات 

ایرانی در نظر بگیریم.
بر اساس این گزارش، در این همایش تفاهم نامه ای میان 
دانشگاه علوم پزشکی تهران، سازمان غذا و دارو و صنایع 
غذایی کشــور با هدف هم افزایی و پیونــد میان دانش، 

سیاست گذاری و صنعت امضا شد.

آخرین اقدامات رگولاتوری برای کاهش قطعی 
اینترنت در تابستان

کمبود آزمایشگاه جامع مواد غذایی در کشور

دریچهدریچه

نکتهنکته

در حالی که مسئولان از در حالی که مسئولان از 
حمایت از فرزندآوری حمایت از فرزندآوری 
می گویند، کمبود شیر می گویند، کمبود شیر 
خشک خانواده ها را با خشک خانواده ها را با 
چالشی جدی روبه رو چالشی جدی روبه رو 
کرده است؛ شکافی کرده است؛ شکافی 

آشکار که میان آمارهای آشکار که میان آمارهای 
رسمی و واقعیت بازار به رسمی و واقعیت بازار به 

وجود آمده است.وجود آمده است.


